
آیت الله سید ابراهیم رئیســــی در چــــهارمین گفت و گوی تلویزیونی خود با مردم 
ضمن تبریک روز زن و گرامیداشت ایام الله دهه فجر، در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
برخی مخالفان و منتقدان دولت گسترش روابط با روسیه و چین را ناقض شعار نه شرقی، 
نه غربی، جمهوری اسلامی می دانند، نظر شما چیست؟ گفت: ما در سیاست بین المللی 
در جمهوری اسلامی فعالیت ها و تلاش های بسیاری داشته و داریم، اما در همه حوزه ها، 
این سیاست به صورت متوازن عمل نشده است که این مسأله در سیاست های تجاری و 
اقتصادی هم به همین صورت است. آیت الله رئیسی با بیان اینکه در سیاست خارجی، به 
میزانی که در مسائل سیاسی پیش رفته ایم، در مسائل تجاری و اقتصادی فعالیت نداشتیم 
و نوعی عقب ماندگی داریم، اضافه کرد: آنانی که بعضاً این نکته را مطرح می کنند یا اینکه 
برخی می گویند اکنون نگاه به شرق یا نگاه به روسیه و چین مطرح شده، من می خواهم 
بگویم آنچه تاکنون در سیاست خارجی عمل شده  به صورت متوازن نبوده، درحالی که 
ما باید نگاه و رویکرد متوازنی در سیاست خارجی داشته باشیم. وی با تأکید براینکه ما 
داریم نوعی توازن در سیاست خارجی برقرار می کنیم، این پرسش را مطرح کرد که چرا 
به همسایگان توجه نمی کنیم و افزود: ما 15 همسایه داریم، چرا به اینها توجه نمی کنیم؟ 
بعد از سفر من به تاجیکستان روابط اقتصادی و تجاری ما با تاجیکستان سه برابر شده ...

... یا بعد از سفر من به ترکمنستان، غیر از امضای قرارداد و برقراری سوآپ گازی، روابط 
ما با این کشور نیز بهتر شده است، همچنان که امروز روابط ما با آذربایجان نیز دارد به 

سمتی حرکت می کند که کمبودها و کاستی ها درحال جبران شدن است.
رئیس جمهور با بیان اینکه نســبت به روسیه نیز همین طور است، ادامه داد: میزان 
ظرفیت تجاری ما با روسیه میزانی نیست که امروز داریم. اکنون میزان روابط تجاری با 
روسیه 3 میلیارد دلار است که می تواند به 10 میلیارد دلار تبدیل شود. در این زمینه در 
روسیه کالاهای استراتژیکی وجود دارد که ما می توانیم از این کشور وارد کنیم، درعین 
حال ما نیز محصولاتی داریم که می توانیم در بازار روسیه عرضه کنیم و روسیه می تواند 

بازار کالاهای ما باشد.
وی با اشاره به اینکه در حوزه های نفتی و انرژی نیز باتوجه به فناوری هایی که در روسیه 
وجود دارد ما می توانیم دراین زمینه ها نیز فعال شویم، اظهار کرد: مجموع اینها همان کارها 
و روابط اقتصادی اســت که می توانیم با روسیه داشته باشیم. همچنان که می توانیم در 
زمینه های حمل و نقل، ترانزیت، هوا  فضا و حوزه های مختلف دیگر با روس ها کار کنیم. 
این ظرفیت ها می تواند وجود داشته باشد و می تواند به یک ظرفیت برای تبادلات میان دو 
کشور تبدیل شود، چرا که ما نیز مزیت هایی داریم که می تواند مورد استفاده قرار بگیرد.

رئیس جمهور همچنین در پاســخ به سؤال دیگری درباره دیگر حواشی مطرح شده 
درباره ســفر روسیه با تأکید براینکه این طور نیست که محصول یک سفر صرفاً لبخند 
باشد، همچنان که این سفرما نیز پر از لبخند نبود، گفت: از سفری که نتیجه اش لبخند 
باشد، اتفاقی برای مردم حاصل نمی شود. نتیجه ما در سفر باید توسعه حوزه های انرژی 

و صنعت و در نهایت بهبود زندگی مردم باشــد.وی با بیان اینکه آنچه در نشســت سه 
ساعته با آقای پوتین صحبت کردیم، از ابتدا تا انتها درباره مسائل دوجانبه بین المللی و 
منطقــه ای با محوریت منافع مردم ایران بود، ادامه داد: بعد از دیدار من و آقای پوتین، 
آقای لاوروف، وزیر خارجه روسیه به آقای امیرعبداللهیان وزیر خارجه ما گفت که آقای 
پوتین بلافاصله به وزرای دولت مأموریت داد تا تصمیماتی که ما و رئیس جمهور ایران 

گرفتیم، باید اجرایی شود.
رئیس جمهور افزود: من نیز به دوســتان مســئول خود در وزارت خارجه و دارایی 
مأموریت دادم به سرعت مباحثی را که ما داشتیم اجرایی کنند تا آثار آن در اقتصاد و 
مسائل مختلف مشخص شود. ما و روسیه اتفاق نظر داریم که سلطه دلار بر روابط مالی 

و پولی ما باید شکسته شود.
وی با بیان اینکه ما می توانیم با ارزهای ملی کار را دنبال و تجارت میان دو کشور را 
انجام دهیم، اظهار کرد: علاوه بر این درعرصه های مختلف توافقاتی داشتیم و در مسائل 
دفاعی و امنیتی و نیز در حوزه های هوا  فضا نیز توافقاتی داشتیم. امروز در بوشهر غیر 
از فاز اول )نیروگاه هسته ای( که درحال بهره برداری است، طراحی و اجرای فازهای دو و 
سه را نیز با روس ها دنبال می کنیم. در کنار اینها، صادرات کالای استراتژیک مورد نیاز 
کشــور است، همچنان که در این زمینه حذف تعرفه درباره صادرات، قیمت محصولات 
را متفاوت می کند. نگاه مثبت آنان باعث می شــود در حوزه کالاهای اساسی صادرات و 

روابط داشته باشیم.
پیگیری همزمان دو راهبرد

رئیس جمهور در ادامه ســخنان خود در توضیح راهبرد »سیاست خارجی متوازن« 
دولت سیزدهم، اظهار داشت: همزمان با مذاکرات در حوزه های دیگر نیز فعال هستیم اما 
همه چیز ما مذاکرات نیست؛ ما در 2 حوزه خنثی کردن تحریم و حوزه لغو تحریم ها فعال 
هستیم. یکی از زمینه های خنثی سازی تحریم ها، مسأله ارتباط با همسایگان و ارتقای 
روابط اقتصادی و... از جمله روسیه است. در یک کلام بنای ما تعامل با همه کشورهای 

جهان است؛ همان طور که در انتخابات وعده دادیم این مسیر را دنبال خواهیم کرد.
آیت الله رئیسی افزود: پروژه های مختلفی از جمله کریدور شمالی-جنوبی که می تواند 
موجب تسهیل ارتباطات تجاری شود، همگی در جهت توسعه اقتصادی و تأمین منافع 

مردم است که با کشور روسیه مورد مذاکره و توافق قرار دادیم.
 مذاکرات وین

وی در واکنش به درخواست مذاکره از سوی امریکایی ها تصریح کرد: درخواست آنها 
مدت ها در حال مطرح شدن است و بسیاری از کشورها پیام امریکایی ها را منتقل می کنند، 
همچنان که در سالیان گذشته نیز این درخواست ها را در مقاطع مختلف مطرح می کردند 
اما آنچه ما اعلام کردیم و بازهم اعلام خواهیم کرد این است که در صورتی که آنها بخواهند 

تحریم های ظالمانه را رفع کنند، امکان هرگونه توافقی وجود دارد.
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بیست و هفتمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان، با هدف 
تقویت مهارت، رشد آگاهی و اعتماد به نفس فرزندان ایران زمین از طریق نمایش، 
در اسفندماه سال  جاری به دبیری امیر مشــهدی عباس و با مشارکت اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان، اداره کل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، انجمن هنرهای نمایشی ایران و دیگر سازمان ها و نهادهای استان 
همدان، با شعار »تئاتر، پرواز پروانه های خیال« اسفندماه در شهر تاریخی همدان 
برگزار می شود. طی روزهای گذشته  هم راه یافتگان به مرحله نهایی جشنواره از 
جمله در بخش خردسال معرفی شدند که شامل »اتاق بازی« به نویسندگی و 
کارگردانی آرین ناصری مهر از تهران، »دینگ، دینگ، دنگ« به نویسندگی حامد 
زحمتکش و کارگردانی فاطمه خدابنده لو از شهر ری، »ساکت« به نویسندگی 
سمیه منجم و کارگردانی امیر تنها از لاهیجان، »مبارک و آه« به نویسندگی و 
کارگردانی پگاه معصومی از همدان )براساس طرح و ایده حسین فدایی حسین( 
هستند. »مهمان ناخوانده« به نویسندگی و کارگردانی زهرا مریدی از تهران و 
»همه در یک قاب« به نویسندگی و کارگردانی شراره طیار از پردیس )براساس 
قصه ای از مسرور وکیلی( دیگر نمایش های این گروه ۶ گانه هستند که در جشنواره 
حضور می یابند. امیر مشهدی عباس دبیر این جشنواره در گفت وگو با »ایران« 
ضمن تأکید بر اهمیت بحث کیفی جشنواره به توجه تیم برگزارکننده به بخش 
نوجوانان و آموزش های مدرسه ای اشاره می کند و می گوید: »نگاه ما از اول این بود 

که هر دو حوزه کودک و نوجوان را به خوبی و تا حد ممکن پوشش بدهیم.

چهارصد و نود و دومین برنامه ســینماتک خانه هنرمندان 
ایران با نمایش نسخه مرمت شده فیلم سینمایی خیلی دور 
خیلی نزدیک با حضور رضا میرکریمی نویسنده و کارگردان، 
مسعود رایگان و افشین هاشــمی بازیگران، مهرزاد دانش 
منتقد سینما در سالن ناصری خانه هنرمندان ایران برگزار 
شد.میرکریمی روز گذشته و در بخشی از این جلسه در پاسخ 
به این سؤال که چرا کاراکتر دکتر عالم در این فیلم در نهایت 
به ذهنیت مخاطب از این که »خدا کجاست؟« دامن نمی زند، 
عنوان کرد: قصه هایی که ما می نویسیم، معمولاً با نگاه تک 

بعدی خودمان نگاشته می شوند.
شــاید امروز که به این فیلم نگاه می کنم توقعات دیگری از 
خودم دارم و به دنبال علامت های این چنینی از سوی خدا 
نیســتم. در واقع می پرسم چرا ما نباید خســران ها را عین 
رحمت ببینیم؟! و چرا حتماً باید یک صدا را دارای اکو بدانیم؟! 
البته شاید درکش برای کسی که دچار چنین وضعیتی نشده 
است، دشوار باشد. کاری که فیلم خیلی دور خیلی نزدیک 
می خواســت بکند تلاش برای ایجاد بی وزنی برای مخاطب 
و کاراکترش اســت که ما نســبت خود را با جهانی بی انتها 
نمی توانیم درک کنیم و به همین دلیل نباید به ســرعت به 
سراغ پاسخ های سریع برویم و بیش از دریافت پاسخ باید معلق 
بودن و حیرانی را تجربه کنیم. بنابراین جواب دقیقی برای این 
سؤال ندارم. میرکریمی درباره فراهم کردن گروه این فیلم نیز 
توضیح داد و گفت: من در ابتدا با رضا کیانیان صحبت کردم 
و با هم سفری به کویر هم داشتیم. اما بعدها احساس کردم 
جنس سفر دکتر عالم در قصه به یک جهان ناشناخته است. 
خودم هم چند هزار کیلومتر به دل کویر برای لوکیشن این 
فیلم رفته بودم و حتی یک بار هم موتور ماشینم در این جریان 
سوخت! وقتی دچار این تردید شدم، پرویز پرستویی، مسعود 
رایگان را به من پیشنهاد داد. او را نمی شناختم و پرویز به من 
گفت که او قبلًا در سوئد بازی کرده است و در خاموشی دریا 
نیز قبل از این حضور داشته است که سکانس او را در این فیلم 
بسیار دوست داشتم. او گفت: همیشه البته در این انتخاب ها 
به کارگردان می گویند ریســک نکن و بازیگر چهره بیاور تا 
فیلمت بفروشد اما من هیچ وقت از انتخاب هایم ضرر نکرده 
و همیشه نتیجه خوبی گرفته ام. در خیلی دور خیلی نزدیک 
مسعود رایگان و افشین هاشمی بسیار خوب بودند. حتی یک 
بار در جشنواره فیلم فجر داوران به من گفتند فیلمت خیلی 
خوب بود اما یک بازیگر بومی داشت که نقش یک روحانی را 
بازی می کرد دیگر به او جایزه ندادیم و من برایشان توضیح 
دادم که آن نقش را افشین هاشــمی بازی کرده بود نه یک 

بازیگر بومی. شاید افشین هم یک سیمرغ را از دست داد.

نمایش های تک نفره در دوران کرونا

هیچ وقت از انتخاب هایم 
ضرر نکرده ام

آزاده سهرابی
روانشناس

ابزار اصلی چرخش توپ در زمین 
زندگی مشترک ، گفت و گو

فوتبال بازی جذابی است. هیچ ورزشی در دنیا به اندازه فوتبال طرفدار ندارد 
و به ســختی طی سالیان قوانینش تغییر کرده اســت. چه چیزی این بازی را 
از شــرق تا غرب عالم جذاب کرده اســت؟ در یک مستطیل 22 نفر به همراه 
یک داور در حال دویدن دنبال مســیر توپی هستند که سرنوشت دو تیم در 
زمین را تعیین می کند. هر کدام از آنها وظایفی دارند. یکی نوک حمله اســت 
و دیگری خط دفاع. یکی دروازه بان اســت و دیگری هافبک. قوانین می گوید 
مســیر این توپ را یا می توان با پا تغییر داد یا با سر؛ ســر و پا کاملًا در هدف 
مســیر توپ است و اگر برای سد کردن مسیر حریف به کار گرفته شود، سوت 
داور است و خطا و گاه اخراج! کافی است دستی به توپ برخورد کند، تا دوباره 
خطایی گرفته شود. توپ به حاشــیه زمین برود بازی جریان نخواهد داشت. 
در نهایــت بعد از 90 دقیقه دویدن و تغییر مســیر توپ گرد و ده ها قانون، آیا 

توپی به داخل دروازه برود یا نرود.
ازدواج یکی از شــیرین ترین لحظات زندگی هر فردی اســت و بعد از رابطه 
والد- فرزندی یکی از عمیق ترین روابط انسانی است. در یک زندگی مشترک 
گرچه دو نفر هستند و یک »زندگی مشترک« که هر دو نفر مسیر آن را دنبال 
می کنند اما واقعیت این اســت که این بازی دو تیم با یکدیگر است؛ ولی نه دو 
تیم در مقابل هم! هر زن و هر مردی در این رابطه تیمی متفاوت و متشــکل 
از احساســات و هیجانات و ســوگیری ها و قضاوت ها و حافظه و زبان بدن و 
کلام و... را در اختیار دارند. یک توپ هم در اختیارشــان است که همان طور 
که گفته شد »زندگی مشترک« با همه ابعادش است و همانقدر گرد است که 
توپ فوتبال. در مسیر هدایت این توپ هر حس و هیجان و فکر و کلام و رفتار 
یکی از طرفین ضربه ای به آن می زند و چرخشــی در مسیر ایجاد می کند. در 
فوتبــال مهمترین نقش اجرایی را پای بازیکنــان دارد و در رابطه ازدواج این 
نقش با »گفت و گو« ســت. بیشترین ضربه ها به این توپ زندگی را، پیام هایی 
که دو نفر از طریق گفت و گو- کلامی و غیرکلامی- می زنند، پیش می برد. در 
این بازی زندگی هم قوانینی جاری اســت که گاهی به توقف آن می انجامد. 
یا اگر دو ســمت بازی بلد نباشــند این توپ را در زمین بچرخانند شاهد یک 
زندگی کسالت بار هستیم که هیچ کس از آن لذت نمی برد. می ماند جایی که 
تکلیف برنده و بازنده را روشن کنیم. در بازی زندگی مشترک برخلاف فوتبال 
رقابتی در میان نیســت و اصل رقابت آنجاست که هر دو بتوانند در این زمین 
یک تیم شــوند و با پاس گل هایی به یکدیگر توپ را به تنها دروازه موجود در 
بازی برسانند: دروازه »درک و تفاهم«. تنها در این صورت است که مشخص 

می شود در این زندگی پیام ها درست منتقل می شود.
واقعیت این اســت که هرکس دارای شــیوه گفت و گویی منحصر به خودش 
است. شاید یکی از شما پراحساس و پرحرف باشید و دیگری تودار و درونگرا. 
فرهنگ، جنسیت،  تربیت خانوادگی و تمام آنچه در زندگی تجربه کرده اید از 
شــما فردی متفاوت با دیگری می سازد و شما با همه این بازیکنان که توانایی 
شماســت در رابطه حاضرید! ولی در این زمیــن زندگی فقط یک توپ وجود 
دارد و یک دروازه و اگر پاهای شما )مهارت گفت و گو( خوب کار نکند، اگر قرار 
باشد، مدام در حال ایجاد ســوءتفاهم باشید، از استعاره و کنایه بهره بگیرید، 
اشتباهات گذشــته یکدیگر را آن هم صرفاً بر اساس آنچه در حافظه تان ثبت 
شده به رخ هم بکشید، حوصله شنیدن نداشته باشید، حوصله توضیح نداشته 
باشــید، مدام حرف زدن درباره مهمترین مســائل زندگی تــان را به تعویق 
بیندازید، کلام محبت آمیز نداشــته باشــید، فقط در فضای مجازی با هم در 
حال چت کردن باشید و... این توپ ســرگردان حتی یک بار هم رنگ تفاهم 
و درک را بــه خود نخواهد دید و مدام اخطار پشــت اخطــار جریان زندگی 
مشترکتان را دچار توقف خواهد کرد. پس لطفاً زبان بیان )زبان بازی( طرف 
مقابلتان را بشناسید تا بتوانید بهترین پاس ها را به او بدهید و از حضور در یک 

بازی جذاب لذت ببرید!
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
 پنجشنبه  1400/11/7

شماره : 1298

روزنامه ســازندگی در برابــر مالیات بر 
عایدی ســرمایه که سال هاســت مطالبه 
عمومــی جریان هــای متفــاوت اقتصادی 
کشــور و اتفاقاً آزموده شده در کشور های 
غربی است، زاویه گرفته است. این روزنامه 
می گوید چــرا دولت خود تــورم را ایجاد 
می کنــد و قیمت دارایی ها را که بالا رفت، 
مالیاتی تحــت عنوان مالیــات بر عایدی 
سرمایه از صاحبان دارایی ها می گیرد. این 
تعریفی ســطحی و اشتباه از این پایه مهم 
مالیاتی اســت. مالیات بر عایدی سرمایه، 
مالیات ســتانی از تفاضــل ارزش خرید و 
فروش یک دارایی اســت که افراد در مدت 
کوتــاه و بی آنکه تقاضای مصرفی داشــته 
باشــند، خرید و فروش کرده اند. به استناد 
جمع  بندی های پژوهشــی فشــار مالیات 
ستانی در ایران بر 5 درصد اقتصاد استوار 
است که از قضا بخش های مولد هستند و بر 
اساس لایحه بودجه 1401 حدود 80 درصد 
از مالیات کشور از بخش مولد گرفته خواهد 
شــد. در این نوشــتار 5 پاسخ به ادعا های 

روزنامه سازندگی داده شده است.

فشار مالیاتی بر 5 درصد اقتصاد
در گفت و گویی که میان فتحعلیشاه و 
قائم مقام فراهانــی در این باره که آیا می 
توان برای آغاز جنگ با روس ها)دوره دوم( 
پیشقدم شــد؛ قائم مقام می پرسد مالیات 
ایران چقدر اســت؟ شــاه می گوید شش 
کرور و آنگاه قائم مقام می پرسد که مالیات 
روســیه چقدر است؛ شاه می گوید ششصد 
کرور. قائم مقام می گوید جنگ شش کرور 
و ششــصد کرور نه شرط عقل است«. این 
برشی از تاریخ ایران است که نشان می دهد 
نه به صورت مقطعی بلکه پایه ای و نه حتی 
نظام  بلکه ســاختاری  مــوردی  به صورت 
مالیات و مالیات ســتانی ایران با چالش رو 
به رو بوده و نقل امروز و فردا نیست. وقتی 
از مالیات صحبت می شــود، معمولاً مردم 
و بازار زاویه ای جــدی با آن می گیرند که 
البته بخشــی از آن به نارضایتی عمومی از 
وضعیت اقتصادی کشور برمی گردد که بیراه 
هم نیســت اما مرور وضعیت نظام مالیاتی 
ایران نشان می د هد که چرا نیاز به اصلاح 
وضعیــت فعلی داریم. دارایــی خانوارهای 
ایرانی، به استناد جمع  بندی های پژوهشی 
88 درصد از املاک تشــکیل شــده است. 
ســپرده های بانکی بخصوص شبه پول در 
پایان ســال نیز تقریباً 7 درصد را شــامل 
می شود و ســایر اشــکال دارایی ها تقریباً 
5 درصد، نکته ای که وجود دارد آن اســت 
که تقریباً تمام فشــار مالیاتی تاکنون روی 
همان 5 درصد »ســایر« اســت که از قضا 
بخش زاینده اقتصاد ما فعلًا همان اســت. 
حقوق و دســتمزد ماهانه افراد، سود ناشی 
از فعالیت های مولد منجمله همین 5 درصد 
قــرار می گیرد. پس ســهم مالیاتی بخش 

مســکن نســبت به حجم آن تقریباً ناچیز 
اســت. ســپرده ها هم که تا به حال معاف 
بوده اند مگر سپرده های حقوقی که براساس 
لایحه بودجه 1401 قرار اســت از معافیت 
خارج شود. بنابراین همه فشار روی همان 
5 درصد مرتبط با اقتصاد جاری اســت. در 
واقــع منطق مالیات بر درآمد در ایران کلًا 
روی 5 درصد از اشکال دارایی در ایران اثر 

مستقیم دارد.

80 درصد درآمد مالیاتی از تولید
 ارقام مالیاتــی در بودجه 1401 که بر 
پاشــنه بودجه های سال های قبل چرخیده 
بخوبی ادعای فوق را نشان می دهد. براساس 
لایحــه بودجــه 1401 کل درآمد مالیاتی 
کشــور حدود 532 هزار میلیــارد تومان 
درنظر گرفته شــده که این مقدار نســبت 
به ســال جاری رشــد 61درصدی را نشان 
می دهــد. از درآمد مالیاتی ســال آینده، 
نزدیــک به 135 هزار میلیارد تومان آن را 
اشخاص حقوقی یا همان شرکت های دولتی 
و خصوصی پرداخت خواهند کرد که تحت 
عنوان »مالیات بر عملکرد« می شناسیمش. 
بخش دوم مالیات دولت، از حقوق بگیران و 
مالیات بر درآمدهاســت )85 هزار میلیارد 
تومــان( که تحت عنوان »مالیات بر حقوق 
و دستمزد« شناخته شده و به صورت ماهانه 
از حساب افراد حقوق بگیر دولتی، خصوصی 
)بیمه شده( و مستمری بگیر کسر می شود. 
بخش ســوم مربوط به درآمدهای مالیاتی 
کالا و خدمات اســت که »مالیات بر ارزش 
افزوده« نامیده می شود. در این بخش دولت 
205 هزار و 162 میلیارد تومان درآمد برای 
خود پیش بینی کرده که رشد 64درصدی را 
نسبت به سال جاری نشان می دهد. نیاز به 
توضیح ندارد که این سه بخش، بخش های 
مولد اقتصاد هســتند و در واقع 80 درصد 
درآمد مالیاتی ســال آینده را از بخش های 
مولــد خواهیم گرفت، امــا بخش چهارم و 

قابل تأمل مالیات، »مالیات بر ثروت« است. 
این بخش در ســال جاری 34 هزار میلیارد 
تومان بوده که بــا کاهش 20درصدی در 
سال آینده کمتر از 28 هزار میلیارد تومان 
خواهد بود. این همان قســمتی از مالیات 
است که در واقع از اقتصاد غیر مولد گرفته 
می شــود، همان 95 درصدی که در بخش 
اول گفته شد. واضح است که در این شرایط 
پیشنهاد منطقی می تواند آن باشد که فشار 
بر آن 5 درصد کاهش یابد و منطق مالیات 
بر ثروت و درآمد ناشــی از آن ثروت حاکم 
شــود. آن وقت صورت هــای اصلی ثروت 
)ملک و سپرده( هم به همین منوال تحت 

تأثیر فشار مالیاتی قرار می گیرند.

سرمایه  عایدی  بر  مالیات  منتقدان 
چه می گویند؟

مالیات بر عایدی سرمایه مطالبه عمومی 
است که از سال 1391 مطرح شد و هر بار 
با کارشکنی ها در ســطوح متفاوت دولتی 
و مجلس به اجرا نرســید. این نوع مالیات 
بــه معنی مالیات ســتانی از تفاضل ارزش 
خرید و فروش یک دارایی اســت که افراد 
در مدت کوتــاه و بی آنکه تقاضای مصرفی 
داشــته باشــند، اقلام را با نگاه سرمایه ای 
معامله می کنند.  در نهایت در ســال جاری 
نمایندگان مجلس از نهایی شدن این طرح 
خبر دادند و بنا شــده اســت درآمد )سود 
دریافتی( اشخاص حقیقی و حقوقی حاصل 
از این موارد؛ 1-پنجاه درصد )50 ( ســود 
سهام و سهم الشــرکه از اشخاص حقوقی، 
2-سود ســرمایه گذاری در اوراق مشارکت 
و ســایر انواع اوراق بهادار، 3-سود متعلق 
به حساب های پس انداز، سپرده های مختلف 
و گواهی های سپرده نزد بانک ها، مؤسسات 
مالی و اعتبــاری، صندوق ها و نظایر آنها، 
4-سود ســرمایه گذاری نزد سایر اشخاص، 
5- ســود حاصل از انواع عقود اســلامی، 

مشمول مالیات باشد.

این اتفاق اما به ذائقه برخی از کارشناسان 
خــوش نیامــده و روزنامه ســازندگی در 
موضع گیری احساســی در مورد آن نوشته 
باعث  است: »سیاست های اشتباهی دولت 
تورم می شــود و تورم باعث افزایش قیمت 
خانــه و خودرو و در نهایــت دولت از آن 
افزایــش قیمت مالیــات می گیرد«. حرف 
اصلی ســازندگی با تبییــن مفهوم »توهم 
پولی« اریروینگ فیشر این است که؛ »فیشر 
معتقد بود مردمی که بواسطه کاهش ارزش 
پول )تــورم( خیال ثروتمند شــدن دارند 
در واقــع دچار توهم پولی شــده اند اما در 
کشــور ما دولت به این مســأله دچار شده 
و می خواهــد از افزایش قیمتی که خود او 
مسببش بوده اســت، مالیاتی تحت عنوان 
عایدی سرمایه بگیرد«. به طور کلی ادبیات 
انتقادی از مالیات بر عایدی سرمایه بر این 
4 مورد استوار است: 1. افراد صاحب سرمایه 
عامل تورم در جامعه نیســتند و دولتی که 
عامل تورم اســت، از افزایش قیمت دارایی 

افراد، درآمد ستانی می کند،
2. در کشور ما که هر کسب و کاری اعم 
از وکالت، طبابــت و... مجوز می خواهد و 
نــا اطمینانی زیادی در اقتصاد وجود دارد، 
خریدن خانه، خودرو و... برای فرار از تورم 
نمی تواند شــامل مالیــات و درآمد دولت 
شود، 3. سرمایه قابلیت نقدشوندگی و جا 
به جایــی دارد و وضع مالیات بر آن باعث 
خروج آن از اقتصاد و کشــور خواهد شد، 
4. فردی که قصد دارد خانه خود را بعد از 
10 سال بفروشــد معلوم است که افزایش 
قیمتــی بــرای آن رخ داده و فروش آن به 
هر قصدی با وجود تورم در کشور به معنی 

افت قدرت خرید است.

پنج  پاسخ به منتقدان
انتقادی ذکر شده، برداشتی  چرا موارد 
اشتباه و سطحی از مالیات بر عایدی سرمایه 

است؟ به این

5 دلیل؛ 1. انباشت سرمایه توسط قشر 
خاصــی از نهاد ها اعم از سیســتم بانکی و 
نهاد هــا بخصوص بخــش عمومی و حتی 
برخی خانوار ها به دلیل شــرایطی است که 
جامعــه برای آنها فراهــم کرده که یکی از 
آنها نبود قوانین بازدارنده اســت و مالیات 
بر عایدی سرمایه در چنین شرایطی حکم 
»کاچی به از هیچی« را خواهد داشت، 2. 
هر چند نمی توان کســری بودجه دولت را 
از تــورم موجود در اقتصاد مبــرا کرد اما 
می دانیم که سیستم بانکی با اتکا بر »خلق 

درون زای پول«،
»وام دهی جزیره ای به مشتریان خاص«، 
»فعالیت های سوداگرانه عظیم بخش قلیلی 
از جامعــه« در تورم و ایضاً شــکل گیری 
انتظــارات تورمــی تأثیر جــدی خواهند 
داشت و اتفاقاً مالک بسیاری از فعالیت های 
ســوداگرانه در کشور همین نهاد ها و افراد 

هستند.
از طرفی شــوک های برون زایی مانند 
تحریم و افزایش نرخ ارز نیز تحمیل کننده 
تــورم فشــار – هزینه بر ســطوح عمومی 
قیمت ها بوده اســت. توجه نمایید که اگر 
کشــور بخواهد از مارپیچ تورم خارج شود، 
چاره ای ندارد که بتدریج کســری ناشــی 
از کاهــش درآمد نفتــی را جبران کند، با 
رشد کمتر هزینه ها نســبت به تورم سال 
قبل و افزایش بیشــتر درآمدهای مالیاتی 
نــه به معنی افزایش مالیــات تولید،  بلکه 
به معنی کاهــش فرار های مالیاتی و وضع 
مالیات بر عایدی ســرمایه. چگونه می تواند 
بانک ها را کــه خود عاملی برای بروز تورم 
در اقتصاد هســتند  از خرید و فروش ارز، 
ملک و... که در مقیاس گسترده انجام می 

شود، معاف کرد؟
3. تصمیمــات دولــت در چند ســال 
گذشــته به طرز غیر عادی منافع پایداری 
را نصیب بخش هایی از اقتصاد کرده که این 
بخش ها نقش خاصی در بخش مولد اقتصاد 

نداشته اند اما مالیاتی نداده اند،
4. پایه های مالیاتی کشــور فشار بالایی 
بــر فعالیت های مولد مــی آورد و در عین 
حال کمک چندانی به کاهش بی عدالتی و 
نابرابری نکرده است. این در حالی است که 
مالیات بر عایدی سرمایه خاصیت بازتوزیعی 
نیز دارد که به نحوی از ثروتمندان غیر مولد 

مالیات گرفته می شود،
5. اگر قیمت خانه ای در 5 سال 10 برابر 
شــود خب لااقل در اقتصاد ایران طبیعی 
است و اگر مالک آن قصد فروش آن را کند 
مشخص است که نباید مشمول مالیات بر 
عایدی شود چرا که اگر هزینه استهلاک را 
کم کنیم چیزی نمی ماند. نکته اینجاســت 
که مالیات بر عایدی ســرمایه به هیچ وجه 
شامل قرارداد های بلند مدتی نیست اتفاقاً 
نرخ های 15 تــا 30 درصدی مالیات برای 
خرید و فروش های ماهانه یا سالانه است.

یــارگیری از 4 درصدی ها

مرکــز پژوهش های مجلس بــا تأیید ســخنان رئیس جمهور درباره 
افزایــش صادرات نفت، پیش بینی کرد که با توجه به رشــد قابل توجه 
صــادرات نفت خام، رشــد اقتصادی کشــور تا پایان ســال 1400 به 

2.8درصد برسد.
مرکز پژوهش های مجلــس در گزارش تحلیل بخش حقیقی اقتصاد 
ایران، عملکرد 6ماهه اول امســال و برآورد رشد اقتصادی سال 1400 

را اعلام کرد.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده اســت: در حالی که رشد 
اقتصادی کشور از سال 1397 در دامنه منفی قرار گرفته بود، با شیوع 
ویروس کرونا در ماه های پایانی ســال 1398، اقتصاد کشــور متحمل 
شــوک جدیدی شد و می توان بیان کرد عملکرد اقتصادی سال 1399 

بیش از هر چیز متأثر از این شــوک بوده  است.
 همه گیری ویروس کرونا بخش خدمات را بســیار بیشــتر از ســایر 
بخش هــا تحت تأثیر قــرار داد و همچنین آثار رفاهی آن نیز بســیار 

قابل توجه بود.
 با این حال تحقق رشــد 7 درصدی گروه خدمات در ســه ماهه اول 
ســال 1400 بر اســاس آمارهای منتشره از ســوی بانک مرکزی و در 
شــرایطی که ارزش  افزوده این گروه در ســه ماهه اول ســال 1399 با 
کاهش 2.5 درصدی مواجه شــده بود، حاکــی از بازیابی این بخش از 

اقتصاد از تبعات منفی شــیوع ویروس کروناست.
همچنین بر اساس آخرین شواهد از عملکرد اقتصاد ایران در 6ماهه 
اول سال 1400 و روندهای قابل تحلیل تا پایان سال پیش بینی می شود 
بخش کشاورزی تحت تأثیر کاهش بارندگی با رشد منفی و بخش نفت 
خــام و گاز طبیعی با توجه به رشــد قابل توجه صــادرات نفت خام با 

رشد مثبت مواجه شوند.
 دلیل رشد مثبت بخش نفت درنتیجه رشد قابل توجه صادرات نفت 
خام و میعانات گازی، از یک ســو گسترش واکسیناسیون جهانی برای 
مقابله با ویروس کرونا )و افزایش تقاضای جهانی نفت خام( و از ســوی 
دیگر ثمردهی تلاش ها در جهت خنثی سازی تحریم های صادرات نفت 
بوده اســت. در نتیجه می توان گفت روند صادرات نفت صعودی بوده و 
برای سال 1400 انتظار رشد 19.5 درصدی در بخش نفت و گاز وجود 
خواهد داشــت. بر اســاس این گزارش، با وجود رشد قابل توجه بخش 
صنعــت در فصل بهار 1400، در نتیجه قطعــی برق صنایع فولادی و 
ســیمانی در تابستان، پیش بینی می شود رشــد این بخش مثبت، ولی 
کمتر از ســال قبل باشد. در بخش ساختمان با توجه به افزایش تعداد 
پروانه های ساختمانی صادره در نیمه دوم سال 1399 و افزایش بودجه 
عمرانی دولت در 6 ماهه اول ســال، رشد مثبت قابل انتظار خواهد بود 
و در نهایــت بخــش خدمات با  توجه به بازیابی پس از شــیوع ویروس 

کرونا با رشــد مثبت مواجه خواهد بود.
 طبق محاســبات انجام شــده، برآورد می شود در سال 1400 رشد 
اقتصادی ایران حدود 2.8 درصد و رشــد بدون نفت 1.6 درصد باشــد. 
رشــد بخش کشــاورزی منفی 3.1 درصد، رشــد بخش نفت  خام و گاز 
طبیعی 19.5درصد ، رشد بخش صنعت 1.1 درصد، رشد بخش ساختمان 

4.1 درصد و رشــد بخش خدمات 2.5 درصد برآورد می شود.

شــایان ذکر است صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در آخرین 
گزارش های خود رشــد اقتصادی ایران را در سال 2021 به ترتیب 2.5 

نموده اند. 2.4 درصد پیش بینی  و 
 ارزیابی عملکرد اقتصاد ایران در ســه ماهه اول ســال جاری نشــان 
می دهد که بخش حقیقــی اقتصاد ایران پس از بازیابی بخش خدمات 
از تبعات منفی شــیوع کرونا و رشــد مثبت بخش نفت درنتیجه رشد 
قابــل توجه صادرات نفت خام و میعانات گازی، رشــد مثبتی را تجربه 
کرده  اســت. با توجه به اهمیت داشــتن چشم اندازی از عملکرد بخش 
حقیقی در سال 1400، سعی شده به طور مختصر رشد هر بخش مورد 

قرار گیرد. تحلیل 

کشاورزی
 این بخش همواره تحت تأثیر میزان بارش و خشکسالی قرار داشته 
 اســت و پیش بینی می شود رشد بخش کشاورزی در سال 1400 حدود 

باشد.  3.1 درصد  منفی 
علاوه بر این شــیوع کرونا و برخی از تکانه  های دیگر نیز بر کاهش 
تولید در بخش کشــاورزی مؤثر بوده اند ولی تأثیر آنها کمتر از کاهش 
بارندگی ها بوده است. از طرفی انگیزه پایین کاشت گندم به دلیل پایین 
بودن قیمت تضمینی، سبب شده تولید این محصول استراتژیک کاهش 
یابد و همچنین بالا رفتن هزینه های نهاده ها باعث کاهش تولید ســایر 
محصولات زراعی شده است؛ به طوری  که بر اساس برآورد وزارت جهاد 
کشاورزی، درنهایت در سال 1400 رشد تولید محصولات زراعی منفی 

13 درصد و رشــد تولید غلات منفی 27 درصد پیش بینی شده  است.

نفت
با توجه به رشد مثبت گروه نفت و گاز در سه ماهه اول سال 1400 
و همچنین گزارش های اوپک از تولید منابع ثانویه به نظر می رســد این 
روند تا پایان ســال ادامه داشــته و رشد این بخش 19.5 درصد برآورد 

می شود. مهم ترین دلیل رشد مثبت بخش نفت، رشد قابل توجه صادرات 
نفت خام و میعانات گازی بوده است.

 صنعت
شــاخص تولید صنایع بورســی مرکز پژوهش ها و شاخص مدیران 
خرید )شــامخ( نشان می دهد در عمده ماه های 6ماهه اول سال 1400 
شاخص تولید بخش صنعت دارای رشد منفی بوده است. یکی از دلایل 
اصلی این رشد منفی مسأله کمبود برق است که بار آن عمدتاً به بخش 

صنعت منتقل شده است.
بر این اســاس، رشد بخش صنعت در سال 1400 حدود 1.1 درصد 
پیش بینی می شــود. شــاخص موجودی مواد اولیه طرح شامخ تنها در 
اردیبهشــت ماه عدد بالای 50 را ثبت کرده که این موضوع ســیگنالی 
نگران کننــده در خصوص تأمین مواد اولیه صنعت اســت. این موضوع 
می تواند به دلیل محدودیت های تجاری ناشــی از شیوع ویروس کرونا، 
نقدینگی پایین شــرکت ها برای تأمین مواد اولیه و افزایش قابل توجه 

قیمت مواد اولیه رخ داده باشد.

 ساختمان
شــواهد موجود از پروانه های ســاختمانی صادره در نیمه دوم سال 
1399 نشــان دهنده رشد مثبت ســرمایه گذاری در ساختمان است. از 
طرف دیگر، عملکرد بودجه عمرانی دولت در 6ماهه اول ســال نشــان 
می دهد که رشد ســرمایه گذاری در ساختمان های غیرمسکونی دولتی 
در این دوره مثبت بوده اســت، چراکه مخارج عمرانی نســبت به سال 
گذشــته به صورت اسمی 90.9 درصد افزایش داشته و با در نظر گرفتن 
تورم، ســرمایه گذاری دولتی به قیمت ثابت در نیمه اول ســال 1400 
مثبت  بوده است که البته به دلیل محدودیت  های بودجه ای دولت، تداوم 

این رشــد برای 6ماهه دوم قابل انتظار نخواهد بود.
 درنهایت، رشــد بخش ســاختمان در سال 1400 حدود 4.1 درصد 

برآورد می شود.

خدمات
رشــد مثبت خدمات در فصل بهار بیانگر بازیابی این بخش از تبعات 
منفی شیوع کروناست و با توجه به رشد مثبت این بخش در نیمه دوم 
ســال 1399 انتظار نمی رود در فصول آتی سال نیز تداوم یابد. برآورد 
رشــد بخش خدمات با در نظر گرفتــن تحولات زیربخش های خدمات 

در سال 1400 حدود 2.5 درصد برآورد می شود.

 رشد اقتصادی
در نهایت پیش بینی می شــود در ســال 1400 رشد اقتصادی ایران 
2.8 درصد باشــد. این میزان برای رشــد بدون نفت 1.6 درصد اســت. 
جدول جزئیات برآورد رشد در سطح بخش ها را نشان می دهد. صندوق 
بین المللــی پول و بانک جهانی نیز در آخرین گزارش های خود رشــد 
اقتصادی ایران را در ســال 2021 به ترتیب 2.5 و 2.4 درصد پیش بینی 

کرده اند.

عبور نفتی از شـرایط تحــریمی

  خبرخبر

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

برنامه ای برای حذف رانت

دولــت قصد دارد تدابیری اتخاذ کنــد تا میزان اعتباری که بــا ارز ترجیحی برای 
خرید گندم اختصاص می دهد به صورت هدفمند و یارانه مستقیم به دست مصرف 
کننده نهایی برســد و یارانه آرد و گندم واقعی شود. ســال گذشته دولت50 هزار 
میلیارد تومان بابت هزینه یارانه گندم تحویلی به کارخانجات پرداخت کرده است. 
اگر سیستم یارانه ای هدفمند شــود منابع حاصل از آزادسازی ارز ترجیحی گندم 
بین مردم به صورت بهینه توزیع می شــود. این توزیع به صــورت کارت اعتباری، 
پرداخت مستقیم یا به صورت یک نوع خدمات خواهد بود تا از هدررفت منابع دولت 
بابت پرداخت ارز ترجیحی جلوگیری شــود. در بودجه 1401 حذف ارز ترجیحی 
پیش بینی شــده اســت و مجلس و دولت این برنامه را در جهــت رفاه مردم پیش 

می برند.
مجلس و دولت در حــال تصمیم گیری بــرای چگونگی اجرای بهینــه و کارآمد 
اقتصادی برنامه حذف ارز ترجیحی هســتند. بحث این است که این موضوع بسیار 
مهم اســت و کارشناســانی در دولت و مجلس در حال رایزنی هســتند تا بهترین 
تصمیم گرفته شــود، البته دولت به تنهایی در مورد موضوع مهمی مانند حذف ارز 
ترجیحی تصمیم گیری نمی کند. اگر دولت و مجلس به این نتیجه قطعی برسند که 
مزایای حذف ارز ترجیحی از معایب آن بیشتراســت قطعاً اجرا می شود.ما از اینکه 
گندم چند نرخی است متضرر می شویم. آرد و گندم چند نرخی موجب ایجاد بستر 
فســاد و رانت می شود. پیشنهاد ما این است اگر ارز ترجیحی گندم حذف نمی شود 
قیمت آرد و گندم تک نرخی شــوند تا شــائبه تخلف در بخش آرد و نان کم شود. 
پیشنهاد این اســت یک نوع گندم یارانه نوع یک باشد. آرد آزاد نیز باید قیمت آزاد 
داشته باشد و نانوایی های آزاد پز، آرد را به قیمت تمام شده دریافت کنند، اما دولت 

عملًا آرد یارانه ای به نانوایی های آزادپز تحویل می دهد.
معتقدیــم آرد یارانه ای نــوع 2 و 3 باید حــذف و آرد به بخش صنــف و صنعت و 
نانوایی های آزاد پز به قیمت تمام شده عرضه شــود.  از 2سال گذشته چون تولید 
داخل نتوانست نیازهای کشور به این کالای استراتژیک را پاسخ دهد، دولت گندم 

وارد کرد.
گندم هــای وارداتــی نیز کیفیت خوبــی دارد.این گنــدم  با قیمــت یارانه ای به 
کارخانجات آرد فروخته می شود. آردی که به نانوایی ها تخصیص می دهیم به طور 
متوســط هر کیلو 820 تومان است و با توجه به درصد ســبوس گیری آرد ممکن 
اســت قیمت، اندکی بالاتر یا پایین تر باشــد. آرد یارانه ای نوع یک هر کیلو 820 و 
آرد آزادپــز یا یارانه ای نوع 2 هر کیلو 1100 تا 1200 تومان به نانوایی داده و توزیع 
آن در ســامانه ثبت می شــود.  میزان گندم تحویلی به کارخانجات آرد، براساس 
سهمیه مصوب، در ســامانه ثبت می شود و براســاس گندم تحویلی، کارخانجات 
آرد تولید می کنند. آرد متناســب بــا نوع پخت واحدهای خبازی متنوع اســت و 
درصد سبوس گیری آرد برای هر نوع نان، متفاوت است. مثلًا نان سنگک بیشترین 
درصد ســبوس و نان های سفید کمترین ســبوس را دارد. کارخانجات متناسب با 
ســهمیه مصوب نانوایی ها، آرد را به آنها عرضه می کنند.  مــا دو نوع واحد خبازی 
یارانه ای و آزادپز داریم.در تهران 10هزار واحد صنفی خبازی داریم که از این تعداد 
6700 نانوایی یارانه ای نوع یک و 2700 نانوایی یارانه ای نوع 2 اســت، یعنی حدود 
75درصد نانوایی ها یارانه ای نوع یک و مابقی یارانه ای نوع 2 اســت. قیمت تعیین 
شــده در تمام واحدهای صنفی خبازی ابلاغ شده است و نانوایی ها ملزم به رعایت 
قیمت هستند. اگر نان بالاتر از قیمت مصوب فروخته شود و قیمت ها رعایت نشود 
تخلف صنفی محسوب می شود و  بازرسان نظارتی باید بر واحدها و قیمت ها نظارت 
کنند.  ناظران مردمی هم اگر تخلف می بیننــد حتماً گزارش کنند. مصرف ماهانه 
گندم در اســتان تهران حدود 103 هزار تن است. ســرانه مصرف آرد بسیار پایین 
آمده اســت. سرانه مصرف آرد هر فرد در شهر تهران در ماه نزدیک به 4.5 کیلو و در 
استان 5.5کیلو است. این در حالی اســت که پیش تر مصرف سرانه بسیار بیشتر از 
این عدد بود، اما توانستیم مصرف را کنترل کنیم و میزان صرفه جویی را بالا ببریم. 
معتقدیــم اگر ارز ترجیحی گنــدم حذف و یارانه حاصل از آن عادلانه بین اقشــار 
جامعه توزیع شود و از طرفی کیفیت نان مطلوب تر از گذشته باشد، شرایط مصرف 

نان بهتر خواهد شد.

 کاهش 50 تا ۷0 درصدی قیمت برخی کالاها در پی اجرای طرح 
درج قیمت تولیدکننده

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی از کاهش 50 تا 70 
درصدی قیمت برخی کالاها از جمله آب معدنی و برخی لوازم یدکی خودرو با 

اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده در هفته های اخیر خبر داد.
»محمدصادق مفتح« در جمع خبرنگاران افزود: با اجرای طرح درج قیمت 
تولید کننده، مردم امکان یافتند تا خود به ناظران قیمت تبدیل شوند. وی بیان 
داشــت: در این طرح اختلاف قیمت تولید کننده و مصرف کننده برای کالاهای 
ســریع گردش 20 درصد و برای کالاهای سرمایه ای و کند گردش مثل لوازم 
خانگی حداکثر 30 درصد در نظر گرفته شده است. مفتح ادامه داد: این ارقام، 
متر و معیاری در اختیار مصرف کنندگان قرار می دهد تا اگر اختلاف قیمت در 
کالاهای پرمصرف بیش از 20 درصد و در کالاهای سرمایه ای بیش از 30 درصد 
بود، بدانند گرانفروشــی در حال اتفاق افتادن اســت و بر این اساس تشخیص 

گرانفروشی برای مصرف کنندگان نهایی بسیار آسان شده است.
وی اضافــه کرد: در همین مدت کوتــاه از اجرای طرح، بازخوردهای خوبی 
از بازار دریافت شــده و رقابت در لایه های توزیع و فروش بشدت افزایش یافته 
است. این مقام مسئول تصریح کرد: مجازات گرانفروش نخریدن کالا است که 
بزرگترین ضمانت اجرایی این طرح است و با این تفاسیر دیگر مثل سابق نیازی 
به سیستم های نظارتی سنتی مثل تعزیرات و کشف جرم نیز نخواهد بود و به 
عدالت خواهد انجامید. وی گفت: در گذشته تولیدکنندگان یک محصول نهایی، 
قیمت مصرف کننده را بر مبنای دورترین فاصله و بیشترین هزینه قرار می دادند 
و به همین دلیل سیستم درج قیمت مصرف کننده در ذات خود یک بی عدالتی 
و عدم رقابت را به دنبال داشت، اما اکنون و با اجرای طرح فعلی، کالا عادلانه تر، 
با شــرایط و قیمت بهتر در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد و رقابت ها در 
حلقه های توزیع و فروش افزایش خواهد داشــت. مفتح خاطرنشان کرد: امروز 
در کالاهایــی همچون فیلتر هوا و فیلتــر روغن خودروها تا 70 درصد کاهش 
قیمت در برخی برندها را شاهد هستیم که نشان می دهد در گذشته یک ظلم 
و اجحاف سیســتماتیک اتفاق می افتاد. وی بیان داشت: در خصوص کالاهای 
دیرگردش و ســرمایه ای از جمله لوازم خانگی نیز مقرر شده کارخانجات فقط 
قیمت در کارخانه را روی محصولات درج کنند و قیمت هایی که قرار است به 
مصرف کننده نهایی برســد با هماهنگی سازمان حمایت در محل فروش روی 

آن کالا درج خواهد شد.

 تحویل اراضی احداث 5۹ هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی 
به بنیاد مسکن

معاون مســکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اســلامی با اعلام اینکه تاکنون 
اراضی احداث 59 هزار واحد طرح نهضت ملی مســکن به بنیاد تحویل شــده 
اســت از انجام عملیات اجرایی بیش از 212 هزار واحد مســکونی شــهری و 

روستایی این طرح خبر داد.
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توسعه مرزهای بازار سرمایه به خارج از کشور با کمک بازار کریپتوها
ســازمان بورس و اوراق بهادار، ســخنان 
»مجید عشقی«، رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در هفتمین همایش مالی اســامی در 
ارتبــاط با کریپتوها و امکان شناســایی این 
ماهیــت به عنوان رده جدیــدی از دارایی و 
همچنین اجتناب ناپذیر بودن پذیرش آن در 
آینده نه چندان دور، موضوعی است که توجه 
بیشــتر به مقوله کریپتوهــا )رمز دارایی ها یا 
رمز ارزها( و امکان اســتفاده از این ظرفیت 
در بازار ســرمایه و در راستای منافع عمومی 
بازار سرمایه و متعاقباً منافع اقتصادی کشور 

را مطرح کرده است.
در همین راســتا، »میثم حامدی«، مدیر 
گــروه بازارها و ابزارهای مالی مرکز پژوهش، 
توســعه و مطالعات اسامی سازمان بورس و 
اوراق بهادار با اشاره به ظرفیت های استفاده 
از بازار کریپتوها گفت: چندین ســال اســت 
بازار کریپتوها مورد توجه سرمایه گذاران  که 
زیادی قرار گرفته و از اواســط سال ۹۹ نیز 
هم راستا با افت شــاخص بورس، شاهد کوچ 
بخشی از ســرمایه ها به این بازار هستیم. در 
این میان پرسش اینجاست که چگونه می توان 
ایــن روند را معکوس کرد و از ســرمایه ها و 
به منظور  بازار کریپتــو  ظرفیت موجــود در 

بازار سرمایه استفاده کرد. منافع 
وی بــا اشــاره بــه اینکــه بســیاری از 
کارشناســان، تعــادل بازار ســهام را در دو 
مؤلفــه برگشــت اعتمــاد و همچنین وجود 
نقدینگی برآورد کرده اند، اظهار کرد: اعتماد 
سرمایه گذاران به معنای تمایل سرمایه گذاران 
به مشــارکت در فرصت های سرمایه گذاری و 
اســتفاده از کانال های واســطه ای مرتبط با 
سرمایه گذاری ها بر اساس درک آنها از ریسک 

و بازده است.
ادامــه داد: اعتماد در ســطح  حامــدی 
اصلی  مؤلفه  ســرمایه گذاران دربرگیرنده دو 
خوش بینــی نســبت بــه ریســک و بــازده 
مــورد انتظار همچون وجــود ثبات و امکان 
تصمیم گیــری منطقــی و همچنین اطمینان 
نســبت به وجود حمایت های لازمی همانند 
حمایــت در مقابل انــواع جرایــم از جمله 
کاهبــرداری، دســتکاری بازار و ... اســت. 
مؤلفــه دوم مبتنــی بر تجربیات اشــخاص 
شــکل می گیرد و عاملی است که بر تصمیم 
ســرمایه گذاران در ارتباط با سایر ذی نفعان 

اثرگذار است.
به گفته مدیر گروه بازارها و ابزارهای مالی 
مرکز پژوهش سازمان بورس، براساس این دو 
مؤلفه، سرمایه گذار در صورتی نسبت به بازار 

اعتماد خواهد داشت که تصمیمات او متأثر از 
عوامل بنیادین باشد و سایر ذی نفعان، فضای 
ثبات در تصمیم گیری برای او به وجود آورند.

جذب سرمایه گذاری خارجی از کانال 
کریپتو بازار 

وی بــا بیان اینکــه اعتمادافزایی و جذب 
نقدینگــی یــا همــان ورود پــول بــه بازار 
ســرمایه نیز با یکدیگر ارتباط دارند، تصریح 
کــرد: ســرمایه گذاران در صورتــی اقدام به 
سرمایه گذاری در بازار می کنند که نسبت به 
آن از یک اعتماد نسبی برخوردار باشند. یکی 
از راهکارهای جذب نقدینگی و اعتمادافزایی 
ســرمایه گذاری های  بازار سرمایه، جذب  در 
خارجی است. به بیان دیگر، منابع جدیدی که 
قابلیت تزریق به بازار داشته باشد. همچنین، 
حضور ســرمایه گذاران خارجی موجب جلب 

نیز  می شود. اعتماد سرمایه گذاران داخلی 
موانــع  از  برخــی  ادامــه  در  حامــدی 
افزود:  ســرمایه گذاری خارجی را برشمرد و 
سرمایه گذار خارجی با توجه به محدودیت های 
موجود برای کشور به خصوص محدودیت های 
مربوط بــه نقل وانتقال ارز، ترس از تحریم و 
به طور کلی ریسک های سیاسی، ممکن است 
تمایلی برای ســرمایه گذاری در بازار ســهام 
به صورت عادی نداشــته باشد. موضوع اصلی 
در جذب سرمایه گذاری خارجی، خروج دلار 
از چرخه تبادلاتی و ایجاد مزیت رقابتی برای 
حضور ســرمایه گذار خارجی در بازار کشــور 
است. به نظر می رسد این مهم از طریق بازار 

است. امکان پذیر  کریپتوها، 

مدیر گــروه بازارها و ابزارهای مالی مرکز 
پژوهش سازمان بورس با اشاره به فرصت هایی 
که از کانال بازار کریپتوهای بین المللی ایجاد 
می شود، عنوان کرد: از طریق بازار بین المللی، 
بــدون محدودیت های موجــود در بازارهای 
مالی، امکان جذب سرمایه گذاری های خارجی 
وجــود دارد و به نظر می رســد امکان ایجاد 
ارتباط بین بازار ســرمایه و بازار کریپتوها و 
اســتفاده از ظرفیت های آن برای رشد بازار 

سرمایه وجود دارد.

توکن سازی؛ تبدیل دارایی ها به توکن 
به مثابه اوراق بهادار

وی بــا بیــان اینکــه بــر اســاس اوراق 
بهادارســازی، تجربه تبدیل انواع دارایی های 
مالی و فیزیکی در بازار ســرمایه کشور وجود 
دارد، اذعان کرد: مفهوم اوراق بهادارســازی 
)Securitization( در بازارهــای مالی یک 
مفهوم شــناخته شده است که حداقل در دو 
دهه گذشته در بازارهای بین المللی، به منظور 
ایجاد ابزارهای مالی، بسیار مورد استفاده قرار 

است. گرفته 
او با اشــاره به تجربه اوراق بهادارســازی 
در بازار ســرمایه کشــور گفت: صندوق های 
ســرمایه گذاری بهتریــن نمونــه در تبدیل 
دارایی های مالی به اوراق بهادار اســت. این 
نــوع از صندوق ، یک پرتفو از اوراق بهادار را 
تبدیل به گواهی ســرمایه گذاری می کنند و 
به عنوان یک اوراق بهــادار جدید در اختیار 
ســرمایه گذاران قرار می دهند. گواهی سپرده 
کالایی و انواع صکوک نیز از دیگر نمونه های 

تبدیــل دارایی ها به اوراق بهادار محســوب 
می شوند.

حامــدی تأکیــد کــرد: طی چند ســال 
توکن ســازی  مالــی،  بازارهــای  در  اخیــر 
در  غالب  مفهــوم  یــک   )Tokenization(
کنار مفهوم اوراق بهادارســازی بوده اســت. 
اساساً توکن با پشتوانه دارایی که همان اوراق 
بهادار اســت با سادگی و گســتره دسترسی 
بیشتر، بدون نیاز به نهادهای واسطه ای متعدد 
و ارزانتر، همچنین با ســهولت بیشتر در ثبت 
و نگه داری، و تحت نظارت، در بستر فناوری 
باکچین )زنجیرۀ بلوکی( قابل عرضه اســت.

مدیــر گــروه بازارهــا و ابزارهــای مالی 
مرکز پژوهش ســازمان بورس با بیان اینکه 
برای ایجاد پــل ارتباطی بین بــازار کریپتو 
و بازار ســرمایه، بایــد از مفاهیم دارایی های 
ترکیبی )Synthetic Assets( و همچنین 
 )Bundling Assets( بسته بندی دارایی ها
اســتفاده کرد، اظهــار کرد: از ایــن طریق، 
امکان ایجاد دارایی های ترکیبی و بسته بندی 
چنــد دارایی با یکدیگر و انتشــار بین المللی 
آن به صــورت توکــن در یــک اکســنچنج 

)Exchange( فراهم می آید.
وی افــزود: از طریــق موضوع یادشــده، 
ســرمایه گذار خارجی ایــن قابلیت را خواهد 
داشــت تا با انــواع کریپتوهای مورد پذیرش 
اکســچنج )رمز ارزهای بین المللی( در توکن 
عرضه شده سرمایه گذاری کند. در این میان 
هم می تــوان از کریپتوهای بــا قیمت ثابت 
)Stablecoin( و هــم از ســایر کریپتوها با 

کرد. استفاده  متغیر  قیمت 

حامدی توضیح داد: فروش توکن به صورت 
بین المللی و با ســرمایه گذاری کریپتو انجام 
می شود و از کریپتوهای تجمیع شده می توان 
در دو کانال اســتفاده کرد؛ نخست، در بازار 
داخلی کریپتو که عمقی متناســب با ارزش 
دارایی های پایــه توکن دارد، به ریال تبدیل 
شود؛ و دوم، در اختیار وارد کننده قرار داده 
شــود. چنانچــه ســرمایه گذاری ها از طریق 
کریپتو با قیمت متغیر اســتفاده شده باشد، 
کریپتو یا بایــد در بازارهــای بین المللی به 
کریپتــو با قیمت ثابت یــا در بازار داخلی به 

ریال تبدیل شود.
به گفتــه مدیر گروه بازارهــا و ابزارهای 
مالــی مرکز پژوهش ســازمان بورس، مفهوم 
اصلی این حوزه، ماننــد مفهوم صندوق های 
ســرمایه گذاری یا اوراق با پشــتوانه دارایی 
اســت.   )Asset Backed Securities(
بــه بیانی دیگــر، یک پرتفــو از اوراق بهادار 
تجمیع شــده، بــه توکن تبدیل می شــود و 
به جــای فــروش اوراق بهادار، توکــن مانند 
گواهی سرمایه گذاری در اختیار سرمایه گذار 

خارجی قرار داده می شود.
وی ادامــه داد: این فرایند می تواند هم به 
ساماندهی بخشی از بازار کریپتوها در کشور 
منتج شــود و هم بدون آســیب رساندن به 
فعالان فعلی بازار سهام و خروج پول از بازار، 
صرفاً منابــع جدید خارجی را به بازار تزریق 
کنــد. این قابلیت نه تنها برای توکن ســازی 
دارایی هــای مالی وجــود دارد، بلکه هرگونه 
دارایی دیگــری از جمله دارایی های فیزیکی 
ماننــد فولاد و نفت نیــز از این طریق امکان 
توکن ســازی دارند و آنچه در نهایت قابلیت 
شــکل گیری دارد، ایجاد بــورس بین المللی 
با ظرفیت توکن ســازی انــواع دارایی  خواهد 
بود. بورســی که نیاز به شناســایی مشتری 
با مفاهیم متعارف بازار ســرمایه نداشته و با 
مزیت های مالیاتی که در اختیار سرمایه گذار 
قرار می دهد، می تواند یک منطقه فراســاحل 
و  خارجی  سرمایه گذاران  برای   )Offshore(

یک هاب منطقه ای بوجود آورد.
به ظرفیت  اشــاره  با  پایان  در  حامدی 
خوبی که در نهادهای مالی بازار ســرمایه 
و همچنیــن اکســچنج های داخلی بوجود 
آمده اســت، اظهار امیــدواری کرد: امید 
می رود از طریــق بازار کریپتوها، مرزهای 
توسعه  از کشــور  به خارج  بازار ســرمایه 
بزارهــای مالی جدید،  یابــد و با ایجــاد ا
تنوع بیشــتری در پرتفوی سرمایه گذاران 

آید. به وجود 

علی بهادری جهرمی روز سه شــنبه در نشســت خبری با تبریک میاد 
حضرت زهرا و روز زن به همه بانوان به ویژه بانوان خبرنگار و اصحاب رسانه، 
گفت: در امتداد سیاست توسعه متوازن روابط بین المللی با کشورهای جهان 
و سیاســت متنوع سازی و متوازن سازی حوزه سیاست خارجی با اولویت قرار 
دادن کشورهای همسایه و منطقه ای که مباحث اقتصادی از اولویت برخوردار 
است، پس از سفر رییس جمهور به تاجیکستان و ترکمنستان، آیت الله رئیسی 

به همراه برخی وزرا سفری دو روزه به روسیه داشت.
وی افزود: با توجه به شــرایط کرونایی موجود در روسیه که بیش از ۷۰۰ 
کشته در روز وجود داشت، شرایط برگزاری سفر چندان مساعد نبود اما به دلیل 
برنامه از قبل طراحی شــده و جلوگیری از تأخیر در حصول اهداف و نتایج، 
این گونه طراحی شد که سفر با رعایت پروتکل هایی مبتنی بر حفظ احترام 

متقابل انجام شود.
سخنگوی دولت با پربار خواندن سفر رییس جمهوری کشورمان به مسکو، 
خاطر نشان کرد: جلسه رسمی کاری در کاخ کرملین بدون محدودیت زمانی 

برگزار شد و احترام متقابل کاماً در جلسه حکمفرما بود.
بهادری جهرمی ادامه داد: عاوه بر این به دعوت رسمی مجلس دوما جلسه ای 
در دوما برگزار شد که با سخنرانی کم نظیر رییس جمهور همراه بود و دیدار با 
فعالان علمی در دانشگاه دولتی مسکو و همچنین فعالان اقتصادی روسیه و 

جوامع دینی و فرهنگی از دیگر برنامه های این سفر بود.
سخنگوی دولت با بیان اینکه مردم به زودی شاهد آثار و نتایج سفر رییس 
جمهور به روسیه خواهند بود، تصریح کرد: در این سفر موضوعات دو جانبه و 
چند جانبه در تمامی حوزه ها مطرح شد و توافقات گسترده و اشتراکات عمیقی 
به وجود آمد و قراردادهایی نیز در حوزه نفت و راه آهن بین دو کشور منعقد شد.

وی افزود: این حجم از جلسات کاری، احترامات متقابل و برنامه های تدارک 
دیده شــده در این بازه زمانی کوتاه به نوعی کم نظیر بود و تقریباً در تمامی 
موضوعات اقتصادی و تجاری که محور اصلی مباحث ســفر بود، و همچنین 

مسائل سیاسی، علمی و فرهنگی، نظامی و دفاعی بحث و تبادل نظر شد.
بهادری جهرمی ادامه داد: برخی توافقات هم پس از نشست رؤسای جمهور 
که جلسه کاماً کاری و نتیجه محور و عمل گرایانه بود به مقامات ذی ربط دو 
کشور اباغ شد و جلسات هماهنگی برای اجرای تمام توافقات در زمینه توسعه 
تجارت خارجی دو طرف، توسعه صادرات ایران به روسیه، تسهیل و کمک هایی 
که در حوزه تعرفه های وارداتی در حوزه کالاهای اساســی صورت می گیرد و 
همکاری های مشــترک به ویژه در حوزه های ترانزیتی و تکمیل کریدورهای 

موجود نیز بافاصله آغاز شد.
رییس شورای اطاع رســانی دولت درباره سیل در جنوب کشور به ویژه 
استان کرمان، گفت: پیش بینی ها بر وقوع سیل دیگری در این مناطق وجود 
داشــت که برای جلوگیری از خســارت جانی و مالی هشدارهای لازم به این 

استانها داده شده بود.
بهادری جهرمی افزود: اعضای کابینه ۶ سفر کاری بعد سیل داشت که یکی 

از آن سفر برنامه ریزی نشده رییس جمهور بافاصله بعد از سفر روسیه بود.
وی ادامه داد: ۷۵ میلیاردتومان استاندار کرمان اعتبار برای حالت اضطرار 

اعام کرده است که پرداخت شده است.

انتشار جزییات قراردادها در شرایط جنگ اقتصادی به صلاح نیست
سخنگوی دولت در پاسخ به سؤال خبرنگاری درباره آمار فروش نفت گفت: 
در شــرایط جنگ اقتصادی جزئیات قراردادها و نحوه فروش و استردادها به 

صاح نیست.
وی در عین حال متذکر شد: رییس جمهور بارها تأکید کرد که دولت اجازه 

نخواهد داد تحریم ها مانع فروش نفت و توسعه صادرات شود.
بهــادری جهرمی با بیان اینکه آمار فروش نفت و بازگشــت ارز حاصل از 
فروش نفت در وضعیت قابل قبولی قرار دارد، ادامه داد: دولت در مسأله تامین 
ارز با مشکلی مواجه نیست و برای اطاع از اینکه فروش نفت وجود دارد یا نه، 
خواهش می کنم این موضوع از خود مسئولان مربوطه در دولت پرسیده شود.

سخنگوی دولت در بخش دیگری از این نشست در پاسخ به سؤالی درباره 

دستاوردهای سفر به روسیه و اینکه برخی تاش می کنند دستاوردهای دولت 
در ســایه تنازعات سیاســی و جناحی مکتوم بماند، گفت: برای ارزیابی سفر 
شاخص های اصلی اســتقبال گرم، انجام برنامه های سفر و تحقق آن اهداف 

سفر است که هر سه شاخص در سفر روسیه روشن بوده است.
وی افزود: تکثر برنامه ها، شرکت در جلسه رسمی دوما،   جلسه رسمی با 
رییس جمهوری روسیه در کاخ کرملین و  شرکت در دانشگاه دولتی در کنار 
جلساتی با فعالان اقتصادی، دانشگاهی و مقامات دینی در زمانی کمتر از دو 
روز، نشــان دهنده استقبال گرم و مناسب برای سفر در این شرایط کرونایی 

حاد در روسیه است.
سخنگوی دولت گفت: بخشی از دستاوردهای سفر رییس جمهور به روسیه 
اعام شده که بهره برداری از خط اعتباری موجود و توافق برای افزایش خط 
اعتباری ۵ میلیاردی به ۱۰ میلیارد دلار در گام نخست از جمله آنهاست که 

یک دستاورد قابل توجهی به حساب می آید.
بهادری جهرمی ادامه داد: عاوه بر این توافقات، در تمامی حوزه های مختلف 
اقتصادی و تجاری توافقاتی داشــته ایم که برای نمونه در حوزه صادرات برای 
توسعه صادرات صیفی جات تا بیش از سه برابر وضع موجود توافق شده است 
و توافقاتــی هم برای حل برخی مشــکات موجود در فرایند صادرات برخی 
محصولات صورت گرفته که کمیته ای از طرف روس ها به ایران اعزام خواهد 
شــد و  ســفری را هم مقامات مربوطه از وزارت جهاد کشــاورزی به روسیه 

خواهند داشت.
سخنگوی دولت تصریح کرد: در حوزه راه آهن و کریدور هم توافقات بسیار 
خوب اجرایی حاصل شــده و حتی قراردادهایی در این زمینه منعقد شده و 
برخی رایزنی ها هم در مرحله مقدمات برای انعقاد قرارداد در حال انجام است.

بهــادری جهرمی ادامه داد: برخی که اصرار دارند در حوزه بین الملل نگاه 
محدودی به برخی کشورهای خاص داشته باشند و دنبال حاشیه ها هستند 
اما سیاســت و شعار این دولت بر اساس وعده ای که به مردم داده است؛ نگاه 
متوازن و متعادل به کشورهای مختلف جهان برای توسعه حوزه تجارت خارجی 

و روابط بین الملل است.
وی در پاســخ به سوالی درباره وعده های دولت، گفت: اولین وعده اولویت 
دادن به حفظ ســامت مردم بوده است. مطابق آن اولویت دهی اقتصادی در 
دستور کار دولت قرار گرفت. به تدریج شاهد خبرهای خوب در حوزه اقتصادی 

خواهیم بود که زمان لازم برای مشاهده اقدامات لازم است.

مردم در دهه فجر منتظر خبرهای خوش باشند
بهــادری جهرمی افزود: چندین خبر خوب هم در دهه مبارک فجر برای 
مردم داریم که در بخش های مختلف به اطاع مردم خواهد رسید اما دو خبر 

خوب و مهم را امروز در حوزه اقتصادی داریم.  
سخنگوی دولت گفت: خبر خوب اول در حوزه اقتصادی اینکه وعده های 
رئیس جمهور برای تسهیل پرداخت وام به مردم محقق و عملی شد و تمامی 
متقاضیان تسهیات خرد که رتبه اعتباری آنها B، A و C است، می توانند تا 
سقف ۵۰ میلیون تومان بدون ضامن و با ارائه گواهی کسر از حقوق خود و نیز 
برای دریافت وام تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان، باز هم بدون نیاز به ضامن و با 

ارائه گواهی کسر از حقوق به همراه یک سفته یا چک، اقدام کنند.
وی افزود: خبر خوب دوم اینکه وعده رئیس جمهور برای استرداد سود مازاد 
بانکی به نقطه عملیاتی و اجرایی رسید و اگر نرخ سود تسهیات بانک ها بالاتر 
از نرخ مصوبه شورای پول و اعتبار باشد، بانک ها مکلف هستند مبلغی را که 

برای این منظور گرفتند برگردانند.

درخواســتی از رییس فیفا برای دیدار با رییس جمهور دریافت 
نشده است

بهادری جهرمی در پاســخ به خبرنگاری درباره خبر آمدن رییس فیفا به 
ایران و دیدار با رییس جمهور و زمان این دیدار، گفت: درخواســتی از رییس 
فیفا برای دیدار با رییس جمهور تاکنون حاصل نشده و چنین برنامه ای در 

دستور کار رییس جمهور وجود ندارد.
ســخنگوی دولت درباره اینکه درباره برخی اعتراضات صنفی به شــرایط 
معیشتی، گفت: دولت سیزدهم در شرایط نابسامان اقتصادی و همراه با اعتراضات 
مختلف صنفی برسر کار آمد که غالبا به دلیل سوءتدبیرها و سوء مدیریت ها و 

بعضا به  دلیل وعده های نادرست و نگاه بخشی است.
وی افزود:  مدیریت این امر نیازمند صرف زمان و برنامه ریزی مناسب برای 
حوزه های زیرساختی در اقتصاد است. در لایحه بودجه هم برای اصاح نظام 
پرداخت یارانه ها همین مساله تدبیر شد. بنابراین اصاح ضروری است و دولت 
و مجلــس روی آن اتفاق نظر دارند که آثار منفی روی مردم عادی و طبقات 

پایین جامعه نداشته باشد و حتما جبران شود.  
بهادری جهرمی ادامه داد: کمیســیون تلفیق درحال بررســی روشهای 
مختلف برای جبران و حل این مشــکل اقتصادی است. توزیع ارز ترجیحی 
یکی از عامل های اصلی مشکات اقتصادی است و همین اعتراضات هم دلیلی 
اصلی اش توزیع یارانه و ارز ترجیحی است. آنچه مهم است برنامه ریزی برای 

شیوه حل این مشکل است.
بهادری جهرمی در پاســخ به سوالی درباره بازگشایی مدارس و دانشگاه ها 
گفت: اعام بازگشــایی یا تعطیلی دانشــگاه ها بر طبق نظر اعام ستاد کرونا 
است که باید بر طبق نقشه کرونایی کشور و میزان واکسیناسیون عمومی در 
کنار توجه به سامت عمومی دانش آموزان و دانشجویان و استادان و جوانب 
دیگر مسئله از جمله رشد علمی و آموزشی و جبران عقب ماندگی های دوسال 

گذشته هم در نظر گرفته می شود.
وی، رعایت فاصله گذاری و بهداشت عمومی و شیوه نامه های بهداشتی از 
جمله ماسک را ضروری عنوان کرد و گفت:  اولویت دولت، سامت مردم است اما 
باید توجه داشت نباید نسبت به جوانب دیگر از جمله رشد علمی و آموزشی کم 
توجهی صورت گیرد. البته در موارد و مناطق خاص که ممکن است شیوع کرونا 
با شرایط متفاوتی روبرو شود تصمیم گیری به مقامات استان واگذار شده است.

موضوع توافق موقت در دستور کار ایران نیست
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره پیشنهاد توافق موقت برای احیای 
برجام در روسیه، گفت: همانطور که بارها اعام شده موضوع توافق موقت در 
دستور کار جمهوری اسامی ایران نیست و تیم مذاکره کننده متمرکز بر رفع 

تحریم های ظالمانه به شکل پایدار و مطمئن است.
بهادری جهرمی تاکید کرد: در سفر به روسیه بحثی درباره قرارداد موقت 
نشده و بر بازگشت همه طرفها به برجام و لغو موثر همه تحریم ها تاکید شده 

است.
وی همچنین در پاســخ به خبرنگاری که گفت در روزهای اخیر با وجود 
بارش های فراوان و سیل در اهواز شاهد آبگرفتکی نظیر سال های گذشته نبودیم 
و خواستار تشریح اقدامات دولت برای بهبود این وضعیت شد، اظهارد داشت: 
طرح شبکه فاضاب شــهر اهواز در طول ۳۰ سال گذشته حدود ۴۱ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است. پس از روی کار آمدن دولت جدید و متعاقب 
آن سفر دولت به استان خوزستان تصمیم گرفته شد این طرح طی دو سال 
به اتمام برســد و در عین حال یک طرح اضطراری نیز جهت مدیریت وضع 

موجود در پاییز سال جاری اجرا شد.

تدوین بسته ۱۰ بندی دولت برای حمایت از بازار بورس

 شاخص بورس همچنان بر مدار نزول
در معامات امروز بیش از ۶ میلیارد و ۳۴۵ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش ۳۶ هزار و ۴۹۱ میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شــاخص کل )هم وزن( با ۶ هزار و ۹۰۸ واحد کاهش به ۳۱۷ هزار 
و ۶۶ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( با چهار  هزار و ۳۳۶ واحد افت به ۱۹۹ 

هزار و ۱۶ واحد رسید.
شاخص بازار اول، ۲۲ هزار و ۴۶۸ واحد و شاخص بازار دوم، ۴۴ هزار و ۵۹۱ 

واحد کاهش داشتند.
عاوه بر این در بین همه نمادها، موتوژن )بموتو( با ۲۷ واحد، پدیده شیمی 
قرن )قرن( بــا ۲۱ واحد، کارت اعتباری ایران کیش )رکیش( با ۱۴ واحد، لنت 
ترمز ایران )خلنت( با هشت واحد، معادن منگنز ایران )کمنگنز( با هفت واحد، 
کاشی پارس )کپارس( با هفت واحد، آبسال )لابسا( با پنج واحد و تامین سرمایه 

امین )امین( با پنج واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل، گســترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با یک هزار و ۱۳۰ واحد، 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با یک  هزار و یک واحد، پتروشیمی نوری 
)نوری( با ۹۴۰ واحد، پتروشــیمی پردیس )شپدیس( با ۹۳۹ واحد، پتروشیمی 
پارس )پارس( با ۹۱۰ واحد، نفت و گاز و پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۸۷۳ واحد، 
توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با ۸۱۶ واحد و پالایش نفت بندرعباس )شبندر( 

با ۸۰۳ واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس همراه شدند.
برپایه این گزارش، امروز نماد فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، ملی صنایع مس 
ایران )فملی(، پالایش نفت بندرعباس )شــبندر(، پالایش نفت اصفهان )شپنا(، 
پالایش نفت تهران )شتران(، سایپا )خساپا( و پتروشیمی نوری )نوری( در نمادهای 

پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه فلزات اساسی هم در معامات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت 
شد و در این گروه ۷۴۵ میلیون و ۵۴۰ هزار برگه سهم به ارزش ۶ هزار و ۳۴۹ 

میلیارد ریال داد و ستد شد.
آخرین وضعیت شاخص فرابورس

امروز شاخص فرابورس بیش از ۲۸۹ واحد کاهش داشت و بر روی کانال ۱۶ 
هزار و ۹۵۴ واحد ثابت ماند.

نمادهای توکاریل )توریل(، فرآورده های غذایی و قند چهارمحال )قچار(، توسعه 
سامانه نرم افزاری نگین )توسن(، شیر پگاه آذربایجان شرقی )غپآذر( و کلر پارس 

)کلر( با تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس همراه بودند.
همچنین پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، شرکت 
سرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز(، پالایش نفت لاوان )شاوان(، مجتمع جهان فولاد سیرجان )فجهان(، 
پتروشیمی مارون )مارون( و گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی )سمگا( تاثیر 

منفی بر شاخص فرابورس داشتند. 

 سود سهام ۲۵3 شرکت از طریق سجام واریز شد
وزیر راه و شهرسازی از اجرای طرح تحول بخش حمل ونقل کشور در دو بخش 
سازمان بورس و اوراق بهادار، »حسین قشمی« با اشاره به آمار توزیع سود در سال 
۹۹ از طریق سامانه سجام اظهار کرد: این آمار در سال گذشته به دلیل آشنایی 
محدود ناشرین با نحوه توزیع سود از طریق سجام، چشمگیر نبود و توزیع سود 

۱۲۳ شرکت از طریق سجام انجام شد.
وی ادامه داد: از ابتدای سال تاکنون ۲۵۳ شرکت از طریق سجام پرداخت سود 
داشته اند که حدود ۴۱ میلیون تراکنش بوده است. به بیانی دیگر ۴۱ میلیون سود 

از طریق سجام توزیع شده است.
قشــمی اعام کرد: حدود ۳۰ شرکت هم با توجه به اعام سررسید پرداخت 
سود در سامانه کدال، در نوبت پرداخت تا پایان سال از طریق سامانه سجام قرار 

دارند که البته امکان افزوده شدن به این آمار وجود دارد.
مدیر سیســتم های تسویه و پرداخت ســمات پرداخت سود از طریق سامانه 
ســجام را در راستای تکریم ســهامداران و خدمت رسانی بهتر به آنان برشمرد و 
گفت: با این اقدام، ســهامداران برای دریافت سود به بانک های مختلف مراجعه 
نخواهند کرد. در همین راستا، اقدامات مفیدی در زیرساخت ها انجام شده است 
به گونه ای که تا پایان سال حدود ۳۰۰ شرکت می توانند از طریق سامانه سجام 
سود را به حساب سهامداران واریز کنند. بنابراین، لازم است این شرکت ها توزیع 
سود خود را به شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه بسپارند.

وی با اشاره به دستور ریاست سازمان بورس و اوراق بهادار، مبنی بر پرداخت 
ســود سنوات گذشته به سهامدارانی که نتوانســتند این سود را دریافت کنند، 
خاطرنشــان کرد: ممکن اســت حتی برخی از ســهامداران اطاعی از این سود 
نداشته باشند و اینکه آنها مبالغ قابل توجه نبوده باشد، اما پرداخت آنها از طریق 

سجام امکان پذیر است.
قشمی افزود: از آنجا که دیتای مطالبات سود سنوات گذشته در اختیار ناشران 
است و باید در اختیار شرکت سپرده گذاری مرکزی قرار بگیرد و براساس درخواست 
خود ناشــر، توزیع سود و فرایند آن در سجام پیاده سازی شود، طراحی فرآیند و 
آماده سازی زیرساخت توزیع سود سنوات گذشته، در دستور کار شرکت سمات 
قرار گرفته اســت. به محض آماده شدن این زیرساخت همانند زیرساخت توزیع 
سود در سال جاری که همه ناشران می توانند آن را از این طریق انجام دهند، پس 
از تست اولیه، اطاع رسانی از طریق رسانه ها خدمت سهامداران انجام خواهد شد.

این مقام مسئول با بیان اینکه در سال آینده با پرداخت سود از طریق سامانه 
سجام، مطالباتی باقی نمی ماند، تأکید کرد: سودی که از این طریق توزیع می شود 
افزون بر ۹۵ درصد رجیستری سهامداران شرکت ها است، زیرا تعداد سجامی های 

یک ناشر که به ما برای پرداخت سود مراجعه می کند، بالای ۹۵ درصد است.

اعلام ممنوعیت هزینه های تشریفاتی از محل اعتبارات دولتی
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: یک ویا به ارزش ۱۴۰ میلیارد 
ریال که در اراضی ملی منطقه کن ســولقان )شــمال تهران( به صورت غیرمجاز 

ساخته شده بود، قلع و قمع و رفع تصرف شد.
خلیل محبت خواه با اعام این خبر گفت: پس  از مدت ها پیگیری توسط حوزه 
حقوقی این اداره کل موفق شدیم دست دو نفر از بزرگ ترین زمین خواران و کوه 

خواران را با دستورالعمل قضایی و اجرای احکام کوتاه کنیم.
وی تاش های یگان حفاظت و همکاری دستگاه های قضایی و انتظامی را در 
جریــان رفع تصرف اخیر که منجر به آرای ۷۰۰ متر از مرغوب ترین اراضی ملی 
شد ارج نهاد و افزود: شهروندان استان تهران هرگونه زمین خواری را به شماره 
تماس ۱۶۵۶ )شماره یگان حفاظت راه و شهرسازی( اطاع رسانی کنند تا میراث 

نسل های آینده و بیت المال صیانت شود.

 تدوین ۹ پروژه تحولی برای صنعت حمل و  نقل
 مشــاور معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار وزارت صمــت گفــت: 
بســته ای درخصــوص حمایــت از تولیــد داخــل و بهبــود فضــای کســب و 
ــه  ــی و… تهی ــام بانک ــرک، نظ ــی، گم ــن اجتماع ــات تأمی کار در موضوع
ــتور داده  ــوارد دس ــن م ــدن ای ــی ش ــرای اجرای ــور ب ــده و رئیس جمه ش
اســت. ســیدروح الله غضنفــری بــا بیــان اینکــه ۱۱ســبد پــروژه در رویکــرد 
جدیــد وزارت صمــت تعریــف شــده اســت، اظهــار داشــت: یکــی از 
ــل  ــع حم ــروژه صنای ــبد پ ــوص، س ــن خص ــت دار در ای ــای اولوی پروژه ه
ــوع  ــده و ۲ موض ــن ش ــی تدوی ــروژه تحول ــرای آن ۹ پ ــت و ب ــل اس  و نق
ــای  ــاختار بازاره ــاح س ــودرو و اص ــن خ ــره تأمی ــاختار زنجی ــاح س اص

ــن اســت. ــره تأمی زنجی
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نگاه کشاورز دزفولی بر تیغ دستگاه شخم 
خشک شده است، کاهویی که دسترنج ماه ها 
عرق ریختنش بود اکنون جلوی چشمانش 

قطعه قطعه و به کناری  پرت می شود. 
چشمان پر از غم و حسرت کشاورز تاب 
دیدن چنین صحنــه ای را ندارند؛ محصول 
باکیفیتی که هنگام کشــت برای درآمدش 
نقشه ها کشیده بود اینک به زباله تبدیل شده 

و او بی رمق به باقی زمینش نگاه می کند.
اینها صحنه ای کوتاه از شخم زدن زمین 
کشــاورزی یکی از کاهوکاران دزفول است؛ 
کاهوکارانی که با صرف هزینه های فراوان و 
تولیــد محصول باکیفیت مجبورند یا آنها را 

خوراک دام کنند و یا شخم بزنند.
کاهــوکار ۳۳۰ میلیون ریال اجاره داده، 
۲۰۰ میلیون ریال کود مرغی، ۸۰ میلیون 
ریال سم، ۳۰ میلیون ریال بذر، ۵۵ میلیون 
ریال هزینه های کارگری و هشــت میلیون 
ریال هزینه های تراکتور پرداخت کرده است 
ولی اکنون قطعه ای از زمینش را شخم زده 
و باید شاهد شخم زدن مابقی آن هم باشد.

به گفته علیرضا شــاه حسینی، هزینه ها 
نسبت به پارسال سه برابر شده ولی کاهوی 

با کیفیت تولید شده مشتری ندارد.
این کشــاورز کاهوکار کــه برای به ثمر 
رســیدن این محصول در هــر هکتار کاهو 
حدود ۴۰۰ میلیون ریال هزینه کرده اکنون 
به علت بسته بودن مرزها و موضوع قرنطینه 
محصولات با مشکل مواجه شده ضمن اینکه 
مشتری داخلی هم نرخی پایین تر از قیمت 

تمام شده به او پیشنهاد می کند.

خریــد نهادهای کشــاورزی طبق 
نوســان دلار و فــروش محصولات با 

نرخ ریال
شــاه حسینی گلایه مند است؛ می گوید 
هیچ کس هوای کشاورز را ندارد؛ کشاورزی 
که تابستان و زمستان عرق می ریزد اکنون 
با مشکل مواجه شده ولی فریادرسی نیست.

یکی از نکات مورد اشــاره از ســوی این 
کشــاورز که جای تامــل دارد خرید نقدی 
نهاده ها و براساس دلار و فروش محصولات 

با نرخ ریال است.
این کشاورز با ۲۵ سال سابقه کشاورزی 
از مشــکلات همیشگی کشــاورزان سخن 
می گوید که یا مرز بســته است یا محصول 
به فــروش نمی رســد؛ معلوم نیســت چه 
دســت هایی پشــت پرده اســت که اجازه 

نمی دهد کشاورزان سود کنند.
او در سال زراعی جاری حدود ۱۰۰ هکتار 
انواع محصولات سبزی و صیفی کشت کرده 
و با توجه بــه نبود بازار، حدود ۵۰ میلیارد 
ریال ضرر کرده است؛ می گوید برای کشت 
کلم حدود یــک میلیارد ریال هزینه کردم 
ولــی با نرخ کنونی فقط ۴۰۰ میلیون ریال 
آن جبران می شــود، برای کاهو هم حدود 
هفت میلیارد ریال هزینه کرده ام ولی ۳۰۰ 

میلیون ریال مشتری دارد.
شاه حسینی ادامه داد: هر کیلوگرم هویج 
هم تاکنون با نرخ ۳۰۰ هزار ریال به فروش 
می رفت ولی اکنون به پایین تر از ۳۰ هزار 

ریال رسیده است.
یکی دیگر از کشاورزان دزفول نیز که دل 
پری از وضعیت موجــود دارد، اخذ گواهی 
ســلامت محصولات کشــاورزی را موجب 
ایجاد اختلال در برداشت می داند؛ می گوید 

در گذشــته روزی ۲ هکتار کاهو برداشــت 
می کردم که این عملیات به دلیل لزوم اخذ 

گواهی سلامت به تعویق افتاده است.
عبدالرضا عباسی که ۱۸ سابقه کشاورزی 
و صادرات انواع محصول به روسیه، ارمنستان 
و کشــورهای عربــی را دارد، می افزایــد: 
محصولاتی نظیر کاهو و کلم به خاطر داشتن 
برگ اضافی نیازی به گواهی سلامت ندارند.

این صادرکننده دزفولی که سالانه ۲۰۰ 
هکتار زمین کشاورزی کشت و محصول ۱۰۰ 
هکتار دیگــر را نیز از همکارانش خریداری 
و صادر می کند، ادامه داد: ســه ســم مورد 
برای  اســتفاده در محصولات کشــاورزی 
ســلامت بدن مضر هستند به همین دلیل 
روسیه از ایران خواسته محصولات صادراتی 

دارای گواهی سلامت باشند.
با رایزنی های صورت گرفته توافق شــده 
ارائه گواهی سلامت یک ماه به تعویق بیفتد 
ولی این کشــاورز دزفولی امیدوار است این 
زمان بیشتر شــود زیرا برداشت محصولات 
کشــاورزی دزفول تا خردادماه سال آینده 

ادامه دارد.
با توجه به موارد یادشده به نظر می رسد 
همچنان نبود الگوی کشــت از مشکلات و 

چالش های اصلی بخش کشــاورزی است؛ 
چالشــی که دبیر نظام صنفی کشــاورزان 

دزفول هم به آن اشاره می کند.

نبود الگوی کشت چالش همیشگی 
کشاورزان

بهمن دریکونــدی در این باره می گوید: 
نبود الگوی کشــت باعث شده کشاورزان با 
میل و سلیقه خود اقدام به کشت کنند؛ یک 
سال کاهو یک سال پیاز و سال دیگر هویج 
به وفور کشت می شود که نتیجه ای جز تولید 
محصول مازاد و ضرر و زیان کشاورز ندارد.

به گفته او قرار اســت با پیگیری رئیس 
جمهور برای رفع این مشــکل ســامانه ای 
با عنوان نیاز کشــاورزی راه اندازی شــود 
که تحقــق آن زمان بر اســت ضمن اینکه 
مشخص نیســت این سامانه به چه صورت 
خواهد بود و تا چه حد مشــکل کشاورزان 

را برطرف می کند.
اســتفاده بیش از حد کود و سم از نظر 
دریکوندی یکی از دلایل اصلی برگشت دادن 
محصولات کشاورزی از روسیه است که باید 
برای رفع این مشــکل نظارت کافی بر روی 

محصول انجام و آزمایش گرفته شود.

دبیر نظام صنفی کشاورزان دزفول به این 
نکته هم اشاره می کند که رد شدن محصول 
در آزمایشات کشور مقصد هم برای کشاورز 
هزینــه دارد چراکه یا باید هزینه نگهداری 
محصول و یا هزینه دفن و معدوم سازی را 

به کشور مقصد پرداخت کند.
او ادامه داد: هزینه های کشــاورزی همه 
براســاس نرخ دلار و تــورم افزایش زیادی 
داشــته اند و این وســط فقط کشاورز ضرر 
می کند البته یارانه ای برای کشــاورزان در 
نظر گرفته شــده ولی به هیچ عنوان کفاف 
هزینه ها را نمی دهد برای مثال سم مصرف 
شــده در هر هکتار حدود ۳۵ میلیون ریال 
است در صورتی که فقط ۱۰ میلیون یارانه 

برای آن در نظر گرفته شده است.
تعیین الگوی کشــت درازمدت یکی از 
پیشــنهادهای دبیر نظام صنفی کشاورزان 
دزفول اســت؛ او می گوید: دولت باید برای 
لغو تحریم ها و رفع مشــکلات کشــاورزان 

تلاش کند.
به سراغ جهاد کشاورزی دزفول هم رفتیم 
ولی پاســخی دریافت نشد؛ چون صحبت ها 
تکــراری و این موضوع به چالش هر ســاله 
کشــاورزان تبدیل شده است؛ احمد زارعی 
رئیس جهاد کشاورزی دزفول چندی پیش 
در گفت و گویی در این باره اظهارداشــته 
کشــت بی رویه و بیش از نیاز هرمحصولی 
که قابلیت نگهداری و فرآوری نداشته باشد، 

کشاورز را باضرر و زیان مواجه می کند.
او نوسان صادرات را از دیگر دلایل تشدید 
این زیان ها در کشت سبزی و صیفی دانسته 
و با تاکید بر لزوم ملی و همگانی شدن الگوی 
کشــت عنوان کرده که کشــاورزان الگوی 

کشت را رعایت نمی کنند.
نابســامان  مــی رود در وضعیت  انتظار 
اقتصــادی کنونی توجه بیشــتری به تولید 
داخل شود چراکه بنیان اقتصادی خانواده ها 
را محکم می کند.لازم است هرگونه کشت با 
کارشناسی ویژه انجام شود تا کشاورزان که 
نخستین تولیدکنندگان هستند بتوانند چراغ 
اقتصاد کشور را روشن نگه دارند و محصولی 

سالم تحویل جامعه دهند.

کابــوس تلخ کـاهوکـاران دزفول

 کــم بارشــی موجــب کاهــش ۷۰ درصــدی محصــول 
زعفــران در کشــور شــد

ــن  ــران در ســالهای گدشــته حــدود ۴۵۰ ت ــران ای ــد زعف ــزان تولی می
ــه ۲۰۰ تــن کاهــش یافــت. ــود کــه امســال ب ب

وی با اشــاره به اینکه شناسنامه دارکردن مزارع زعفران تاثیر عمده ای 
در تولید دارد گفت:  اجرای این طرح به عنوان مطالبه شورای زعفران ایران 
بود و در دو اســتان خراسان به عنوان پایه اجرا شــد اما متاسفانه موضوع 

پیگیری نشــد و شورای زعفران مجبور شد از مطالبه خود دست بردارد.
حســینی به ســابقه کشت زعفران در اســتان فارس اشاره کرد و اظهار 
داشــت: فارس قدمت بســیار طولانی در تولید زعفران دارد،در  شهرستان 
کازرون کشــت زعفران با جدیت دنبال می شود و هر سال بخشی از مزارع 
که با کمبود آب مواجه هستند به زیرکشت زعفران برده می شود و عملکرد 

خوبی هم دارد.
حســینی ادامه داد: شــورای عالی کشــت زعفران به مدت سه سال در 
شهرســتان های ســپیدان، کازرون، مرودشت، اســتهبان حضور یافت و با 
کشــاورزان این مناطق بحث آموزش، فرآوری و کشــت را درمیان گداشت 
و اکنون طی  ســالهای اخیر با توجه به آموزش هایی  که در اســتان دیدند 

امید اســت محصولات با کیفیت به جامعه ارایه بدهند.
وی بیان کرد: با حمایتی که دولت در پیش گرفته است امیدواریم شاهد 
باشــیم مناطقی که دچار بحران آب هستند بتوانند با تولید زعفران جبران 

دوران کم آبی را در مناطق بکنند.

 تشکیل اولین قرارگاه صدور سند اراضی کشاورزی
» ســید جواد ســاداتی نژاد « در اولین جلسه قرارگاه صدور سند اراضی 
کشــاورزی با تأکید بر اهمیت سنددار شــدن اراضی کشاورزان در کشور، 
گفت: با ســنددار شدن اراضی کشــاورزی، الگوی کشت معنی پیدا می کند 

و تجمیع اراضی نیز امکان پذیر خواهد شــد.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه ما متولی صدور سند برای کشاورز 
هســتیم، تصریــح کرد: در این زمینه باید تمام تــوان خود را بکار گیریم و 

نهایت همکاری را از ســازمان های مرتبط بخواهیم.
وی ادامه داد: سازمان نقشه برداری کشور از جمله سازمان های تسهیلگر 

برای ســایر امور توسعه ای در کشور و مبنای نقشه برداری است.
این مقام مســئول با اشــاره به تأکید رئیس جمهور در بحث کاداســتر و 
ســنددار کردن اراضی، افزود: ضرورت دارد ســنددار کردن اراضی تا پایان 

دولت سیزدهم انجام شود.
وزیر جهاد کشــاورزی با تأکید بر این که بــا فعالیت کنونی برای صدور 
اسناد اراضی ۳۵ سال زمان لازم است، تصریح کرد: تا آن زمان تمام اراضی 
کشــورمان تبدیل به باغچه و باغ ویلا خواهد شــد؛ لذا باید فراتر از فرآیند 

جاری پیش برویم تا بتوانیم به مقصد برســیم.
وی تاکیــد کرد: از هفته آینده در تمام اســتان ها قرارگاه صدور اســناد 
اراضی تشــکیل شــود و حضور نمایندگان تام اختیار از طرف ســازمان های 

مرتبط با این موضوع در جلســات الزامی است.
ســاداتی نژاد در بخش دیگری از ســخنان خود به موضوع رفع تداخلات 
اراضی اشــاره کرد و گفت: کمیســیون رفع تداخلات باید با ســخت گیری 
پیگیری شــود، زیرا این کمســیون ســتون فقرات طرح صدور سند اراضی 

کشاورزی است.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»بهنام نیک منش« تصریح کرد: بر اســاس ابلاغ ســازمان دامپزشکی به 
کشــتارگاه ها و در راستای ســاماندهی بازار مرغ از شبکه تامین تا توزیع به 
موجــب جلوگیری از کمبود و گرانی آن، تحویل مرغ منجمد منوط به دارا 

بودن کد یکتا شده است.
وی افــزود: تعداد قابل توجــه از واحدهای صنفی به علت عدم آگاهی از 
قانون جدید سازمان دامپزشکی هنوز کد یکتا را دریافت نکرده و نتوانسته اند 
از شرکت پشتیبانی امور دام کشور مرغ منجمد مورد نیاز بازار را تامین کنند.

نیک منش خاطرنشان کرد: با پیگیری های اتاق اصناف ایران و مکاتبه با 
وزیر جهاد کشاورزی، معاونت بازرگانی داخلی و دبیر کارگروه تنظیم بازار، 
هــم اکنون الزام واحدهای صنفــی توزیع کننده مرغ به دریافت کد یکتا به 
مدت ۲ ماه تعلیق شــده اســت. به این ترتیب واحدهای صنفی، طبق روال 

ســابق می توانند مرغ منجمد دریافت و توزیع کنند.
وی گفت: لازم به تاکید اســت، پس از پایان دو ماه، شــرکت پشتیبانی 
امور دام کشــور به آن دسته از واحدهای صنفی که کد یکتا دریافت نکرده 
باشند، مرغ منجمد تحویل نخواهد داد. از این رو ضروری است این واحدهای 

صنفی هرچه ســریع تر برای دریافت کد یکتا اقدام کنند.
نیــک منش تصریح کرد: یکــی از مزیت های دریافت کد یکتا، نظارت بر 

حفظ ســلامت و بهداشت مرغ توزیع شده در بازار است.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»حســن قاســمی« افزود: اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی 
وزارت جهاد کشــاورزی و دستگاه های تابعه در لایحه بودجه سال آینده در 
قالب پنج فصل، ۲۱ برنامه و ۷۹ طرح با اعتباری بالغ بر هفت هزار و ۴۴۰ 

میلیارد تومان پیش بینی شده است.
وی اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی وزارت جهاد کشاورزی 
و دســتگاه های تابعه را در قانون بودجه سال گذشته ۴هزار و ۴۲۸ میلیارد 

تومان عنوان کرد.
مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی به افزایش اعتبار 
ردیــف متفرقه تملک دارایی های ســرمایه ای لایحــه بودجه ۱۴۰۱ این 
وزارتخانه اشــاره کرد و گفت: ردیف های متفرقه جداول ۱- ۷ و ۹ برابر با 
۲۱ هزار و ۵۹ میلیارد تومان و درآمد اختصاصی لایحه بودجه ســال آینده 
معــادل ۲هزار و ۲۱۵ میلیــارد تومان و در مجموع برابر با ۳۰ هزار و ۷۱۶ 
میلیارد تومان پیش بینی شــده که نسبت به اعتبار مشابه در قانون بودجه 

ســال ۱۴۰۰ معادل ۳۹.۸ درصد افزایش نشان می دهد.
قاســمی اظهار داشــت: در لایحه بودجه ۱۴۰۱ اعتبارات ردیف متفرقه 
اجرای طرح های آبیاری تحت فشــار و نوین، اجرای عملیات آبخیزداری و 
آبخوانداری به طرح های متناظر مندرج در پیوســت شماره یک اضافه شده 
و با توجه به بالا بودن تخصیص های مندرج در پیوســت شماره یک نسبت 
به طرح های ردیف متفرقه، منابع مناسب تری به طرح های فوق اختصاص 
خواهد یافت.ی، اعتبار طرح اســتقرار سامانه های اطلاعات تولید، عرضه و 
فرآوری، هوشمندسازی  و ترویج کشاورزی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ در قالب 
اعتبار تملک دارایی های ســرمایه ای را معادل ۱۵۰ میلیارد تومان عنوان 
کرد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی افزود: اعتبارات 
طرح فوق در لایحه بودجه ۱۴۰۱ نسبت به اعتبار ۵۷ میلیارد تومان قانون 

بودجه ســال گذشته ۱۶۳.۲ درصد افزایش داشته است.
وی درباره اعتبار ردیف احیا و بازســازی عرصــه منابع طبیعی موضوع 
ماده )۱۷( قانون اصلاح قانون معادن مربوط به ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشــور نیز گفت: اعتبارات این ردیف در لایحه بودجه ۱۴۰۱ با 
رشــد ۳۶۱.۵ درصد در مقایسه با اعتبارات قانون بودجه ۱۴۰۰، مبلغ ۶۰۰ 

میلیارد تومان از ســوی دولت پیشنهاد شده است.

برای تـامین نهاده هـا به حمایت دولت نیاز داریم
این شمار دامداران عصر امروز سه شنبه در نشست 
با مســوولان دســتگاه های مرتبط در اتاق بازرگانی 
گــرگان گفتند اکنون برای تامیــن نهاده های دامی 
برای پرورش دام دچار مشکل هستند و تاکید کردند 
ادامــه وضعیت کنونی زیان جبران ناپذیری را به این 

صنعت وارد خواهد کرد.
مطابــق گزارش معاونــت بهبود تولیــدات دامی 
سازمان جهادکشاورزی گلســتان، صنعت دامپروری 
اســتان ماهانه نیاز به تامین ۴۰ هزار تن نهاده های 

دامی شــامل جو، ذرت، کنجاله سویا و سبوس دارد.
در این اســتان شــمالی یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
راس دام ســبک شامل گوسفند و بز، ۷۰۰ هزار راس 
دام ســبک عشایر) اکراد کوچنده شمال خراسان ( و 
نیمــه کوچنده بومی ) ترکمن( و ۳۰۰ هزار راس دام 
سنگین وجود دارد که از سوی بیش از ۵۰ هزار بهره 

بردار پرورش داده می شود.
خشکســالی  چند سال اخیر سبب دشواری شدید 
برای تامین علوفه موردنیاز دام های ســبک و سنگین 
گلســتان و گرانی و چند برابر شــدن قیمت علوفه و 
نهاده های مورد نیاز تغذیه دام شــده و در این شرایط 
سخت، دامداران این استان شمالی برای ادامه حیات 
حرفه دامپروری به تامین علوفه و حمایت های بیشتر 

دولت احتیاج دارند.
یکی از دامداران پرورش دهنده دام سنگین صنعتی 
در گلستان گفت: تا حذف ارز ترجیحی از این بخش، 
تولیدکننــدگان نیاز مبرم بــه حمایت ویژه در تامین 

نهاده های دامی دارند.
احمد قلندری افزود: اتاق بازرگانی گرگان به عنوان 
بخش خصوصی می توانــد حامی خوبی برای انتقال 
درخواســت پرورش دهندگان دام استان به مسوولان 

کشوری در تامین نهاده های دامی باشد.
مدیر یکی از اتحادیه های دامداران در گلستان بر 
حل مشکل تامین نهاده های دامی پرورش دهندگان 
استان تاکید  و اضافه کرد: نیاز سنجی واقعی در حوزه 
تامین نهاده های دامی در استان باید صورت گیرد تا 
دامداران دغدغه ای برای پرورش دام نداشته باشند.

یاسر لیاقی یادآور شد: ضرورت دارد به بحث زراعت 
وابسته به صنعت دامپروری استان ورود پررنگ شود و 
در این زمینه، بسته های حمایتی برای تولیدکنندگان 
ارایه شود تا مشکل تامین نهاده های دامی ریشه ای 

حل بشود.
وی گفــت: برنامه ریزی خوبــی در حوزه زراعت 
وابســته به صنعت دامپروری در گلســتان نداریم و 
کم رغبتی از سوی کشاورزان برای تولید علوفه های 
دامی به دلیل مقرون به صرفه نبودن، به وضوح دیده 

می شود.
بــه تاکید وی صنعت دامپروری اســتان در حوزه 
زراعت وابســته بــه این صنعت نیاز به یک نقشــه و 
حمایت های ویژه از کشــاورزان برای تولیدات علوفه 

ای دارد.
مدیرعامل اتحادیه گاوداران و اسب داران گلستان 
در این نشســت به وضعیت نامناسب کنونی در تهیه 
نهاده های دامی برای پرورش دهندگان استان اشاره 
کرد و گفت: این مشــکل در صنعت دامپروری استان 
طی ســه ماه اخیر رخ داده و همچنان ادامه دارد که 

باید برای این مشکل چاره ای اندیشید.
علیرضا نوروزی افــزود: افزایش قیمت نهاده های 
دامــی در صنعت دامپروری، زنگ خطــر برای بهره 
برداران آن در تولید بوده و تداوم آن خسارت زاست.

وی از دســتگاه های مرتبط خواســت که نظارت 
مســتمر بر توزیع نهاده هــای دامی و تامین به موقع 
آن با رفع موانع پیشرو داشته و حذف پلاک دام ذبح 
شده در تخصیص سهمیه نهاده های دامی لحاظ شود.

نوروزی همچنین همراهی دامپزشکی گلستان در 
کمک به پرورش دهندگان در مایه کوبی دام ها علیه 
بیماری ها از جمله تب برفکی شــد و گفت: با توجه 
به این که هزینــه تامین دارو برای پرورش دهنده با 
حذف ارز ترجیحی بالاست، حمایت از این صنعت در 

این حوزه لحاظ شود.
وی در خصوص فروش شیر تصریح کرد: دامداران 
در پایان سال برای فروش شیر به کارخانه های لبنی 
در منطقه دچار مشــکل بوده و جهادکشاورزی برای 

رفع دغدغه ها آن ها اقدام موثر انجام دهد.
در همین پیوند مدیرعامل اتحادیه دامداران گرگان 
با بیان این که این اتحادیه ۱۷ هزار راس دام صنعتی 
را زیر پوشــش خدمات دارد، گفــت: اکنون پرورش 
دهندگان دام صنعتی در این خطه با چالش در تامین 

نهاده های دامی مواجه هستند.
محمــد تیموری افزود: تنها خواســته پرورش دام 
صنعتی در منطقه در شــرایط کنونــی برای عبور از 
وضعیت موجود) حــذف ارز ترجیحی(، تامین نهاده 
هــای دامی مورد نیاز بوده تا واحدهای دامداری خود 

را برای تولید سرپا نگه دارند.
جمعی از دامداران گلستان: برای تامین نهاده ها به 

حمایت دولت نیاز داریم

توزیع نهاده های دامی براساس سامانه
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزی 
گلســتان با تایید مشــکل تامین نهاده های دامی در 
صنعت دامپــروری، گفت: اکنــون توزیع نهاده های 
دامی در استان براساس بازرگانی و ثبت اطلاعات در 

این  سامانه است.
رحمت اله سمیعی افزود: صنعت دامپروری استان 
نیازمند حمایت ویژه برای گذر از حذف ارز ترجیحی 
بوده تا متحمل خســارت بیشــتر و تاثیــر منفی در 

پایداری تولید نداشته باشد.
وی ادامه داد: در این اســتان در شرایط عادی ۵۰ 
درصد تامین نهاده های دامی پرورش دام به کنستانتره 
و بقیه علوفه وابسته بوده و پیشنهاد برای حل دایمی 
دغدغــه پرورش دهنــدگان در منطقــه، حمایت از 
گسترش زراعت علوفه دامی، توزیع رایگان نهاده های 
تولیــد، واگذاری مراتع به دامداران و کمک یارانه ای 

نقدی به تولیدکنندگان ضروری است.
وی ادامه داد : بــرای عبور از وضعیت پیش آمده 
برای پرورش دهندگان دام استان در تامین نهاده های 
دامــی، تخصیص ویژه نهاده ها به میزان ۴۰ هزار تن 

در ماه به مدت ۲ ماه ضروری است.
ســمیعی اضافه کرد: تخصیص این میزان نهاده ها 
شامل ۱۵هزار تن جو، ۱۰ هزار تن ذرت، ۱۰ هزار تن 

سبوس و پنج هزار تن کنجاله سویاست.
جمعی از دامداران گلستان: برای تامین نهاده ها به 

حمایت دولت نیاز داریم

اتاق بازرگانی گرگان پیگیری مشکل دامداران  
 رئییس اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزی 
گرگان گفت: این اتاق به ویژه کمیســیون کشاورزی 
آن با جدیت برای رفع مشــکلات دامداران استان در 
تهیــه نهاده هــای دامی به ویژه در شــرایط کنونی، 

اقدام خواهد کرد.
علی محمد چوپانی افزود: اتاق بازرگانی گرگان به 
زودی نامه ای را تنظیم و از رئیس جمهور در خواست 
توجه ویژه به دامداران اســتان گلستان در تخصیص 

نهاده های دامی برای ۲ ماه آینده خواهد داشت.
به گفتــه وی مطابق نیاز ســنجی صورت گرفته 
توســط دســتگاه مرتبط، ماهانه نزدیک به ۴۰ هزار 
تن کنســتانتره برای پرورش دام ســنگین در استان 

نیاز است.

تامیــن نقدینگی برای صنعــت دامپروری 
گلستان

گلســتان گفت:  رئیس ســازمان جهادکشاورزی 
صنعت دامپروری این اســتان برای تداوم تولید نیاز 
به اختصاص ۳۰ هزار میلیــارد ریال اعتبار نقدینگی 
بــرای ۶ ماه آینده دارد تــا از دوره اجرای حذف ارز 

ترجیحی گذر کند.
مختــار مهاجر افزود: تخصیــص این میزان اعتبار 
به اســتان می تواند فشــار به تولیدکنندگان صنعت 
دامپــروری تا اجرای حذف ارز ترجیحی، کاهش داده 

و کمک به این قشر شود.
وی با تاکیــد بر حمایت ویژه از صنعت دامپروری 
گلســتان که جایگاه هشتم کشوری را در تولید دارد، 
گفت: در شــرایط کنونی اجرای حذف ارز ترجیحی، 
خشکسالی سالهای و تاثیر منفی آن بر پوشش گیاهی 
۲۵۰ هــزار هکتار از مراتع اراضی و زراعی، خروج کاه 
کلش ) بقایای گندم و جو( و حمل ذرت علوفه ای به 
ســایر استان ها، ضرورت توجه به طرح های حمایتی 

از این صنعت را دوچندان می کند.
مهاجر همچنین همراهی نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی در حمایت از صنعت دامپروری اســتان در 
دوره حــذف ارز ترجیحی و تامیــن نهاده های دامی 

را خواستار شد.
اســتان گلســتان با یک میلیون و ۹۰۰ هزار نفر 
جمعیت، ۴۷ درصد آن روستایی بوده و اقتصاد اصلی 

ساکنان آن بر پایه کشاورزی است.

حسین دماوندی نژاد در پاسخ به چرایی افزایش قیمت گوشت در بازار 
گفت: افزایش قیمت گوشــت ارتباطی به صادرات دام ندارد، زیرا صادرات 

دام مقداری نیســت که بتواند در بازار تاثیر بگذارد.
وی ادامه داد: کشــور ما می تواند سالانه تا یک میلیون راس دام برای 
صادرات آماده کند اما از مهر ماه تاکنون کمتر از ۲۰هزار راس دام صادر 
شــده اســت. بنابراین می توان گفت که صادرات هیچ دخالتی در افزایش 

قیمت گوشت ندارد.
معــاون امور تولیــدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی افزود: مجموعه 
دام های موجود در کشــور در مناطق زاگرس و البرز مســتقر و وابسته به 

مراتع و دامنه ها هستند.

 برف، بوران و یخبندان بی ســابقه ای اخیرا وارد کشور شده که حتی 
آمد و شــد را هم در این مناطق مختل کرده است. با پیگیری های انجام 
شده مشخص شد  این موضوع در افزایش قیمت گوشت موثر بوده است.

برف و یخبندان منجر به گرانی گوشت شده است
دماوندی نژاد تصریح کرد:با اقداماتی که وزارت جهادکشاورزی  در این 
خصوص انجام داده توانسته روزانه بیش از ۱۰۰۰ راس دام سبک و بیش 
از ۲۰۰ راس دام ســنگین را کشتار و روانه بازارکند تا همچنان تعادل در 

عرضه و تقاضا حفظ شود.
وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد با بیان اینکه با توجه 

به آمار و ارقام عرضه دام مازاد بر نیاز بوده است، گفت: توانستیم از طریق 
کشتارگاه های طرف قرارداد این دامها را عرضه کنیم. 

همچنین شرکت پشتیبانی امور دام هم اکنون ۵۰ هزار راس دام سبک 
و بیش از ۱۰۰۰ راس دام زنده ذخیره کرده اســت که به مرور کشــتار و 

وارد بازار خواهد شد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در پایان گفت: در روند عرضه دام و قیمت 

دام زنده سبک و سنگین هیچ تغییری ندیده ایم.
 البته تغییر قیمت هم پذیرفته نیست.

 بازار تحت نظارت است. هرگونه افزایش قیمت از نظر ما رد و پیگیری 
خواهد شد.

برف و یخبندان منجر به گرانی گوشت شده است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/11/07

شماره : 1298

انجمن صنفــی کارفرمایی  قائم مقــام   
صنعت پتروشــیمی با اشاره به اینکه حجم 
تولیدات اوره، متانول و پلی اتیلن ها بســیار 
بیشــتر از نیاز داخلی اســت، گفت: اکنون 
ظرفیت اســمی  ســالیانه تولید متانول در 
کشــور ۱۴ میلیون تن است، در حالی که 
میزان مصــرف آن کمتر از یک میلیون تن 

در سال است.
به گزارش خبرنــگار اقتصادی ایده روز، 
»فریبرز کریمایی« امروز )چهارشــنبه( در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: در بند »ت« 
تبصره ۶ لایحه بودجه ۱۴۰۱ حذف معافیت 
مالیاتی صادرات اوره، متانول و پلی اتیلن ها 

مطرح شده است.
وی افــزود: اتخاذ چنین سیاســتی در 
قانون بودجه یک ســاله در حوزه محصولات 
پتروشــیمی  که بیش از ۳۰ درصد صادرات 
غیرنفتی کشور را در اختیار دارند، پیامدهای 

قابل توجهی را به دنبال خواهد داشت.
کریمایی بیان داشت: در صورتی که ایجاد 
تغییر در سیاســت گذاری توسعه ای بدون 
توجه به قوانین دائمی و بلندمدت، به قوانین 
یک ساله موکول شود و هر سال شاهد تغییر 
باشیم، نمی توان برای توسعه صنعت بزرگ 

پتروشیمی برنامه ریزی کرد.
این مقام صنفی گفت: تصمیم به حذف 
معافیــت مالیاتی صــادرات اوره، متانول و 
پلی اتیلن هــا که برخلاف روالــی بوده که 
تاکنون وجود داشــته،  تغییر گسترده ای در 
برنامه ریــزی بنگاه های فعال در این صنعت 
ایجاد کرده است. چگونه می توانیم سرمایه 
گذاران را با مشوق هایی در قوانین بلندمدت 
به سرمایه گذاری ترغیب کنیم و بعد از اینکه 
سرمایه گذاری ها انجام شد، بدون توجه به 
قوانین قبلی، آن مشوق ها را در قانون بودجه 

سالیانه حذف کنیم؟
وی ادامه داد: اتخاذ این قبیل تصمیمات، 
پیش بینی پذیری اقتصاد کشــور را کاهش 
می دهــد و بــر همیــن اســاس می تواند 
ریســک های ســرمایه گذاری را در کشور 
افزایــش دهد که این مســاله موجب فرار 

ســرمایه از بازارهای مولد تولیدی کشــور 
خواهد شــد که در این صــورت، نقدینگی 
به جای جذب شدن به سمت تولید، به سمت 
سوداگری، بازارهای غیرمولد و موازی سوق 

پیدا می کند. 
قائم مقــام انجمــن صنفــی کارفرمایی 
صنعت پتروشــیمی با بیان اینکه در جهان 
برای توسعه صنعتی، سیاست های مشخص 
و بلندمدت تعریف می کنند که سرمایه گذار 
بتواند آینده سرمایه گذاری خود را پیش بینی 
کنــد، گفت: وقتی در کشــور مــا، قوانین 
یک ســاله بودجه، محفل تغیر سیاست های 
توســعه ای می شــود، ایــن اقــدام تبعات 
جبران ناپذیــری به دنبال خواهد داشــت. 
وی ادامــه داد: صنعت پتروشــیمی امروزه 
یکــی از پایه های اصلی تامین ارز کشــور 
است، وقتی مشوق ها و معافیت های مالیاتی 
حذف شــود و رویکــرد مجلس بی توجهی 
به قوانین بالادســتی باشد، بدون شک این 
اقدامات به کاهش درآمدهای ارزی کشور و 
تغییر اساسی در برنامه های توسعه صنعت 

پتروشیمی خواهد شد .
کریمایی با طرح این سوال که آیا طراحان 

بحث حذف معافیت مالیاتی صادرات اوره، 
متانول و پلی اتیلن ها ظرفیت های جذب این 
محصولات در بازار داخلی را ســنجیده اند؟، 
گفــت: به دلیــل محدودیت هــای فنی و 
اقتصادی، امکان جذب همه تولیدات اوره، 
متانــول و پلی اتیلن هــا در زنجیره ارزش 
وجود ندارد و از طرف دیگر حجم تولیدات 
آنها بسیار بیشتر از نیاز داخلی است و نمی 
توان با حذف معافیت های مالیاتی، تولیدات 
مازاد را به بازار داخلی جذب کرد که ظرفیت 
جذب آن را ندارد. ضمن اینکه اوره در انتهای 
زنجیره است . آیا انتظار می رود شرکت های 
پتروشیمی برای تکمیل زنجیره ارزش اوره 
به سرمایه گذاری در حوزه کشاورزی روی 

بیاورند ؟
وی ادامــه داد: یکی از تبعات تصمیمات 
این چنینی، از دست دادن بازارهای صادراتی 
است و وقتی رقبا جای صادرکنندگان ایرانی 
را بگیرنــد، بعدا با آیین نامه و قانون جدید 
هم نمی توان بازارهای از دســت رفته را به 
راحتی بازگرداند؛ همچنین با عرضه بیشتر 
این محصــولات در بازار داخلی که بیش از 
نیاز داخل بوده و امکان جذب آن در تولید 

زنجیره پایین دستی وجود ندارد، با توجه به 
انتظارات تورمی  ممکن است این محصولات 
با هدف سوداگری و قاچاق خریداری شوند و 

ثبات بازار داخلی نیز برهم بریزد.
وی افــزود: بند »ت« تبصــره ۶ قانون 
قانونی  دارای مغایرت های  بودجــه ۱۴۰۱ 
با قوانین دائمی  و بالادســتی نظیر ماده ۲۳ 
قانون احکام دائمی  برنامه های توسعه ، ماده 
۱۴۶ قانون مالیات های مســتقیم ، ماده ۳۷ 
قانون رفع موانع تولید و غیره است و به نظر 
می رســد تبعات این تصمیم مورد سنجش 
کافی قرار نگرفته و بررســی های لازم برای 
تصویب چنین بندی در قانون بودجه انجام 

نشده است.
قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی خاطرنشان کرد: باید توجه داشت 
که حجم تولیدات اوره، متانول و پلی اتیلن ها 
بســیار بیشــتر از نیاز داخلی بوده و حذف 
این محصولات  مالیاتی صــادرات  معافیت 
در یک بازه یک ساله ، به هیچ عنوان منجر 
به توســعه زنجیــره ارزش این محصولات 
نخواهــد شــد و فقط کاهــش درآمدهای 
صادراتی و تضعیف موقعیت تولیدکنندگان 

این محصولات در بازارهــای بین المللی را 
درپی دارد.

وی گفت: به عنوان مواد خام و نیمه خام، 
اقدام به حذف معافیت مالیاتی می کنند اما 
اوره محصولــی تقریبا نهایی بوده و مصارف 
عمده آن در جهان به صورت کود شیمیایی 
اســت و مصارف بسیار اندکی نیز به صورت 

صنعتی دارد که بسیار محدود است.
کریمایــی با بیان اینکــه در حال حاضر 
ظرفیت اسمی  سالیانه تولید اوره کشور بیش 
از ۸.۷ میلیون تن است، اظهار داشت: میزان 
مصرف کشاورزی اوره در کشور حداکثر ۲.۵ 
میلیون تن و مصارف صنعتی آن نیز حداکثر 
۱۵۰ هزار تن است؛ از این رو می بینیم که 
بیش از ۶ میلیون تن از این محصول تولیدی 
شرکت های پتروشــیمی  باید برای مصارف 

کشاورزی به بازارهای جهانی صادر شود.
وی ادامــه داد: پلی اتیلن هــا حداقل در 
حلقه های ســوم زنجیره ارزش الفین ها قرار 
دارند و برای تولید آنها فرآیندهای متعدد و 
پیچیده ای طی می شود و نمی توان آن ها را 

مواد خام یا نیمه خام تلقی کرد.
قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی با بیان اینکــه ظرفیت تولید 
ســالیانه پلی اتیلن های ســنگین و سبک و 
متوسط بیش از پنج میلیون تن است، گفت: 
نیاز داخلی پلی اتیلن ها در کشــور سالیانه 

حداکثر ۱.۵ میلیون تن است. 
وی افزود: همچنین اکنون ظرفیت اسمی  
سالیانه تولید متانول در کشور ۱۴ میلیون 
تن است که میزان مصرف آن در کشور کمتر 

از یک میلیون تن در سال است.
کریمایی بیان داشت: توسعه زنجیره ارزش 
متانول در زنجیره پلی پروپیلن نیازمند هزینه 
سرمایه گذاری بسیار سنگین بیش از ۸۰۰ 
میلیــون دلار برای یک واحد یک میلیون و 
۶۵۰ هزار تنی متانول و اســتفاده از دانش 
فنی بســیار پیچیده ای است که در شرایط 
فعلی نه امکان جذب چنین سرمایه ای وجود 
دارد و نه امکان انتقال دانش فنی مناسب آن 

در یک بازه یک ساله میسر است.

فرونشست زمین با تغذیه مصنوعی آبخوان ها کنترل می شود
عضو هیات علمی گروه مهندسی آب دانشگاه صنعتی 
اصفهان گفت: فرونشست زمین با مدیریت منابع آب، 
محدود کردن برداشت از آنها و اجرای طرح های تغذیه 

مصنوعی آبخوان ها کنترل می شود.
جهانگیر عابدی کوپایی، روز چهارشنبه در گفت وگو 
با ایده روز، کاهش مجوز برداشت آب و خرید چاه های 
کم بــازده را از دیگر راهکارهای کنترل فرونشســت 

زمین عنوان کرد.
به گفته وی، بدنبال اســتفاده بی رویه از روش های 
مدرن حفاری، پمپ های بسیار قوی و فناوری سدسازی 
در سطح آبخوان ها، ۷۰درصد منابع آبی کشور که برای 
تأمین آب آشامیدنی و کشــاورزی به قنات ها وابسته 
بود ازدســت رفته و به ناچار به اســتفاده از آب چاه ها 

روی آورده ایم.
وی افزود: میزان برداشت سالانه از آب های زیرزمینی 
در ســال های قبل بین ۳۱۱ تا ۵۲۲ میلیمتر بوده که 
نشــان می دهد روند تخلیه آبخوان و نبود اقدام برای 
تغذیه آن در سال های آتی تخریب کامل آنها را بدنبال 

خواهد داشت.
عضو هیات علمی گروه مهندسی آب دانشگاه صنعتی 
اصفهــان با ارائه آماری در خصوص وضعیت منابع آب، 
افزود: در ســال ۱۳۴۵ تعداد ۳۱ دشت از ۶۰۹ دشت 
کشور با بیلان منفی روبرو بود که این آمار در سال ۹۸ 

به ۴۰۹ دشت و امسال  به ۴۶۸ دشت رسیده است.
به گفته وی، اکنون از ۳۵ دشــت استان اصفهان، 
۲۷ دشت ممنوعه ، هشت دشت آزاد و ۱۰ منطقه در 

شرایط بحرانی است.
پژوهشگر حوزه آب ادامه داد: آمارها نشان می دهد 
میانگین میزان افت سطح آب های زیرزمینی در مناطق 
مختلف کشور۴۹ سانتیمتر بوده است که افزایش شوری 
آب های زیرزمینی و آبیاری با آب شور درنهایت فراوانی 

فرونشست زمین را به دنبال داشته است.

   توسعه شــتابزده صنعت و کشاورزی، علت 
تشدید کم آبی

وی بر این باور است نزدیک به ۷۷ درصد فرونشست 
به فعالیت های انسانی مربوط است که دلیل آن برداشت 
بی رویه آب های زیرزمینی اســت و اگر از این وضعیت 
جلوگیری نشود نشست آبخوان قابل جبران نخواهد بود.
عابدی کوپایی توسعه صنعتی، رشد مهاجرت به شهر 
اصفهان، توســعه اراضی کشاورزی و باغی در بالادست 
و پایین دست ســد زاینده رود را از دلایل خشکی این 

رودخانه و کمبود منابع آب برشمرد.
وی افزود: در میان ۱۵ مجتمع فولادســازی ایران، 
بزرگترین آن در اســتان اصفهان مستقرشده که تولید 

افزون بر ۶۰ درصد از فولاد کشور را بر عهده دارد.
استاد دانشــگاه همچنین به استقرار هشت شرکت 
پتروشیمی و نیروگاه ســیکل ترکیبی و ۵۵۰ صنعت 
آلاینده دیگر در شعاع ۵۰ کیلومتری اصفهان اشاره کرد.

برداشت بی رویه از منابع آب همچنان ادامه دارد
عضو هیات علمی گروه مهندسی آب دانشگاه صنعتی 
اصفهان با اســتناد به آمارهای وزارت نیرو، افزود: ۴۵ 
درصد چاه های موجود در کشــور غیرمجازند و میزان 
برداشت آب از تغذیه استراتژیک آب زیرزمینی سالانه 

۵ میلیارد مترمکعب است.

وی ادامه داد: آمارها نشان می دهد در سال ۹۰ بطور 
تقریبی، ۱۲۰ میلیارد مترمکعب از منابع آب زیرزمینی 
اســتفاده کردیم، به این معنا که اگــر مجموع ذخایر 
کشور را ۵۰۰ میلیارد مترمکعب در نظر بگیریم، حدود 
یک چهارم این ذخایر آبی را که باید برای نسل های آینده 

حفظ کنیم، تا اکنون مصرف کرده ایم.
عضو هیات علمی دانشــگاه صنعتی اصفهان هشدار 
داد: ایــن آمــار در ســال های اخیــر از ۱۲۰ میلیارد 

مترمکعب به ۱۳۶ میلیارد مترمکعب رسیده است.
وی بابیان اینکه تعــداد چاه های مورد بهره برداری 
کشــور در این مدت از ۴۷ هزار حلقه به بیش از ۷۶۳ 
هزار حلقه رســیده است، افزود: برخی آمارهای جدید 
نشان می دهد که این تعداد به یک میلیون حلقه رسیده 
اســت، بنابراین برداشت سالانه آب از منابع زیرزمینی 
از ۹ میلیــارد مترمکعب به رقمی بیش از ۴۷ میلیارد 

مترمکعب رسیده است.
به گفته وی این رخداد به این معنا اســت که تعداد 
چاه ها ۱۶ برابر و میزان برداشت از آنها پنج برابر شده 
است. عابدی کوپایی، تصریح کرد: برداشت بی رویه آب 
بدنبــال صدور بیش از ۱۵۰ هزار پروانه برای چاه های 

غیرمجاز و رایگان بودن آب کشاورزی تشدید شده است.
بــه گفته وی، بطور تقریبــی، ۵۶ درصد از ظرفیت 
سدهای کشور خالی است، پیامد این پدیده این است 
که آب های سطحی را ازدست داده ایم و به سمت استفاده 

بی رویه از آب های زیرزمینی می رویم.
عابــدی کوپایــی افزود:  تعــداد چاه هــای مورد 
بهره برداری کشــور از ۴۷ هزار حلقه به بیش از ۷۶۳ 

هزار حلقه  رسیده است.
استاد دانشگاه گفت: رتبه ایران در میان ۱۱۶ کشور 
در برداشــت آب ۱۴ جهانی گزارش شــده است، ایران 
همچنین رتبه چهارم فرونشســت در دنیا را دارد و در 
میان شهرهای کشور، اصفهان، تهران، کرمان و خراسان 

رضوی به ترتیب بیشترین میزان فرونشست رادارند.
فرونشست یا مرگ تدریجی زمین وقتی رخ می دهد 
که آبخوان ها یا ســفره های آب زیرزمینی به شدت افت 
می کنند و با از دســت رفتن مقاومت لایه های بالایی 
زمین، شــکاف های عمیــق و یا در موارد شــدیدتر، 
چاله هایــی با عمق بیــش از ۶۰ متر و قطری بیش از 

همین میزان را در زمین ایجاد می کنند.
گسترش پدیده فرونشســت زمین و پیامدهای آن 
ازجمله ایجاد ترَک و فرو چاله در دشــت های مختلف 
بویژه مناطقی که همراه با توسعه شهری و صنعتی بوده، 
نگرانی زیادی بین مردم و مســوولان ایجاد کرده است 
زیرا مناطق شهری بدلیل تراکم جمعیت، ساختمان ها 
و شــریان های حیاتی آســیب پذیرترند و فرونشست و 
شــکاف های زمین خسارت جبران ناپذیر و پرُهزینه در 
ایــن مناطق ایجاد و به خیابان ها، پل ها، بزرگراه ها، پی 
ســاختمان ها و خطوط آبرسانی، گاز و فاضلاب آسیب 
وارد می کند.بر اساس آمار و اطلاعات موجود، در سال 
۹۵ فقط ۲ درصد از مســاحت استان اصفهان بالغ بر ۲ 
هزار و ۹۰۰ کیلومترمربع درگیر فرونشست زمین بود 
اما آخرین مطالعات نشان می دهد هم اینک حدود ۱۰ 
هزار کیلومترمربع از وســعت استان یعنی ۱۰ درصد 
آن بصورت خطرناک و بسیار جدی درگیر فرونشست 

شده است.

تولید متانول ایران ۱۴ برابر نیاز داخلی است

ــتان  ــاب اس ــکل آب وفاض ــا خوزستان:مش ــل آبف     مدیرعام
ــود ــل می ش ــه ح ــرای همیش ب

 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان با اشــاره به اهتمام جدی 
دولت ســیزدهم برای حل مشکل آب و فاضلاب در این استان گفت: مشکل 
آب و فاضلاب خوزستان با کار شبانه روزی و بسیج تمام امکانات، تجهیزات 

و ماشــین آلات، یکبار برای همیشه حل می شود.
بــه گزارش ایــده روز به نقــل از روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب 
خوزســتان، محمدرضا کرمی روز چهارشنبه در حاشیه بازدید از طرح های 
فاضلاب شهرســتان شادگان افزود: دولت اعتبار بسیار خوبی در زمینه آب و 
فاضلاب خوزســتان برای ســال آینده در نظر گرفته که این موضوع نشان از 

وجود اراده ملی برای حل این مشکل است.
وی با بیان اینکه بخش زیادی از شبکه فاضلاب شادگان در حال اجراست، 
ادامــه داد: ۲ هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال از محــل اعتبارات ماده ۵۶ تعیین 

شده است.
مدیرعامل آبفا خوزســتان افزود: هم اکنون تصفیه خانه فاضلاب شادگان 
در مدار بهره برداری قرار دارد و سرعت بخشی به اجرای طرح های فاضلاب 

این شهرستان نیز در دستور کار است.
وی با اشــاره به لایروبی خطوط فاضلاب شــادگان بیان کرد: شــادگان 
نخســتین شهر خوزستان اســت که لایروبی خطوط و بهره برداری از شبکه 

فاضلاب آن به بخش خصوصی واگذار شد.
کرمی نژاد ادامه داد: مشــکل کمبود آب روســتاهای شهرستان شادگان 
به عنوان یک اولویت در دســتور کار است و هر روستایی در این شهرستان 
با مشــکل کمبود آب روبه رو باشــد این  آمادگی وجود دارد که به سرعت 

نسبت به رفع آن اقدام شود.
وی با اشــاره به مشکل فاضلاب مسکن مهر منطقه سعدی شادگان گفت: 
امــروز دســتور لازم به پیمانکار این پروژه داده شــد تا مشــکل فاضلاب و 

انشعاب های آن را برطرف کند.
در این بازدید مدیرکل دیوان محاســبات خوزستان و مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب خوزستان از نزدیک روند اجرای طرح های فاضلاب شهرستان 

شادگان را مورد بررسی قرار دادند.
به دلیل اهتمام جدی دولت ســیزدهم به حل مشکل فاضلاب خوزستان، 
جمعه پنجم شــهریور امســال رییس جمهور در نخستین سفر استانی خود، 
به طور سرزده به این استان سفر کرد و در نخستین بازدید وضعیت اجرایی 
شبکه فاضلاب اهواز را از نزدیک بررسی، و قول حل این مشکل را در آینده 
نزدیک داد. در این ســفر همچنین مقرر شد میزان انتقال آب از طرح غدیر 
از ۱۰ مترمکعــب در ثانیه با احداث ایســتگاه پمپاژ جدید و افزایش قدرت 

پمپ های ایســتگاه  به ۲۰ متر مکعب در ثانیه افزایش یابد.
بــا تاکید رییس جمهور طرح انتقال آب غدیر به منظور تامین آب پایدار 
خوزســتان که قرار بود در مدت ۲۵ سال اجرا شود قرار است در هشت ماه 
عملیاتــی و تا خرداد ۱۴۰۱ به بهره برداری برســد. بــا این کار ۵۲ درصد 

جمعیت اســتان از آب شرب پایدار و باکیفیت برخوردار می شوند.
حل مشکل فاضلاب خوزستان به اولویتی برای دولت و وزارت نیرو تبدیل 
شــده است به گونه ای که وزیر نیرو شــنبه هر هفته با برگزاری نشستی به 
صورت برخط با مسوولان آب و فاضلاب خوزستان، آخرین اقدام های صورت 
گرفته را پیگیری، و دستور لازم را برای حل موانع می دهد. با روی کار آمدن 

دولت ســیزدهم اجرای طرح های فاضلاب اهواز شتاب گرفته است.

     شــرکت اروندان برای صادرات دانش فنی صنعت نفت در حال 
برنامه ریزی است

 مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با اشــاره به وجــود تکنولوژی و 
تاسیســات به روز صنعت نفت در گستره فعالیت این شرکت گفت: صادرات 
دانش فنی و مهندســی به کشورهای همســایه ایران از اولویت ها و برنامه 

های کاری نفت و گاز اروندان می باشد.
به گزارش ایده روز عبدالله عذاری اهوازی شــامگاه سه شنبه در نشست 
هم اندیشــی با مجموعه مدیران شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب که در 
محل شــرکت نفت و گاز اروندان برگزار شــد اظهار داشــت:حضور در بازار 
صادرات دانش فنی با هدف ارزآوری برای کشــور یکی از راهبردهای اصلی 

شرکت نفت و گاز اروندان خواهد بود.
وی افزود: در این راســتا تعامل و هماهنگی  با دســتگاه دیپلماسی کشور 
انجام شــده تا امکان صادرات دانش فنی موجود توسط این شرکت را فراهم 

کند.
مدیرعامــل شــرکت نفت و گاز اروندان با بیان اینکه این چشــم انداز از 
طریق  همکاری بین بخشــی و تعامل نزدیک با شــرکت ملی نفت ایران و 
شــرکت مناطق نفتخیز جنوب محقق می شــود گفت: تاسیسات موجود در 
گســتره فعالیت شــرکت نفت و گاز اروندان از  تکنولوژی  روز دنیا برخوردار 
اســت که ره آورد تعیین شده برای صادرات دانش فنی مهندسی این شرکت 

با کمک بدنه کارشناســی صنعت نفت عملی می شود.
وی نیروی انســانی موجود در شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب را از 
جمله منابع کارشناســی توانمند در حوزه های تخصصی عنوان  کرد و گفت: 
ارتباط بین شــرکت های نفتی باعث هم افزایی و تسهیل امور خواهد شد که 

بایــد بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
عذاری اهوازی یادآورشــد: شــرکت نفت و گاز اروندان نیز به عنوان یک 
شــرکت جوان و مهم از لحاظ مقدار نفت تولیدی و واقع بودن در یک نقطه 
حســاس میدان مشــترک و مرزی در صنعت نفت از توانایی  تخصصی لازم 
برخوردار اســت که می تواند در مســیر تحقق چشــم اندازهای تعریف شده 

شرکت ملی نفت ایران گام بردارد.
به گفته وی توانایی های لجستیکی، فنی و عملیاتی موجود این شرکت ها، 
زمینه بســیار مناسب برای همکاری مشترک با شــرکتهای نفتی بخصوص 

مناطق نفتخیز جنوب است.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان در بخش دیگری از این نشســت 
بیان داشت: بازنگری در تفاهمنامه های منعقد شده بین مناطق نفتخیز جنوب 
و شــرکت اروندان که در سال های گذشته منعقد شده بسیار ضروری است.

عذاری اهوازی با اشــاره به اینکه شرکت های ملی مناطق نفتخیز جنوب 
و نفت و گاز اروندان تولید کننده ۹۰ درصد نفت کشــور محسوب می شوند 
افزود: این شــرکت ها توانایی افزایش بهره وری در تولید همچنین تاسیسات 

صنعــت نفت را دارند که باید همواره مورد توجه قرار گیرد.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان همچنیــن بر ضرورت دایر کردن 
نمایشــگاه دائمی صنعت نفت در مجاروت با مرز عراق در خرمشــهر اشاره  
کرد و گفت: ارائه دســتاوردها و معرفی توانمندی های صنعت نفت کشور در 
این نمایشــگاه باعث توسعه مبادلات تجاری در بخش صادرات خدمات فنی 

مهندسی کشور خواهد شد.
بر اســاس این گزارش هم اکنون تعداد زیــادی از میادین نفتی ایران از 
جمله میدان نفتی دارخویین، میدان آزادگان، میدان نفتی یادآوران، میدان 
نفتــی جفیر، میدان نفتی بند کرخه، میدان نفتی سوســنگرد، میدان نفتی 
اروند، میدان نفتی مشــتاق، میدان نفتی خرمشهر، میدان نفتی امید، میدان 
نفتی ســهراب، میدان نفتی مهر، میدان نفتی یاران و میدان نفتی سپهر در 

اختیار شرکت نفت و گاز اروندان است.

هدررفت آب در۴ سال منتهی به سال ۹۹ معادل کل تولید آب شرب یک سال بوده است
در چهارمین جلسه تخصصی دیوان محاسبات کشور 
با حضور وزیر نیرو در دولت ســیزدهم اعلام شد: میزان 
هدر رفت آب طی ۴ ســال منتهی به ۱۳۹۹ معادل کل 

تولید آب شرب برای یک سال بوده است.
به گزارش روز سه شنبه ایده روز از دیوان محاسبات 
کشور، چهارمین جلسه از سلسله نشست های تخصصی با 
وزرای دولت سیزدهم با حضور مهرداد بذرپاش رییس کل 
و علی کامیار دادستان و سایر مقامات دیوان محاسبات 
و نماینــدگان دیگر دســتگاه های نظارتی و وزیر نیرو و 
معاونین وی برگزار شــد. بر اساس این گزارش، بحران 
آب و پیامدهای ناشــی از آن همچون پدیده ریزگردها، 
فرونشست زمین و خشــکی دریاچه ها و تالاب ها و آثار 
منفی زیست محیطی از جمله موضوعات مطرح در این 
جلســه بود و اعلام شــد که میزان هدررفت آب طی ۴ 
ســال منتهی به ۱۳۹۹ معادل کل تولید آب شرب برای 
یک ســال بوده است.برداشــت های بی رویه از مخازن 
زیرزمینی در بخش کشــاورزی و آبخوان های کشــور، 
چاه های غیرمجاز بسیار زیاد، هزینه های بالای نگهداری 
تاسیســات، تامین مالی و اداری تشــکیلاتی، بالا بودن 
بهای تمام شــده آب، نبود سیستم حسابداری مدیریتی 
)شــامل بهای تمام شده، ســنجش عملکرد، ERP  و 

...(،فقدان منابع کافی و مناســب در ارتباط با طرح های 
تملک دارایی های ســرمایه ای در دست اجرا، هدررفت 
بسیار بالای منابع آبی، نبود سیستم فاضلاب مناسب و 
اجرایی نشدن الگوی کشت به عنوان مشکلات ساختاری 
حــوزه نیرو در بخش آب بود که در این نشســت تاکید 
شد باید راهکارهای لازم درباره آنها اتخاذ شود. همچنین 
در صنعــت برق، ایران با چالش هایی از قبیل نبود توان 
پاســخگویی به نیاز مصرفی خصوصاً در ایام پیک، عدم 
تامین منابع مالی کافی پروژه های سرمایه گذاری توسعه 
و بهینه ســازی، بهره برداری نامناسب از منابع خدادادی 
درخصوص تولید انرژی های نو و تجدیدپذیر، کسری تراز 
عرضــه و تقاضا، بلاتکلیفی درخصوص قیمت برق )مابه 
التفاوت قیمت تکلیفی با بهای تمام شده( موضوع ماده 
۶ قانون حمایت از صنعت برق، نامشخص بودن وضعیت 
مطالبات صنعت برق از دولت، مشتریان خارجی، کاهش 
۴۴ درصدی تولید نیروگاه های برق آبی)سدها( به دلیل 
خشکسالی، ارتقای بهره وری نیروگاه های فرسوده، حضور 
تمام قد دولت در تولید، انتقال، توزیع،  صادرات، رقابت 
نابرابر با بخش خصوصی و عدم تشــخیص مزارع رمزارز 
غیرمجاز روبرو است.از ســوی دیگر ظرفیت تولید برق 
در آذرماه ســال ۱۴۰۰حــدود ۴۶ درصد میزان هدف 

برنامه بوده است و در بخش افزایش ظرفیت تولید برق 
تجدیدپذیــر )صرفا تحقق ۱۸ درصــدی و انحراف ۸۲ 

درصدی از اهداف برنامه( را مشاهده می کنیم.
دیوان محاسبات کشور تاکید کرد که تکالیف مختلف 
قانونی از قبیل حمایت از توسعه گلخانه ها و انتقال کشت 
از فضای باز به فضای کنترل شده و بازچرخانی پساب ها، 
مدیریــت آبهای نامتعارف و مدیریت آب مجازی، نصب 
کنتور هوشــمند و حجمی آب با اعطای تســهیلات از 
وجوه اداره شده، اصلاح نظام بهره برداری آب آشامیدنی، 
بهره وری استحصال و بهره وری مصرف آن، پوشش شبکه 
فاضلاب شهری کشور، افزایش بازدهی و ضریب بهره وری 
نیروگاه ها، تشــکیل بازار منطقه ای و ایجاد قطب)هاب( 
و ... باید پیگیری شــود.در بخش دیگری از این نشست، 
تحقق اهداف پروژه های اقتصاد مقاومتی مرتبط با حوزه 
نیرو که نیاز به تکمیل دارند به شرح ذیل یادآوری شد.
کاهش تلفات شــبکه توزیع برق و تک رقمی شدن 
آن در صنعت برق کشــور،  نصب کنتورهای هوشــمند 
بر روی چاه ها و نصب ابزارهای اندازه گیری مناســب در 
منابع آب های سطحی بر روی ایستگاه ها،  پرنمودن حلقه 
چاه هــای فاقد پروانه و مضر به مصالح عمومی،  احداث 
بخش بخار نیروگاه های گازی،  تکمیل و بهره برداری از 

 D.G ،نیروگاه ها و نیروگاه جدید شــامل )حرارتی، آبی
و انرژی های تجدیدپذیــر(،  احداث ظرفیت تولید برق 
توسط بخش خصوصی،  اجرای سیستم AMI و شروع 
هوشمندســازی شــبکه با نصب کنتور هوشمند،  اتمام 
عملیات برق رســانی به همه روستاها،  آبگیری سدهای 
آب های مرزی،  بهره برداری شبکه های آبیاری و زهکشی 
اصلی »آب های مرزی«،  تامین آب شــرب روســتاها،  
تکمیــل و بهره برداری تصفیه خانه فاضلاب در کشــور،  
واگــذاری پروژه آب و فاضلاب بــه بخش خصوصی به 
روش های BOO، BOT و بیع متقابل،  اصلاح الگوی 
مصرف  آب در بخش شرب و کشاورزی از جمله پروژه های 
اقتصاد مقاومتی مرتبط با حوزه نیرو هســتند که نیاز به 
تکمیل دارنــد.در ادامه این نشســت، نمایندگان دیگر 
دستگاه های نظارتی به تخلفات، انحرافات، ترک فعل ها، 
چالش های مستمر و نقاط ضعف و قوت وزارت نیرو اشاره 
کردند و خواستار توجه به گزارش دیوان محاسبات کشور 

و دستگاه های نظارتی در پیشبرد امور شدند.
علــی اکبر محرابیــان وزیر نیرو هــم در پایان این 
نشســت از اقدامات دیوان محاســبات کشور در تهیه و 
ارائه پیشــنهادهای کاربردی و حمایت از دســتگاه های 

اجرایی تقدیر و تشکر کرد.
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سایه امید سفر رئیس جمهور بر حل بزرگ ترین معضل محیط زیستی گیلان
انباشــت زباله در سالیان اخیر به معضل 
بزرگی برای گیلان تبدیل شــده که از نظر 
مســئولان ارشــد این اســتان، این معضل 
مهمترین و حادترین مشکل گیلان است و 
مســئولان همواره سعی در حل این مشکل 
دارنــد امــا این بحران در این اســتان و به 
خصوص در رشــت با توجه به محیط زیست 
شکننده و حساس آن، همچنان پابرجاست.

 تولید پسماند به عنوان باقیمانده کالای 
مصرفی، امــری اجتناب ناپذیــر در زندگی 
امروزی اســت کــه در کنــار بی توجهی به 
محیط زیست و مسئولیت های مدنی، تاکنون 
نتیجه ای جز رهاســازی و انباشت زباله در 

دامان طبیعت نداشته است.
هم اینک حدود ۲ هزار و ۱۰۰ تن زباله 
روزانه در گیلان تولید می شــود که از این 
مقــدار ، حدود یکهزار و ۱۰۰ تن مربوط به 
مرکز استان اســت و از سوی دیگر منطقه 
ســراوان در ۱۷ کیلومتری رشت با محیطی 
جنگلی، میزبان دپو و دفن زباله رشت و چند 
شهرســتان دیگر است که مردم این خطه و 
سایر مردم گیلان امید دارند که با راه اندازی 
و تکمیل فازهای شرکت کودالی و همچنین 
بهره برداری از ســایت زباله سوز ۶۰۰ تنی 
رشت، این معضل برای همیشه برطرف شود.

با توجه بــه وضعیت کنونی پســماند ، 
اســتاندار گیلان چندی پیش در پنجمین 
جلســه کارگــروه مدیریت پســماند، این 
معضــل را بزرگترین تهدید اســتان عنوان 
کرد و گفت: اکنون دیگر زمان ارائه گزارش 
شــفاهی نیست و این اقدام از هیچ مسئولی 

پذیرفته نمی شود.
اسدالله عباســی اظهار داشت: در دیدار 
نمایندگان شمال کشور با رئیس جمهوری، 
فیلمی از وضعیت پســماند گیلان تهیه و به 
نظر دکتر رئیسی رساندیم که برای وی نیز 
ناراحت کننده بود چون وضعیت پســماند 

گیلان بسیار حاد و جدی است.
اســتاندار گیلان با اشــاره به مشکلات 
اســتان در بخش های مختلــف، مهمترین 
موضوع را پســماند عنوان کرد و بیان کرد: 
ضروری اســت که سهم پســماند استانهای 
شــمالی در بودجــه ۱۴۰۱ و برنامه هفتم 

توسعه به طور ویژه دیده شود.
توجه و نظر مســئولان ارشــد گیلان به 
معضل پسماند نشــان دهنده این است که 
این مشــکل، گیلان سرســبز را تحت فشار 
قــرار داده و باید چاره ای برای رهایی از آن 
و کاهــش این معضل اندیشــید که به طور 
حتم یکی از موثرترین اقدامات برای کاهش 
پســماند گیلان، به بهره برداری رســیدن 
و راه انــدازی نیروگاه زباله ســوز ۶۰۰ تنی 

رشت است.
ساخت نیروگاه زباله سوز همواره به عنوان 
یکی از مهمتریــن راه حل های بلند مدت 
مدیریت زباله در دنیا شــناخته می شود که 
علاوه بر حل مشکل زباله می تواند به عنوان 
منبعی برای ایجاد ارزش افزوده از پســماند 
باشــد. رشت نیز چندی ســالی است که با 
پروژه ساخت نیروگاه زباله سوز آشنایی دارد.

نیروگاه ۶۰۰ تنی زباله ســوز رشت که 
قرارداد احداث آن در ســال ۱۳۹۲ توسط 
شهرداری رشــت منعقد شد، تاکنون کمتر 
از ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و این 
درحالی اســت که در ایــن نیروگاه، قابلیت 
تولیــد ۳۸ هزار مگاوات برق در ســال نیز 

پیش بینی شده است.
کل اعتبار پیش بینی شده برای احداث 
نیروگاه زباله ســوز در قرارداد سال ۱۳۹۲ ، 
حدود ۴۰ میلیون دلار بوده که شــهرداری 
رشــت ابتدا باید ۲۵ درصد پیش پرداخت 
بــرای خرید تجهیزات تزریــق می کرد و با 
وجود اینکه قرارداد ســاخت این نیروگاه از 
سال ۹۲ منعقد شده بود اما به دلیل بعضی 
از مشــکلات همچون معارض های محلی ، 
کار ســاخت آن متوقف شده بود اما از سال 

گذشته ، فعالیت اجرایی آن آغاز شد.

پسماند گیلان به سفر رئیس جمهور 
چشم دوخته است

اما شهردار رشت نیز در خصوص نیروگاه 
زباله سوز رشت اظهار داشت: هدف اصلی ما 
راه اندازی هر چه زودتر این نیروگاه اســت 
زیــرا هم اینک زباله شــهرهای دیگر نیز به 
رشــت ورود می کند و بــه همین دلیل با 
انباشت زباله در مرکز گیلان مواجه هستیم.

سیدامیرحســین علوی افــزود: برای راه 
اندازی نیروگاه زباله سوز رشت، به یکهزار و 
۴۰۰ میلیارد تومان بودجه نیازمندیم که اگر 

این میزان بودجه و اعتبار به موقع تهیه شود، 
در فاصله زمانی ۲ساله، این پروژه بزرگ ملی 

به بهره برداری خواهد رسید.
از سوی دیگر مدیرعامل سازمان پسماند 
گیــلان نیز چندی پیــش در گفت و گو با 
خبرنــگار ایرنا به وضعیــت تکمیل نیروگاه 
زباله سوز ۶۰۰ تنی رشت نیز اشاره و اظهار 
کرد: براســاس جدول زمان بندی شــده در 
صورتی که اعتبــار این پروژه که بزرگترین 
پروژه گیلان نیز بشمار می رود، اگر به موقع 
تامین شود، حداکثر تا حدود ۲ الی سه سال 
آینده این پروژه به طور کامل به بهره برداری 

خواهد رسید.
ســیدمحمد اجاقزاده محمدی به دلایل 
تاخیر طی چند ســال اخیر برای راه اندازی 
ایــن نیروگاه نیز اشــاره و بیــان کرد: عقد 
قرارداد و مجوز احداث نیروگاه زباله ســوز 
۶۰۰ تنی رشــت در کنار پنج نیروگاه دیگر 
کشور گرفته شــد که یکی از دلایل تاخیر 
در احداث این نیــروگاه، گرفتن مجوزهای 
زیســت محیطی بود که این امر اواخر سال 

۹۶ انجام شد.
اما با توجه به گفته شــهردار رشــت، در 

جدیدتریــن برآوردهای انجام شــده، برای 
تکمیل و راه اندازی بزرگترین نیروگاه زباله 
ســوز کشــور در رشــت، به یکهزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار و بودجه نیاز است که 
بــا تزریق به موقع ، در بــازده زمانی ۲ الی 
سه ســاله، این پروژه به بهره برداری کامل 

خواهد رسید.
همچنیــن راه انــدازی فاز ۲ شــرکت 
کودآلی با ظرفیت ۲۵۰ تن در روز در کنار 
فاز یک آن که هم اینک این فاز نیز با همین 
میزان مشــغول بکار است و پروژه افزایش 
ظرفیت این شــرکت از ۵۰۰ به یکهزار تن 
، مشــکل زباله و پسماند در گیلان بشدت 

کاهش و برطرف خواهد شد.
این در حالی اســت که اتمام این پروژه 
ها، نیــاز به اعتبارات ملی مناســب دارند 
و بــا توجه به اینکه از نگاه کارشناســان و 
مسئولان ارشــد گیلان ، پسماند مهمترین 
معضل و تهدید در اســتان گیلان بشــمار 
می رود، هم اکنون همه نگاه ها به ســمت 

دولت سیزدهم است.
با حضور آقای رئیسی و هیات همراهش 
به استان گیلان، مسئولان ارشد ، نمایندگان 
مردم شــهرهای مختلف گیلان در مجلس 
و همچنین اقشار مختلف مردم این استان 
انتظــار دارند که دولت آقای رئیســی نگاه 
بســیار ویژه ای بــه این معضل داشــته و 
بــا دســتورات لازم ، بودجــه و اعتبارات 
مناســبی برای کاهش معضل پســماند در 

گیلان داده شود.
 به طور حتم دولت سیزدهم نیز از این 
معضــل به خوبی آگاه اســت زیرا آیت الله 
رئیســی حتی فیلمی مبنی بر بخشــی از 
معضل پسماند این استان را مشاهده کرده 
و ایــن انتظار می رود که بــا حضور دولت 
سیزدهم در استان گیلان، دستورات خوبی 
در این بخش از ســوی رئیــس جمهوری 

صادر شود.
به هر حال گیلان اکنون چشــم انتظار 
ســفر روز جمعه رئیس جمهور است تا در 
کنــار دیگــر محرومیت ها و مشــکلاتش، 
معضل پســماند را نیز با ورود مســتقیم به 

برساند. سرآغازی جدید 

 ۲۹ کشور در خراسان رضوی سرمایه گذاری کردند
از ابتدای امسال تاکنون ۷۱ طرح سرمایه گذاری خارجی با مبلغ ۶۱ میلیون 
پیشرفت  آنها حدود ۵۰ درصد  اجرای  که  استان مصوب شده  این  برای  دلار 

داشته است.
وی ادامه داد: پیش بینی می شود تا آخر امسال شمار طرحهای سرمایه گذاری 

خارجی در این استان به ۱۰۰ طرح برسد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراسان رضوی گفت: از سال ۱۳۹۲ تاکنون 
۳۵۲ طرح سرمایه گذاری خارجی با مبلغ یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار در این 

استان به تصویب رسیده که سرمایه گذاران آنها از ۲۹ کشور هستند.
به  مربوط  ترتیب  به  استان  در  گذاری  سرمایه  رقم  بیشترین  افزود:  وی 

کشورهای چین، امارات، عراق، آلمان و افغانستان می باشد.
خواجه نایینی ادامه داد: در سالهای اخیر علاوه بر وظیفه ارائه خدمات به 
وظایف  استان،  گذاری  سرمایه  خدمات  مرکز  توسط  خارجی  سرمایه گذاران 
ایجاد پنجره واحد فیزیکی کسب و کار، پنجره واحد معدن  از جمله  دیگری 
و رسیدگی به مشکلات طرح های سرمایه گذاری داخلی با استفاده از ظرفیت 

نمایندگان دستگاه های اجرایی بر وظایف این مرکز افزوده شده است.
وی با بیان اینکه ۷۲ درصد طرح های سرمایه گذاری استان مربوط به سرمایه 
گذاران افغانستان است، گفت: حدود نیمی از طرحهای سرمایه گذاری کشور برای 
تصویب از استان خراسان رضوی به تهران ارسال شده است که با رفع مشکلات 
این سرمایه گذاران بخش عمده ای از مشکلات سرمایه گذاران خارجی در کشور 

حل خواهد شد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراسان رضوی با اشاره به حضور هفتگی 
از  افزود: در راستای حمایت  استاندار در مرکز خدمات سرمایه گذاری استان 
بخش تولید و سرمایه گذاران، قرارگاه مرکز حمایت و پشتیبانی از فعالیت های 
اقتصادی استان با دستور استاندار در مرکز خدمات سرمایه گذاری فعال شده و 
با حضور روزانه معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری در این مرکز، مشکلات 

سرمایه گذاران به صورت مستقیم مورد بررسی قرار می گیرد.

6۰۰۰ هکتار باغ چای رها شده کشور چشم به راه آبادانی
حبیب جهانساز در گفت و گو با ایده روز از افزایش نظارت بر جلوگیری از 
تغییرکاری باغات چای خبر داد و افزود: با اصلاح باغات، به زراعی و آموزش به 
چایکاران می توان از فروش باغ چای و یا تغییرکاربری باغات چای جلوگیری کرد 

و موفقیت هایی هم در این خصوص به دست آورده ایم.
وی افزود: احیای باغات رها شده در حال افزایش است و برای رسیدن به نقطه 

ایده آل نیاز به منابع و زمان داریم.
جهانساز ادامه داد: منابع مالی ارزان در دسترس نیست و اگر به چایکاران بعد 
از پرداخت وام تنفس پرداخت داده شود، شاهد تسریع آباد شدن باغات چای 

رها شده خواهیم بود.
تا ۶۰۰  سالی ۵۰۰  توان  می  کرد:  سازمان چای کشور خاطرنشان  رییس 
هکتار باغات چای رها شده را احیا کرد و این کار هم اکنون در حال انجام است 
و امیدواریم تا قبل از پایان سال جاری بخشی از باغات چای کشور را احیا کنیم 

و برای سرعت در انجام این کار نیاز به منابع مالی متمرکز داریم.
باغات چای شهرهای مازندران بیش از گیلان در معرض تهدید

از شهرهای  بیش  مازندران  استان  باغات چای شهرهای  اینکه  بیان  با  وی 
گیلان در معرض تهدید قرار دارند، اظهار کرد: بیش از ۶۰۰۰ هکتار باغ چای رها 

شده در کشور باید احیا شوند.
جهانساز با اشاره به اینکه امروزه برخی از روستاییان هم خانه های شیک برای 
خود می سازند و هر خانه شیکی در مجاورت باغات چای ویلا نیست، ادامه داد: 
فقط باغات چای نیستند که مورد طمع ویلاسازان قرار می گیرند و حتی کمتر 
از اراضی دیگر هم مورد تخریب و تهدید هستند، اما اخیرا موضوع ویلاسازی در 
باغات چای بیشتر مطرح می شود و این کار سودجویان موجب می شود که 
عده ای دیگر نیز به این فکر بیفتند که در باغات چای ویلاسازی گسترش یابد.

رییس سازمان چای کشور گفت: افزایش قیمت برگ سبز چای، تسهیلات به 
زراعی، فراهم کردن زمینه مناسب فروش چای و ... دیگر اقدامات موجب شده 

که چایکاران در حفاظت از باغات چای خود حساس تر شوند.
وی بیان کرد: ممنوعیت خرید چای خارجی در ادارات در حال اجرا است و 
تا حد زیادی هم رعایت می شود و ذیحسابان دستگاه ها مراقب کنند تا از چای 

داخلی در ادارات استفاده شود.
افزایش تولید چای خشک در کشور

وی از افزایش تولید چای خشک در کشور خبر داد و تصریح کرد:  امسال 
۱۳۷ هزارتن برگ سبز خریداری شد که از این میزان برگ سبز چای ۳۱ هزار 

تن چای خشک تولید شده است.
جهانساز گفت: خوشبختانه برندسازی خوبی صورت گرفته است و برندهای 
تبلیغ محصولات خود  داخلی در شبکه های سراسری در حال  معروف چای 
هستند و در مجموع علاوه بر کمیت بر کیفیت چای داخلی نیز افزوده شده است.

پروژه های  ابرَ  نیرو  وزارت  مجلس:  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
سدسازی در ترکیه را رصد کند

ایران  اسلامی  جمهور  رییس  با  جلسه ای  در  ترکیه  جمهور  رییس  پیشتر 
گفته بود که ترکیه از این سدها برای تولید برق آبی بهره مند خواهند شد که 

گزارش های اولیه غیر از این است.
وی افزود: گزارش مدیران اجرایی آذربایجان غربی از ایجاد یک خط انتقال از 
این سدها به شرق ترکیه حکایت دارد که در این صورت چهار استان ایران تحت 

تاثیر کم آبی ناشی از احداث این سدها خواهد شد.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکل کم آبی در 
برخی از مناطق آذربایجان غربی به ویژه مرکز این استان بیان کرد: با وضعیت 
فعلی بارش ها، طی ۲ تا ۳ سال آینده در منطقه انزل و نازلو ارومیه دچار مشکل 
تامین آب شرب خواهیم بود؛ حق آبه بخش انزل از اتمام سد نازلو در نظر گرفته 

شده است که بلاتکلیفی احداث آن در دولت گذشته، به مشکلات افزوده است .
وی با بیان  اینکه یک تفاوت دیدگاه بین وزارت نیرو و ستاد احیای دریاچه 
ارومیه در خصوص اتمام سد نازلو وجود دارد، گفت: از دولت سیزدهم درخواست 
داریم تا با تعیین تکلیف سدهای این منطقه، کم کاری های دولت گذشته در 
این راستا را جبران کند چرا که یک مطالبه جدی در تامین آب بخش نازلو، انزل 
و شهرک صنعتی وجود دارد.جلال زاده به بهره مندی از طرح های جایگزین 
برای آبرسانی به بخش انزل شهرستان ارومیه تاکید کرد و ادامه داد: وزارت نیرو 
طرحی دارد که طبق آن، با اعتباری نزدیک به ۱۴۰ میلیارد تومان، می توان  ۳۳ 

روستای این بخش را از بحران تامین آب شرب نجات داد.
وی همچنین با اشاره به ضرورت اتمام هرچه سریعتر مدول سوم تصفیه خانه 
فاضلاب ارومیه، اظهار داشت: مدول سوم این تصفیه خانه و خط انتقال آن به 
دریاچه ارومیه به اعتباری نزدیک به ۷۰ میلیارد تومان نیاز دارد که متاسفانه 

در جدول اختصاص اعتبار برای احیای دریاچه ارومیه پیش بینی نشده است.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی از وزارت نیرو خواست تا پیگیر 
اختصاص اعتبارات لازم برای احیای دریاچه ارومیه باشد.وی در ادامه با اشاره به 
فرسوده بودن شبکه های داخلی انتقال آب شرب در ارومیه، گفت: این شبکه خط 
انتقال نزدیک به ۵۰ سال قدمت دارد و عملا فرسوده است؛ طی ۶ ماه گذشته 
۲ ترکیدگی در این خط لوله سبب قطع چند روزه آب شرب تعداد زیادی از 
مشترکان شد؛ در همین راستا از وزارت نیرو درخواست داریم تا اصلاح شبکه آب 

شرب ارومیه را در بودجه سال ۱۴۰۱ مد نظر قرار دهد.

گلســتان به ســبب برخورداری از برخی مواهب خــدادادی در بخش 
کشاورزی و دامپروری و واقع شدن در حاشیه خزر و مجاورت با شوروی، 
از گذشته های دور به عنوان یکی از دالان های اصلی تبادل کالا بین ایران 
و ســرزمین تزارها محسوب می شد و حدود ۲ قرن فعالیت گمرک در این 

منطقه از رونق فراوانی برخوردار بود.
هر چند تاریخ تجارت و داد و ستد در سرزمین هیرکان قدمتی به درازای 
شکل گیری جوامع مسکونی در منطقه دارد اما در چند قرن گذشته و با رونق 
سیستم های دیوان سالاری در کشور، شکل گیری گمرک خانه در شهرهای 
ساحلی در دستور کار قرار گرفت و در این بخش به سبب همجواری با بیش 

از ۱۵۰ کیلومتر ساحل خزری ، تجارت دریایی رواج یافت.
بر اساس مســتندات تاریخی، آنه محمد ســاری، عطاحاجی خوزین و 
آشور خوزین از تجار گلستانی و مالک کشتی های بزرگ بادبانی بودند که 
شناورهای آنان از گمیشان ، بندرترکمن و بندرگز به بنادر انزلی در گیلان 
و حســنقلی، چلکن، حاجی طرخان و باکو در شوروی رفت و آمد داشت و 
آنان طاقه های بزرگ ابریشم، ظرف های بزرگ ادویه، پنبه و گندم و جو را 
به این بنادر صادر و نیاز روزانه  مردم گلستان را از این طریق وارد می کردند.

همه این مراودات سبب شــد تا گمرک خانه هایی در شهرهای ساحلی 
گلستان شکل بگیرد که در حال حاضر بنای گمرک در بندرگز پابرجاست 
امــا از گمرک خانه گمیش تپه جز چند آجر و ملات چیز دیگری بر جای 

نمانده است .
یکی از پژوهشــگران میراث فرهنگی گلستان به ایرنا گفت : ساختمان 
گمرک بندرگز با طرح و نظارت کامل مهندســین بلژیکی در سال ۱۲۸۱ 

شمسی احداث شد و مورد بهره برداری قرار گرفت.
جاوید ایمانیان افزود: این ساختمان تاریخی در ۲ طبقه در ۴۹۵ مترمربع 
اعیانی و در زمینی به مساحت حدود سه هزار و  ۵۰۰ مترمربع ساخته  شده 
و در حال حاضر از قدیمی ترین بناهای تاسیسات بندری بندرگز است که 
پس از گذشــت چندین دهه از عمر آن همچنان از اســتحکام و مقاومت 

خوبی برخوردار است.
ایمانیــان افزود: بنای گمرک بندرگز ســال ۸۴ در فهرســت آثار ملی 

کشور به ثبت رسید.
وی در مورد فعالیت گمرک در گمیشــان نیز گفت: مستندات تاریخی 
ثابت می کند که محمدعلی شــاه قاجار سال ۱۹۱۱ میلادی با کشتی از 
روسیه تزاری به ایران بازگشت که در گمیش تپه سفر خود را تمام کرد. در 
همان سال گمرک گمیش تپه از رونق زیادی برخوردار بود و تا سال ها بعد 

نیز ادامه داشت اما فعالیت های اقتصادی این شهر بندری چند دهه بعد و با 
آغاز جنگ جهانی اول تعطیل شد و دیگر به روزهای رونق خود بازنگشت.

یادی از روزگار پررونق گمرک و تجارت دریایی در گلســتان؛ 
بادبان ها را بکشید ساختمان منتسب به گمرک گمیشان

این پژوهشگر گلســتانی افزود: گمیشان در گذشته تمام امکانات یک 
شهر از قبیل بندر تجاری، گمرک خانه، شهربانی و شهرداری را داشت ولی 
با بی مهری پهلوی اول، تمام امکانات این شــهر به بندر شاه )بندرترکمن 
فعلی( منتقل شد و از آن پس گمیش تپه به شهری متروک تبدیل گشت 

و رونق گمرک خانه نیز بندرگز رو به نابودی رفت .
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری گلستان 
هــم به خبرنگار ایرنا گفت :  بنای خاصی از گمرک خانه گمیش تپه برجای 
نمانده و طی ســالیان گذشته بر اثر حوادث طبیعی و برخی دست اندازی 

ها، این ساختمان تاریخی تخریب شد.
رحمان فرمانی اظهار داشت: با وجود تخریب ساختمان گمرک گمیش 
تپه، وضع بنای گمرک خانه تاریخی بندرگز مطلوب اســت که تلاش می 

کنیم با تغییر کاربری این ساختمان را به موزه تبدیل کنیم .
وی افزود: از محل اعتبارات ملی و اســتانی طی ســه سال اخیر حدود 
۱۴ میلیــارد ریال برای مرمت ســاختمان تاریخی گمــرک خانه بندرگز 

هزینه شده است .
مدیر گمرکات گلســتان هم گفت : هر چند تا ســال های اول پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی، گمرک خانه های بندرترکمن و بندرگز دایر بود 
اما به ســبب رونق ســایر روش های تجاری و سختی های تجارت دریایی 

نظیر پسروی آب، فعالیت این بخش و به تبع آن گمرک خانه های استان 
از رونق افتاد.

سیدابراهیم حســینی به توسعه فعالیت گمرک در گلستان اشاره کرد 
و افزود: در اوایل دهه هفتاد با اســتقلال کشور ترکمنستان، گمرک مرزی 
اینچه برون به عنوان یک گمرک مســافری با کمبودهایی از جمله فقدان 
انبار ، نامناســب بودن بودن محوطه ، دوری از شهرهای گرگان و گنبد و 

خاکی بودن مسیر ارتباطی افتتاح شد.
مدیر گمرکات گلستان گفت : در پی جدایی گلستان از مازندران ، گمرک 
اینچه برون نیز از سال ۱۳۷۷ به عنوان یک گمرک مستقل فعالیت خود را 
ادامه داد و از آن پس با دریافت بودجه مستقل امکانات بیشتری گرفت و 

انبارهای جدید تجاری و مسافری در آن احداث گردید.
مدیر گمرکات گلستان  ادامه داد: در سالهای اخیر و با افتتاح راه آهن 
بین المللی اینچه برون خدمــات گمرک ریلی نیز به فعالیت های معمول 

در مجموعه گمرک گلستان افزوده شد.
وی افــزود:  با توجه به موقعیت ویژه این مســیر ریلــی که با گذر از 
کشــورهای چین ، قزاقستان و ترکمنستان از طریق ایستگاه راه آهن بین 
المللــی اینچه برون وارد ایران می شــود، روز به روز حجم فعالیت گمرک 

اینچه برون افزوده گردید.
مدیرکل گمرکات گلستان در خصوص آخرین فعالیت گمرکات استان 
گفت : از ابتدای امسال تاکنون ۲۷۹ هزار و ۴۹۵ تن انواع کالای غیرنفتی 
بــه ارزش ۱۳۲ میلیون و ۷۲۴ هزار دلار از مبادی گمرکی اســتان صادر 
شد که از لحاظ وزنی و ارزش به ترتیب ۱۱۱ و ۶۷ درصد بیشتر از مدت 

مشابه سال قبل است.
حسینی اظهار داشت که سیمان، لوله پروفیل، لبنیات، خرما، سیب زمینی، 
ید و پلی استایرن به ترتیب از مهمترین اقلام صادراتی گلستان در این مدت 
بود که به کشورهای مختلف از جمله قزاقستان، ترکمنستان، عراق، افغانستان، 
بلغارستان، رومانی، ایتالیا، روسیه، قرقیزستان، ازبکستان و پاکستان صادر شد.

وی با اشاره به حجم واردات گمرکات گلستان از ابتدای امسال تاکنون 
اظهارداشت: در این مدت ۱۴ هزار و ۲۳۴ تن انواع کالا به ارزش ۴۰ میلیون 
و ۹۶۸ هزار و ۱۲۶ دلار وارد اســتان شــد که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل از نظر وزنی ۶۸ درصد و از نظر ارزش دلاری ۱۸۰ درصد بیشتر است.

حسینی اضافه کرد: عمده کالاهای وارداتی شامل استابلایزر، پارچه، واکس 
مصنوعی و آنتی اســتاتیک بود که از کشورهای چین، ترکیه، ترکمنستان، 

لهستان و ویتنام وارد ایران شد.

یادی از روزگار پررونق گمرک و تجارت دریایی در گلستان

شناسایی اومیکرون در مراغه، زنگ خطر پیک جدید کرونا 
دکتر »حســین حقایی« شــب گذشــته، سه شــنبه با بیــان اینکه 
مبتلایــان اومیکــرون از شهرســتانهای تبریــز، مراغه و ســراب نیز 
گزارش شــده، افزود: موارد مراجعه سرپایی مبتلایان کرونا در استان 
در روزهــای اخیر روند صعــودی دارد و احتمال پیک جدید بیشــتر 

است. شده 
معاون بهداشــتی دانشــکده علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی و 
درمانــی مراغه نیز می گوید: در چنین شــرایطی رعایــت توصیه های 
بهداشــتی ستاد مقابله با کرونا و دریافت دز سوم یا »تقویتی« واکسن 
جزو عوامل اصلی پیشــگیری از موج ششــم بیماری و عبور کم هزینه 

می شود. محسوب  اومیکرون  از 
بــه گفته دکتر »احمــد مجتهدی« در ارتباط بــا بیماری زایی این 
ویــروس مباحث زیادی مطرح اســت و به مطالعــه نیاز دارد اما طی 
روزهای اخیر یک ســری اطلاعات علمی به دســت آمده که بر مبنای 
آن ادلــه علمی مبنی بر اینکه بیماری زایی اومیکرون کمتر باشــد، در 

نیست. دست 
وی ادامه داد: حتی اگر بنا بر این باشــد که بیماری زایی اومیکرون 
کم است، تعداد بستری های اومیکرون به دلیل سرایت پذیری بالای آن 
زیاد خواهد بود و در نتیجه سطح خدمات کاهش خواهد یافت که این 
امر به نوبه خود می تواند تلفات را در موج ششــم کرونا افزایش دهد.

بگیرید جدی  را  کرونا  واکسن  سوم  دز  دریافت 

معاون بهداشــتی دانشــکده علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی و 
درمانی مراغه به تاثیر واکسیناســیون کرونا روی اومیکرون نیز اشاره 
و بیان کرد: بر اساس اعلام سازمان بهداشت جهانی، دریافت دو نوبت 

واکســن کفایت نمی کند و دریافت دز سوم الزامی است. 
بــه گفته دکتر »مجتهدی« افرادی که یک نوبت واکســن دریافت 
کرده اند، درست مثل فرد واکسن نزده هستند و دریافت دو دز واکسن 
هم کفایت نمی کند در نتیجه تزریق دز ســوم به آنان الزامی اســت. 

وی بــا تاکید بــر اینکه درصد ابتلا و مرگ ومیر ناشــی از کرونا در 
بین افرد واکســینه پایین اســت، بیان کرد: روند واکسیناســیون باید 
تکمیل شــود و توصیه اساســی تا زمانی که ســویه های جدید کرونا 

غیرفعال شــود، دریافت منظم واکسن است.
وی اضافه کرد: از نظر تامین واکسن مشکلی نداریم و از جاماندگان 
نوبت های اول و دوم انتظار می رود تا واکســن کرونا را هرچه سریع تر 

کنند. دریافت 
وی اظهار داشــت: افرادی که ســه ماه از دریافت دز دوم واکسن 
آنــان می گذرد نیــز می توانند هر نوع واکســنی را دریافت کنند و به 

ویژه ســالمندان و گروه های پرخطر به دنبال واکســن خاص نباشند.
این در حالی اســت کــه تاکنون ۹۱ درصد جمعیت هدف اســتان 
دز اول، ۸۳ درصد دز دوم و ۳۰ درصد دز ســوم را دریافت کرده اند.

تکمیل  از  پس  حتی  بهداشــتی  توصیه های  رعایت  ضرورت 
کسیناسیون وا

معاون بهداشــتی دانشــکده علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی و 
درمانــی مراغه می گوید: حتــی اگر ۹۵ درصد جمعیــت هم طی هر 
سه نوبت واکسینه شــوند باز هم رعایت پروتکل های بهداشتی الزامی 
اســت زیرا در صورت رعایت نکردن آنها، تاثیر واکسن کاهش می یابد.

دکتــر مجتهــدی بــا تاکید بــر اینکــه واکسیناســیون و رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی باید به صورت همزمان و موازی در دســتور 
کار قرار بگیرد، بیان کرد: به ویژه در فصل زمســتان که هوا ســرد و 
درب و پنجره ها بســته اســت، باید به توصیه های ستاد مقابله با کرونا 

از جمله خودداری از تجمع بی مورد توجه شــود.
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اصل گمشده در فوتبال ملی

یکــــــــــی از اهـــداف ورزش چه در سطح حرفـــــه ای و چــــــه 
آماتـــــــور آن، رعایت »اخلاق« و منش های انســــــــانی اســت که در 
تمـــــــــام کشــورها با فرهنگ های متفاوت، بسیار محترم شمرده شده و 
اهمیت بسیاری دارد. یکی از دلایل این اهمیت، فرهنگ سازی برای نسل های 
جوان تر اســت و این ورزشکاران هستند که این اهمیت را عینیت می بخشند 
و برای همین وظیفه ای بســیار حساس و ســنگین بر دوش دارند زیرا نسل 
جــوان با الگوبرداری از آنان، آینــده یک جامعه را رقم می زنند، آینده ای که 
»اخلاق انســانی« در آن نقشی بســیار حیاتی دارد. رعایت شئونات اخلاقی 
آن قدر حائز اهمیت اســت که تبدیل به یکی از ارکان ورزش حرفه ای شده 
و بارها شــاهد بوده و هســتیم که در ورزش حرفه ای در کشورهای غربی که 
یک شکســت یا پیروزی، میلیون ها دلار پول را جابه جا می کند، با این حال 

در چنین فضایی، اخلاق قربانی کســب درآمدهای نجومی نمی شود.
»ریو فردیناند« مدافع میانی باشــگاه منچســتریونایتد و تیم ملی فوتبال 
انگلســتان در ســال 2003 از انجام تســت دوپینگ ســر باز زد اما پیش از 
آن که اتحادیه فوتبال انگلســتان او را با محرومیت مواجه کند، توسط باشگاه 
منچستریونایتد به مدت 8 ماه محروم شد. »اسون گوران اریکسون« سرمربی 
ســوئدی تیم ملی فوتبال انگلســتان در آن زمان به دلیــل احتیاج مبرم به 
فردیناند برای مســابقات یورو 2004 از باشــگاه »من یو« درخواست کرد تا 
در حکــم خود تجدید نظر کند زیرا با وجــود محرومیت 8 ماهه، این مدافع 
ارزنــده تورنمنتی به آن اهمیت را از دســت می داد اما حکــم تغییر نکرد و 
ریو فردیناند نتوانســت تیم ملی فوتبال انگلستان را در جام ملت های اروپای 

2004 همراهی کند.
مورد بعدی رســوایی اخلاقی ــ جنســی »کریم بنزما« مهاجم فرانسوی 
باشگاه رئال مادرید اسپانیا بود که پس از اثبات آن، نه تنها به مدت دو سال 
از تیم ملی فوتبال فرانســه کنار گذاشــته شد بلکه جایگاه او در باشگاه رئال 
مادرید نیز به شــدت به خطر افتاد و با جریمه نقدی و محرومیت روبه رو شد. 
این زیر پا گذاشتن اخلاق اما در جایی پررنگ تر و غیرقابل بخشش تر می شود 
که اهمیت و »قداســت پیراهن تیم ملی« خدشــه دار می شود زیرا شأنیت و 
شــخصیت تیم ملی اعتبار خود را از شــأنیت و شخصیت یک ملت می گیرد، 
ملتی که برای هر پیروزی دســت دعا به ســوی آسمان دراز می کند و اشک 

شــوق می ریزد و برای هر شکست غمگین و متأثر می شود.
متأســفانه باید اقرار کرد که حجم بی اخلاقی ها در فوتبال باشگاهی و ملی 
ما آنچنان از حد رد شــده و موارد بســیار دارد که در یادآوری آن ها ممکن 
است چندین و چند مورد از قلم بیفتد، با این حال معلوم نیست که مدیران 
فوتبال کشــور دیگر چه اتفاقی را باید نظاره گر باشــند تا برای جلوگیری از 
تکرار نشدن آنها کاری کنند؟ شاید اگر در جام ملت های آسیای 2007 چین 
وقتی دو بازیکن تیم ملی در برابر دوربین های تلویزیون به هم فحش دادند و 
یکدیگر را با ســیلی نواختند، در جا با اولین پرواز به تهران برمی گشتند و تا 
مدت ها و شــاید هرگز مفتخر به پوشیدن پیراهن تیم ملی نمی شدند، امروز 
»اتوبوس تیم ملی« به واسطه رفتار زشت و زننده بازیکنی چون محمدحسین 
کنعانی زادگان، ســوژه رســانه ها و مکانی برای آلوده کردن فضای تیم ملی 
فوتبال جمهوری اسلامی ایران نمی شد. اما متأسفانه، »نتیجه« برای مدیران 
فوتبال و ســرمربیان تیم های ملی آنقدر بااهمیت اســت که باعث می شود به 
راحتی چشمان شان را ببندند و گوش هایشان را بگیرند تا مبادا جایگاه »کادو 

داده شده« به آنان، متزلزل شود.
شــاید از »دراگان اســکوچیچ« نباید چنین توقعی داشته باشیم زیرا او با 
کارنامه ای بســیار ضعیف تر از بســیاری از مربیان وطنــی در حالی که دیگر 
ســرمربی »خونه به خونه« بابل هم نبود و در خواب هم نمی دید که بازی های 
جام جهانی را در اســتادیوم محل برگزاری ببیند، حالا روی نیمکت تیم ملی 
فوتبال ایران نشســته یعنی جایی کــه بهترین مربیان کارنامه دار دنیا آن هم 
بــا چنین بازیکنانی، آرزوی نشســتن روی آن را دارند.امــا مدیران فوتبال 
کشــور چطور؟ آیا این صندلی برای آنان هم زیاد است؟ که اینچنین، اخلاق 
را قربانی می کنند؟ هنوز یادمــان نرفته که »دهداری ها«، »پورحیدری ها«، 
»مهاجرانی هــا« و... روی این نیمکت می نشســتند و هنوز در یاد داریم که 
زنده یاد »پرویز دهداری« چرا در مســابقات مقدماتی جام ملت های آســیای 
ســال 1988 و در خاک بنگلادش در حالی کــه تیم ملی 3 تعویض خود را 
کــرده بود یکی از بهترین بازیکنان تیم ملی را برای »متنبه کردن« از زمین 
بیرون کشید و تیم ملی حدود 30 دقیقه، 10 نفره در مقابل حریف بازی کرد.

آقایــان، حضرات، مدیران، مربیان، بازیکنان؛ این »تیم ملی فوتبال ایران« 
است، پیراهن این تیم قداست دارد، قداستی که آن را از شخصیت و شأنیت 
ملتی می گیرد که مردمِ روزهای ســخت اند، مردمی که این پیراهن را پرچم 
خود دانســته و برای برافراشته شــدن آن هزینه های گزاف داده اند. این تیم 
متعلق به تک تک مردم ایران از خرمشهر تا سرخس و از گواتر تا ارس است. 
فرزندان پاک این سرزمین در رؤیاهایشان پوشیدن این پیراهن را می پرورانند، 
رؤیاهای شــیرین آنان را ویران نکنیــد و آن صندلی، نیمکت و پیراهن را تا 

بیش از پیش دیر نشــده، به اهلش بسپارید!

حدود 11 ماه از ریاســت شهاب الدین 
عزیزی خادم در فدراسیون فوتبال می گذرد. 
ماه هایــی که بــا حواشــی، اظهارنظرهای 
بعضــاً جنجالی و البته ابهاماتی درخصوص 
برخی مســائل جاری در فدراسیون فوتبال 

سپری شد.
این در شرایطی است که تیم ملی فوتبال 
در آستانه سریع ترین صعود به جام جهانی 
قرار دارد و همین مسأله باعث سرپوش روی 
برخی کم وکاســتی ها شده است. موضوعی 
کــه عزیزی خادم و اطرافیــان او روی آن 
مانور می دهند تا افکار عمومی را از ابهامات 
و سؤالاتی که وجود دارد، منحرف کنند. اما 
مسائل مالی، اتفاقات قرارداد با یک شرکت 
برای اجــرای VVV، صحبت های عجیب و 
تشکر از خوبان عالم پس از بردهای تیم ملی 
و مســائلی دیگر باعث شده شاهد جوی نه 
چندان آرام و طبیعی در فوتبال مان باشیم. 
بخصوص اینکه عزیزی خادم هیچ گاه حاضر 
نشده در مواجهه با سؤالات رسانه ها، پاسخ 
شــفاف و روشنی به سؤالات بدهد. در این 
بین یکــی از اتفاقات تلــخ فوتبال مان در 
سال های گذشته، در زمان ریاست عزیزی 
خــادم افتــاد و دو تیم بــزرگ و پرهوادار 
پایتخت یعنی اســتقلال و پرســپولیس از 
آسیا حذف شدند.در میان تمام این اتفاقات 
چندی پیش خبری منتشــر شد مبنی بر 
اینکه قرار اســت عزیزی خادم به مجلس 
برود و بــه نمایندگان مــردم توضیحاتی 
درخصــوص اقدامات و ابهامات بدهد. البته 
تعدادی از نماینــدگان هم بر این موضوع 
تأکید داشــتند و حالا رئیس فراکســیون 
ورزش مجلس در گفت و گو با »ایران« چنین 
توضیــح داد: »تا به حال کســی از عزیزی 
خادم نخواســته که بــه مجلس بیاید و در 
مجلس پاســخگوی ابهامات موجود باشد. 
در واقع طرف حســاب مجلس، فدراسیون 
فوتبال نیســت و از این پس وزارت ورزش 
فوتبال  فدراسیون  ابهامات  پاسخگوی  باید 
باشــد. ابهاماتی که هم مربوط به مســائل 
مالی اســت و هم بــه صحبت های عجیب 
عزیــزی خادم برمی گردد. از وزارت ورزش 
درخواست کردیم که پاسخ تمام این موارد 
را به مجلس بدهد. قرار اســت شخص وزیر 
ورزش از ایشان پاسخ ابهامات را بخواهد و 

گزارشش را به ما بدهد.«
بخشــی از موارد مربوط به فدراســیون 
فوتبــال که عزیزی خــادم باید درباره اش 
پاســخگو باشــد، به مســائل مالی مربوط 
می شــود. پیش از این رئیس فراکســیون 

ورزش مجلــس در مصاحبه ای تأکید کرد 
که سرنوشــت 140 میلیــارد تومان پول 
تزریق شده به فدراسیون فوتبال نامشخص 
است. محمدمهدی فروردین با اشاره به این 
موضوع، صحبت هایش را ادامه داد:  »حدود 
یک ماه پیش با خانم ژاله فرامرزیان، معاون 
مالی وزیر ورزش جلساتی برگزار کردیم و 
قرار بر این شد فدراســیون فوتبال لیست 
هزینه کرد را به وزارت ورزش بدهد و وزارت 
این لیست را به مجلس ارائه دهد که البته 
تاکنون ایــن اتفاق نیفتاده و منتظریم این 
لیست به دست مان برســد. قرار است ریز 
هزینه هــا در اختیار مجلــس قرار بگیرد و 
موضوع بررســی شود.«اما جالب اینجاست 
که فدراســیون با این همه ابهامات مالی از 
ریاست جمهوری درخواست عجیبی دارد. 
داریوش مصطفوی، رئیس کمیته استیناف 
فدراســیون فوتبال پیش از این در برنامه 
زنده تلویزیونی از آیت الله رئیسی درخواست 
کرد به فوتبــال توجه کند و ۵00 میلیون 
یــورو برای جــام جهانی قطــر در اختیار 
فدراســیون فوتبال قرار دهد. موضوعی که 
رئیس فراکســیون ورزش مجلس این گونه 
نســبت به آن واکنش نشــان داد: »دولت 
قرار نیســت پاسخگوی تعهدات فدراسیون 
فوتبال باشــد. هنوز گزارشی در خصوص 
مبلــغ 140 میلیارد تومان دریافت نشــده 
و حــالا دولــت بیاید و مبلــغ گزاف ۵00 
میلیون یــورو به فدراســیون کمک کند! 

وزارت ورزش بایــد از فدراســیون بخواهد 
که این مبلغ کجا هزینه شــده اســت. در 
حالی که خیلی از این پول ها می توانســت 
در نقاط پراســتعداد کشــور هزینه شود و 
امثــال مهدی طارمی شناســایی و تحویل 
فوتبال شــوند.«یکی دیگر از مســائلی که 
فوتبال ایران را تحت تأثیر قرار داده موضوع 
حذف ســرخابی ها از آسیاست. اتفاقی که 
ســروصداهای زیــادی به پا کــرد و قطعاً 
تبعات منفی آن در فوتبال مان بیشتر نمایان 
خواهد شد. فروردین در این خصوص بیان 
داشت: »واگذاری دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال به وزارتخانه های اقتصاد و صمت 
برای مصلحت نظام بوده تا کار انجام شــود 
و این دو باشگاه مردمی با توجه به شرایطی 
که داشتند، مشــکلی برایشان در خصوص 
مالکیت پیش نیاید. متأسفانه صحبت هایی 
در این خصوص مطرح شد که نباید می شد 
چرا که بخشی از آنها صحبت های محرمانه 
در جلسات بود. وقتی اعلام می شود که این 
واگذاری ها صوری بوده، این نشانه ای است 
کــه از داخل به »ای اف ســی« اطلاع داده 
شده و کاملًا مشهود است. خود فدراسیون 
پروانه حرفه ای دو باشــگاه را رد می کند و 
48 ســاعت بعد معجزه می شــود و کمیته 
اســتیناف مجوز حرفه ای این دو باشــگاه 
را تأییــد می کند. آیا »ای اف ســی« و فیفا 
قبول می کنند که ظرف 48 ساعت ایرادات 
برطرف شــده؟ مگر این کار شدنی است؟ 

اینها بحث برانگیز است.«
پس از این اتفاق صحبت هایی درخصوص 
برخورد با مسببان حذف سرخابی ها مطرح 
شــد. گرچه هنوز اتفاقــی نیفتاده و حتی 
مســئولان فوتبال یک عذرخواهی ســاده 
هم از مــردم و هــواداران نکردند. رئیس 
فراکسیون ورزش مجلس در این باره گفت: 
»در وهلــه اول باید فدراســیون فوتبال و 
مدیران دو باشگاه به وزارت ورزش پاسخگو 
باشــند و پس از آن وزارت ورزش نتیجه را 
به مجلس اطلاع دهد. این سلســله مراتب 
باید طی شــود تا مسببان این اتفاق ناگوار 

معرفی شوند.
اگــر واقعاً بــه این نتیجه رســیدند که 
کــم کاری صورت گرفته یــا به نوعی قصد 
ضربــه زدن بــه روح و روان جامعه وجود 
داشــته، عذرخواهی از مردم و اســتعفای 
دســته جمعی تا حدودی می تواند مرهمی 
بر این زخم باشد. باید این را در نظر داشته 
باشیم که فدراسیون وظیفه حرفه ای کردن 
باشــگاه ها را ندارد ولی حواشــی ای که در 
این مدت پیرامون فدراسیون فوتبال وجود 
دارد و ما شــاهد آن هستیم، این شائبه را 
ایجاد می کند که فدراسیون در این موضوع 
کــم کاری کرد. هرچند ایــن کم کاری ها و 
نواقص در ســال های گذشــته هم وجود 
داشته اما دولت و مدیران دو باشگاه تغییر 
کرده اند و تا جایی که ما شــاهدیم اراده ای 
برای تغییر ساختار دو باشگاه وجود دارد.«

اما آیا اســتعفای دســته جمعی دردی 
دوا خواهد کرد؟ رئیس فراکسیون مجلس 
این گونه پاسخ داد: »دردی که دوا نمی کند. 
روزی که یک تصمیمی می گیریم و افرادی 
را برای کاری مهم مستقر می کنیم باید هم  
چنین روزهایی را پیش بینی کنیم. فوتبال 
جــای آزمون و خطا نیســت، فوتبال جای 
افرادی نیســت که برای خود رزومه ایجاد 
کننــد و بروند. فوتبال جای مطرح شــدن 
افراد غیرفوتبالی نیســت. فوتبال را باید به 
دست فوتبالی ها ســپرد، کسی که زندگی 
و ســرمایه و جوانی اش را گذاشته باید بر 
فوتبــال مدیریــت کند، کســی که دانش 
ایــن کار را دارد. فوتبــال ایران چهره های 
بین المللــی زیادی دارد و همه اینها حذف 
شــده اند به این خاطر کــه برخی ها دنبال 
این هســتند که در کنار فوتبال به آمال و 
آرزوهای شخصی شــان برسند. در صورتی 
که افرادی هستند که می توانند به فوتبال 
ما اعتبار بدهند. متأسفانه در روز انتخابات 
فدراســیون فوتبال عزیزانی که در مجمع 
حق رأی داشــتند به افراد فوتبالی پشــت 
کردند و تصمیم نادرستی گرفتند که حالا 
ما باید هر روز شــاهد اتفاقات بدی باشیم. 
اینها مســائل پیش پا افتاده ای اســت که 
باید در فوتبال محلات در مورد آن صحبت 
کرد نه در فوتبالی کــه 20 بازیکن لژیونر 
و ادعــای فدراســیون دانش بنیان دارد. نه 
اینکه با هزار وعده وعید، ادعای ورود هزار 
میلیــارد پول داد اما هــر روز با پادرمیانی 
افــراد مختلف مبالغی از بیت المال دریافت 
کنند و پاســخگو نباشند.«تیم ملی فوتبال 
شرایط مناسبی برای صعود به جام جهانی 
دارد و شاگردان اسکوچیچ تنها یک پیروزی 
تا کســب جواز حضور در قطر فاصله دارند. 
او در خصوص برنامه های فراکسیون ورزش 
مجلس برای تیم ملی و فدراسیون فوتبال 
اظهارداشت: »تلاش ما این است که نقش 
حمایتی مــان را در فوتبــال ملی به خوبی 
انجام دهیم و علاوه بر این، از نظر نظارتی 
هم اقدامات در خصــوص ابهامات موجود 
در فدراســیون فوتبال هم باید انجام شود 
که البته مســتلزم این اســت که طرفین 
نســبت به تمامی برنامه ها شفافیت داشته 
باشــند تا بتوانیم گره مشکلات فوتبال را 
بازکنیم. اگر شــفافیتی هم وجود نداشته 
باشــد قطعاً به ســراغ راه دومــی خواهیم 
رفت و دســتگاه های نظارتی با دقت بیشتر 
فعالیت های فدراســیون فوتبــال را رصد 

خواهند کرد.«

اعضای مجمع در انتخابات فدراسیون فوتبال تصمیم اشتباهی گرفتند

  خبرخبر

تیم ملی هندبال، امروز در آخرین بازی مرحله دوم قهرمانی آسیا، با بحرین 
جنگی تمام عیار دارد؛ ساعت 16:30 بعدازظهر. شاگردان فرناندز، یکشنبه با 
شوت سجاد استکی در دو ثانیه آخر بازی، از کویت بازنده ساختند و به اولین 
هدفشان رسیدند؛ صعود به جام جهانی 2023 لهستان و سوئد. آنها که با دو 
برد مقابل عراق و کویت در مرحله دوم به جمع چهار تیم اول رسیدند، حالا 
همه فکر و ذکرشــان فینال جام ملت های آسیاست. همان طور که فرناندز 
ســرمربی اسپانیایی، بعد از پیروزی لحظه آخری تیمش مقابل کویت گفته 

بود: »حالا ما برای فینال می جنگیم.«
تکلیف چهار تیم برتر در نیمه نهایی خیلی زود مشخص شد، آن هم با پایان 
روز دوم رقابت های دور دوم، وقتی در گروه V ایران ، کویت را برد و بحرین 
هم عراق، در گروه V قطر، کره را شکســت داد و عربستان هم ازبکستان را. 
با این حساب ایران و بحرین بدون محاسبه بازی امروز دو تیم صعود کننده 
از گروه V هستند و قطر و عربستان هم از گروه V بالا آمدند تا با استراحت 

امروز، فردا در مرحله نیمه نهایی برای فینال مقابل هم صف آرایی کنند.
ایرانی ها که تا به حال با پیروزی بالا آمده اند و بعد از سهمیه جهانی، تنها با 
مدال خوشرنگ راضی می شوند. همان طور که سجاد استکی ملی پوش باتجربه 
به ایسنا می گوید: »امیدوارم با مدال خوشرنگ برگردیم و اگر مدال طلا باشد 
که عالی اســت.« تیم ملی هندبال برای صعود به بازی فینال آسیا اول باید 
امروز از سد بحرین رد شود؛ حریفی سرسخت و تنها نماینده المپیکی آسیا 
که مانع بزرگی مقابل تیم ملی ایران محسوب می شود. هرچند برد و باخت 
برای دو تیم تأثیری برای حضورشــان در مرحله نیمه نهایی قهرمانی جهان 
نــدارد، اما برای ایــران از این نظر پیروزی مقابل بحرین اهمیت دارد که در 

نیمه نهایی حریف قطر نمی شود و با عربستان دوباره مسابقه می دهد. اگرچه 
کار تیم راحت نیست، اما حالا سربازان مرد اسپانیایی با گرفتن سهمیه، قدم 
مهم را برداشته اند و استرسی ندارند بنابراین با آرامش خاطر مقابل بحرین 

به زمین می روند تا این بار برای شکست بحرین بازی کنند.
پروفسور اسپانیایی، دیروز به شاگردانش فشار نیاورد تا بعد از بازی پرفشار 
مقابل کویت ریکاوری کنند، آنها تنها در ســاحل تمرین سبک داشتند، اما 

در جلسه آنالیز همه نکات لازم درباره تیم بحرین را به آنها گوشزد کرد.
همه بازیکنان هم می دانند که امروز بازی ســختی دارند. سجاد استکی 
هم در صفحه شخصی اینستایش نوشته و هم به ایسنا گفته: »بازی امروز ما 
مقابل بحرین سخت است و باید اول به فکر این بازی باشیم. هرچند بحرین 
حریف قدری اســت اما ما می توانیم ببریم و به عنوان سرگروه صعود کنیم. 

چرا که دیگر استرس سهمیه جهانی را نداریم.«
علیرضا پاکدل رئیس فدراســیون هم به ســختی کار تیم در بازی امروز 
اعتراف می کند: »برابر بحرین کار سختی داریم. این تیم قهرمان آسیا و هشتم 
المپیک اســت. این تیم یک مربی بزرگ دارد و در مسابقات جهانی خوش 
درخشیده اما ما هم ایران هستیم و بچه ها انگیزه زیادی برای جنگیدن دارند. 

امیدوارم بچه ها با عزم خود موفقیت ها را ادامه دهند.«
علیرضا حبیبی ســرمربی سابق تیم ملی هندبال که دوره قبل تیم با او 
پنجم شــده بود، با تمجید از کار تیم ملی برای صعود به قهرمانی جهان، 
امیدوار است ملی پوشان مقابل بحرین برای قرعه بهتر در نیمه نهایی بجنگند: 
»امیدوارم بچه ها تنها به ســهمیه جهانی راضی نشــوند و با خودباوری و 
آرامش بیشــتر بعد از موفقیت صعود بــه جهانی، امروز بازی کنند. به هر 
حال همیشه بازی ایران مقابل تیم های عربستان، کویت و بحرین حساسیت 
خاصی داشته اســت. هرچند بحرین تیم قدرتمندی است اما بازیکنان ما 
هم با انگیزه زیادی که دارند می توانند پا به پای تیم حریف پیش بروند و 
حتی برنده بازی هم باشــند و مدال خوشرنگ آسیا را بگیرند. با شناختی 
که دو تیم از هم دارند و اطلاعات ضعف و قوت های هم به طور حتم بازی 

امروز بازی جذابی می شود.«
به نظر او ملی پوشــان هندبال می توانند بهتر از تیم عراق مقابل بحرین 
ظاهر شــوند: »درست است که بازی سختی است اما هیچ کاری غیر ممکن 
نیســت. وقتــی تیم عراق با اختلاف 3 امتیاز بــه بحرین باخت، تیم ما هم 
می تواند جدال خوب و بهتری از عراق با این تیم داشته باشد و نتیجه را هم 

به نفع خود تمام کند.«

جنگ تمام عیار

دست اسکوچیچ در پوست گردو

 ایران- چین تایپه؛ بازی سرنوشت
تیم ملی فوتبال زنان ایران امروز در آخرین دیدار مرحله مقدماتی به مصاف چین 
تایپه می رود. شاگردان مریم ایراندوست بعد از تساوی صفر- صفر مقابل هند میزبان 
و باخت 7- صفر برابر چین ساعت 17:30 امروز در ورزشگاه دی وای پاتیل شهر ناوی 
مومبای در حالی با تایوانی ها روبه رو می شوند که تست کرونای 4 بازیکن به نام های 
ثنا صادقی، نگین زندی، سمانه چهکندی، مرضیه نیکخواه مثبت شده است. آنها به 
همراه فاطمه علیپور، سرپرست تیم ملی که او هم به کرونا مبتلا شده قرنطینه هستند 

و در اتاق های ایزوله به سر می برند.
به گزارش ســایت فدراسیون فوتبال، فریناز فهیمی پور پزشک تیم ملی فوتبال 
در خصوص مثبت شــدن تســت کرونای 4 بازیکن گفت: »با توجه به پروتکل های 
 VVV کنفدراســیون فوتبال آسیا، تیم ها 72 ســاعت قبل از هر مسابقه باید تست
بدهند. آنها دوشنبه - 4 بهمن ماه - از تمام اعضای تیم تست کرونا گرفتند و اعلام 
شد که تست 4 بازیکن و فاطمه علیپور مثبت شده است. این نفرات به مدت 7روز 
در قرنطینه هســتند و در صورت عدم وجود علامت، روز چهارم تســت مجددی از 

آنها گرفته می شود.«
در هر صورت تیم ملی با این شــرایط به مصاف چین تایپه می رود. حریفی که 
رنکینــگ 39 جهان را دارد و در بازی اول خود مقابل چین 4 گل دریافت کرد. در 
این میان تیم ملی هند به دلیل تعداد زیاد بازیکنان کرونایی از ادامه مسابقات حذف 
شــد و بدین ترتیب تیم ملی ایران که تنها امتیاز حاصل از تســاوی با این تیم را از 
دست داد، از نظر تفاضل گل شرایط پایین تری نسبت به حریف دارد. بنابراین باید 
در دیدار امروز برنده میدان را ترک کند تا صعودشان به عنوان تیم دوم قطعی شود. 
البته به دلیل باخت 2-0 ویتنام به ژاپن، صعود ایران با تساوی مقابل چین تایپه هم 
امکان پذیر اســت چرا که دو تیم برتر ســوم از گروه های 3 گانه هم جواز صعود به 

مرحله بعد را به دست می آورند.

در آســتانه بازی ایران و عراق در مرحله مقدماتی جام جهانی 2022 قطر، 
این دیدار تحت الشعاع ویروس کرونا قرار گرفته و اخبار مختلفی درباره ابتلای 
بازیکنان مختلف 2 تیم به کووید 19 به گوش می رسد.  شرایطی که باعث شده 
دست دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی در پوست گردو برود. پس از  اینکه 
غیبت سردار آزمون و احمد نوراللهی در بازی با عراق به علت مثبت شدن تست 
کرونای شان قطعی شد، دوشنبه شب خبر رسید احسان حاجی صفی کاپیتان 
تیم ملی نیز درگیر این ویروس شده و نمی تواند تیم ملی را همراهی کند و در 
این شرایط، سروش رفیعی که در لیست انتظار قرار داشت، به جمع اردونشینان 
فراخوانده شد. اما این تمام مشکلات به وجود آمده بر سر راه یوزها در این دیدار 
نبود. چرا که اللهیار صیادمنش به دلیل پیگیری مراحل انتقالش به  هال سیتی 
انگلیــس نمی تواند تیم ملی را در این اردو همراهی کند و مهدی طارمی دیگر 
ســتاره کشورمان که از پرتغال راهی ترکیه شده بود تا خود را به ایران برساند، 
به علت برف شدید و شرایط نامساعد جوی ترکیه، در شهر دالامان که در 800 
کیلومتری استانبول است، مانده و منتظر بهتر شدن وضعیت جوی برای فراهم 
شدن شرایط پرواز به کشورمان از ترکیه است. درخصوص دیگر لژیونرها هم امیر 
عابدزاده و پیام نیازمند باید ابتدا به پاریس و سپس از دوبی به ایران می آمدند. 
کریم انصاری فرد هم باید از آتن وارد دوبی می شد و سپس به تهران می آمد و  این 
3 نفر دیروز بعد از ظهر به اردو اضافه شدند. این بازیکنان پس از تست کرونا مستقیم 
وارد اتاق های شان شدند و در قرنطینه هستند. میلاد محمدی و علیرضا جهانبخش 
هم دیگر بازیکنانی بودند که خود را به اردو رساندند. اما در ادامه درگیری بازیکنان 
با کرونا، دیروز تست سیدمجید حسینی نیز مثبت شد و او اردوی تیم ملی را ترک 
کرد تا عارف آقاسی مدافع استقلال که در لیست انتظار قرار داشت، جایگزین او 
شود.  البته عصر دیروز اعلام شد که فرشاد فرجی هم به اردوی ملی پوشان دعوت 
شده است. در این شرایط،  تمامی ملی پوشان به غیر از طارمی از ساعت 18 دیروز، 
تمرینی را در ورزشگاه آزادی برگزار کردند. مجتبی خورشیدی سرپرست تیم ملی، 
دیروز در خصوص آخرین شرایط تیم ملی فوتبال به شبکه خبر گفت: »ما واقعاً 

شرایط سختی را تجربه می کنیم که شاید در تیم ملی بی سابقه باشد. ما تلاش 
می کنیم پروتکل ها را رعایت کنیم و به دنبال این هستیم بازیکنانی که با تأخیر وارد 
اردوی تیم ملی شدند وضعیت مناسبی داشته باشند. فعلاً به ما چیزی نگفته اند اما 
بیشتر ویروس هایی که در این شرایط وارد بدن می شود  امیکرون است. امیدواریم 

بقیه بچه ها در سلامتی کامل برای مسابقه آماده شوند.«

جولان کرونا در اردوی عراق
اما کرونا در اردوی عراق هم جولان می دهد و سایت »اسپورت« عراق خبر 
داد پس از مثبت شدن تست کرونای یاسر قاسم و مناف یونس، تست کرونای 
امجد عطوان  هافبک تیم ملی این کشور در تهران مثبت شده و بازی های پیش 
رو مقابل ایران و لبنان را از دست داد. این در حالی است که پیش از این تست 
کرونای احمد جاسم مربی دروازه بان های عراق، غیث مهنا مدیر اداری و یاسین 
خبیر پزشــک این تیم نیز مثبت شــده بود. ولی اتفاقی که در این بین رخ داد 
این بود که عراقی ها به تســتی که در تهران  زیر نظر ارگان های تأیید شــده از 
سوی AFC گرفته شده معترض بودند و خواهان تست کرونای مجدد شدند. در 

این شرایط، مظهر خلف بازیکن سابق تیم ملی عراق نیز در مصاحبه تلویزیونی 
مدعی شد: »ایرانی ها به شکل بدی نسبت به کاروان ما در تهران رفتار کردند. 
چرا باید بازیکنانی که تست شــان منفی است تست شان در تهران مثبت شود؟ 
فراس بحرالعلوم عضو فدراسیون فوتبال عراق هم در مصاحبه با نشریه »سومریه 
نیوز«، گفت: »ما بلافاصله به کنفدراسیون فوتبال آسیا در این زمینه نامه نگاری 
کردیم و منتظر پاسخ رسمی AFC در این زمینه هستیم.« اما محمد عماد مدیر 
روابط عمومی فدراسیون عراق گفت: »ما نشستی آنلاین با حضور پزشک تیم 
ملی کشورمان با نمایندگان  AFC، فیفا و ایران داشتیم. این درخواست از سوی 
ما مطرح شد اما با اجماع فیفا و AFC با فدراسیون ایران همسو شد و این اعتراض 
را نپذیرفت و در نتیجه یاسر قاسم، مناف یونس و امجد عطوان 3 بازیکن تیم وارد 
قرنطینه شدند و در نتیجه غیبت آنها در بازی پنجشنبه مقابل ایران قطعی است.«

امیری: تا آخرین لحظه برای پایان این مسیر سخت می جنگیم
وحید امیری ملی پوش کشورمان درباره آخرین وضعیت تیم ملی به سایت 
فدراسیون فوتبال گفت: »می دانیم بازی خیلی سختی پیش رو داریم، هنوز کار 
تمام نشده، برای سربلندی کشور و مردم عزیزمان می جنگیم و با اقتدار صعود 
می کنیم زیرا ما ایران هستیم. خدا را                               شکر همه چیز عالی است، تیم هم شرایط 
عالی دارد، منتظر هستیم تا نفرات تیم ملی تکمیل شوند و با قدرت در این دو 
مسابقه شرکت کنیم. می خواهیم دو بازی خیلی خوب انجام بدهیم و  امیدوارم 
این دیدارها با کسب3 امتیاز همراه باشد و تیم ملی به جام جهانی صعود کند.«

امیری در مورد اینکه خیلی ها می گویند کار تیم ملی برای صعود به جام جهانی 
تمام شده و آیا خود ملی پوشان هم چنین تصوری دارند، چنین واکنشی داشت: 
»خیر، زیبایی فوتبال همین است که تا دقیقه 90 هیچ تیمی ناامید نیست. باید 
تا آخرین لحظه تلاش کنیم تا بتوانیم مسیر سختی که تاکنون با موفقیت پشت 
سر گذاشته ایم به اتمام برسانیم. جام جهانی بحثی است که تمام تلاش خود را                               

برای رسیدن به آن انجام می دهیم.
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پیامبر اكرم )ص( :

دانش بجویید...؛ چرا 
كه نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام 
است، و چراغ راه نمای 
راه های بهشت، و همدم 
بی كسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در 
خلوت.
الأمالي للطوسي : ص 488 ح 1069

همزیستی سامانه دولت الکترونیک با ضعف امنیتیهمزیستی سامانه دولت الکترونیک با ضعف امنیتی
چندی پیش لورفتن اطلاعات شخصی وزیر بهداشت درباره تزریق نوع 
واکســن در سامانه سلامت دولت الکترونیک خبرساز شد. بعد از آن اتفاق 
هم برخی از پزشکان از صدور نسخه هایی از جانب آنها برای بیمارانی خبر 

دادند که از این موضوع بی خبر بودند. 
 اما براســتی مشکل و ضعف اصلی در ســامانه های دولت الکترونیکی  
به خصوص ســامانه نسخ الکترونیکی چیست؟ آیا مشکل امنیتی است؟ و 
در این مســیر باید چه اقدام های مهمی را اجرا کرد. کارشناســان امنیت 
سایبری اعتقاد دارند که رعایت نکردن استانداردهای امنیتی، نبود امضای 
الکترونیکی و احراز هویت دقیق و نداشــتن تخصص آی تی در راه اندازی 
ســامانه سلامت باعث شــده اطلاعات به راحتی در دسترس سوء استفاده 

کنندگان  قرار بگیرد.

ضعف نظارت بر امنیت سامانه ها
کاظم فلاحی کارشناس امنیت سایبری معتقد است سامانه های دولتی 
همه در بحث امنیتی دارای ضعف های عمده ای هستند و اگر تست شوند 
براحتی می توان ضعف های زیادی را در آنها پیدا کرد و لو رفتن اطلاعات 
اخیر و نوشــتن نســخ بدون اطلاع بیمار و حتی پزشکان و هک اطلاعات 
ســامانه وزارت بهداشت در ابتدای شــیوع بیماری کرونا نیز مؤید همین 

ضعف امنیتی است.
 فلاحی گفت: از آنجایی که سامانه های دولت الکترونیکی مانند وزارت 
بهداشت نیز حساس هستند و اطلاعات محرمانه 80 میلیون نفر نگهداری 

می شــود، باید با تست های دوره ای، امنیت آن را افزایش دهند. 
وی افزود: متأســفانه بعد از راه اندازی هر ســامانه دولتی و تست اولیه 
امنیتی بعد از آن دیگر هیچ تســت امنیتی دوره ای انجام نمی شــود، این 
درحالی اســت که انجام تســت های دوره ای جزو واجبــات و ضروریات 

سامانه هاست.
 وقتی در ســامانه دولتی اطلاعاتی لو می رود و دسترســی به اطلاعات 
ممکن است کسانی که مسئول تست اولیه سامانه ها هستند باید زیر سؤال 
بروند اما متأســفانه هیچ مسئولی زیر ســؤال نمی رود این در حالی است 
کــه بحــث لورفتن اطلاعات مردم در حوزه ســلامت یا هر بخش دیگری 
به مطالبه گری در ســطح بالا نیاز دارد، چرا که داده ها زیر ســؤال رفته و 
این صرفاً مربوط به اطلاعات یک وزیر نمی شــود. این کارشــناس امنیت 
سایبری در ادامه گفت: تست نفوذی که در بانک مرکزی وجود دارد باید 
در سامانه های دولتی بخصوص دولت الکترونیکی نیز عملیاتی شود. بانک 
مرکزی هر ســه ماه یکبار تســت های دوره ای انجــام داده و به مقام های 
بالادســتی گزارش می دهد و همین موضوع باعث شده کمترین مشکلات 

آسیب پذیری را در بانک ها شاهد باشیم. 
فلاحی افزود: معمولاً باید نرم افزارها در آزمایشــگاه های مراکز امنیتی 
تست شوند ولی تجربه شخصی نشان می دهد که گذراندن تست ها در این 
آزمایشــگاه ها هم سفت و سخت نیست و حتی اگر نرم افزار دچار مشکل 
باشــد، دورزدن و تأییدیه گرفتن با پرداخت هزینه بیشــتر ممکن است. 
مهم تر اینکه برای دریافت مجوز تست، هیچ نظارتی هم صورت نمی گیرد 
که آیا بدرستی تســت ها طی شده و مجوز دریافت کرده اند؟ کارشناسی 
که کارمندی کار می کند و آنجا نشسته برایش مهم نیست که ممکن است 

اطلاعــات و داده های 80 میلیون نفر به فنا برود. 
 وی انجام نظارت و تست های دوره ای را یکی از راهکارهای مهم برای 
مقابله با این دســته از مشــکلات عنوان کرد و افزود: باید یک نهاد ناظر 
بــا قــدرت اجرایی در این کار ورود کند. هم اکنــون چندین نهاد موازی 
امنیتی در کشــور وجود دارد که هیچکدام هــم نمی دانند در حال انجام 
چه کاری هستند. به گفته این کارشناس امنیت سایبری، نهادها صرفاً به 
اعلام آسیب پذیری ها بسنده کرده اند این درحالی است که یک کارشناس 

هم می داند آســیب پذیری وجود دارد در حقیقــت مهم قدرت اجرایی و 
نظارت بر رفع آنها بعد از اعلام آسیب پذیری هاست. به عبارتی بعد از اعلام 
آسیب پذیری یا هر مشکل دیگری اگر نظارت صورت بگیرد و مشکل حل 
نشــده باشــد نه تنها باید در آنجا را تخته کنند بلکه باید مدیر مربوطه به 
همراه کارشناسان تست و... را پای میز محاکمه بکشانند، چرا که تا اینگونه 
عمل نشــود این وضعیت لورفتن اطلاعات پابرجا خواهد بود.  فلاحی در 
ادامــه گفت: باید بحث امنیت و نظارت بر ســامانه های دولت الکترونیکی 
جدی گرفته شــود و آن را به کاردانش بســپارند، چرا که سوءاستفاده از 
اطلاعات مردم شــوخی نیست و می تواند وقایع بســیار وحشتناک مانند 

کلاهبرداری های عظیمی را رقم بزند.

نبود سیستم امنیت اطلاعات
علیرضا جباریان دیگر کارشــناس امنیت ســایبری نیز معتقد است در 
بخش هایی نظیر دولت الکترونیک و بخش مربوط به سلامت استانداردهای 

امنیتی تخصصی کسب و کار رعایت نشده است.  
جباریان به »ایران« گفت: اســتانداردهای تخصصی امنیتی در کسب و 
کار خاص باعث می شود تا  نه تنها ریسک های موجود شناسایی شوند بلکه 
با ارائه راهکارهایی ریسک ها را کاهش داده و به شدت تسهیل کند از این 
رو در بسیاری از کسب و کارهای موجود استفاده از استانداردهای عمومی 
نظیر استاندارد سیستم مدیریت امنیت اطلاعات )ISMS(تا حدودی پیاده 
سازی شده ولی باید در کنار آن به صورت همزمان از استانداردهای امنیتی 
تخصصی کســب و کار نیز اســتفاده کرد تا ریسک های احتمالی کاهش 
یافته و به حداقل برســد.  وی افزود: در بسیاری موارد به خصوص در فاز 
تحلیل  ها و ارزیابی های امنیتی طراحی و پیاده ســازی ســامانه، ریسک 
هــای فنی زیادی وجود دارد. بــه عبارتی تیم های ارزیاب و تحلیلگرهای 
امنیتی در برخی ســامانه ها، بدلیل آشنا نبودن با کسب و کار سامانه فقط 

آسیب پذیری های امنیتی فنی  را بررسی می کنند. 
 ایــن کارشــناس امنیــت ســایبری در ادامــه گفــت: بــرای مثال 
آســیب پذیری هایی نظیر صحت سنجی نکردن صحیح داده های ورودی یا 
آسیب پذیری هایی نظیر XSS )حمله از طریق تزریق کد( و یا توجه صرف 
به این آســیب پذیری ها و بررسی نکردن پیاده سازی امن فرایندها، موجب 
می شــود که برخی دسترســی های غیرمجاز در سطح طراحی فرایندهای 
کســب و کاری سامانه ها ایجاد شود و این آسیب پذیری ها مدیریت نشوند.

 بنابراین باید ضمن صحت ســنجی داده ها، باید آســیب پذیری ها نیز 
بررسی شوند تا فرایند امنی را در سامانه ها شاهد باشیم. به گفته جباریان 
در بســیاری از موارد پس از بررســی نشت اطلاعات مشخص می شود که 
هیچگونه حمله امنیتی خاصی به ســامانه انجام نشده و اطلاعات به دلیل 
وجود یک فرایند کســب و کاری آســیب پذیر نشــت پیدا کرده است از 
این رو توجه به اســتفاده از استانداردهای تخصصی کسب و کار و استفاده 
از تیم های خبره کسب و کاری در کنار تیم های ارزیاب امنیتی و تحلیلگر 
ریسک دارای اهمیت زیادی است و باید به این بخش توجه ویژه ای شود.

معاون علمــی و فناوری رئیس جمهوری در دومین کنگره و نمایشــگاه 
بین المللی محصولات بیوتکنولوژی پزشــکی و صنایع وابســته از ترســیم 
آینده روشــن زیســت بوم فناوری و نوآوری، با تصویب قانون جهش تولید 

دانش بنیان در مجلس خبر داد.
ســورنا ســتاری با بیان این که قانون جهش تولید دانش بنیان، جهشی 
در توســعه زیســت بوم نوآوری و فناوری اســت، گفت: خبر خوشی برای 
شرکت های دانش بنیان و خلاق دارم و آن این است که با تصویب این قانون، 
مســیر آینده زیست بوم فناوری و نوآوری در دو دهه آینده ترسیم خواهد 
شــد. وی ضمن تشکر از مجلس شورای اسلامی، قانون جهش تولید دانش 
بنیان را گامی با دامنه اثر بلند مدت در تحول زیســت بوم نوآوری دانست 
و افزود:  این حرکتی جدی در تحول آینده کشــور اســت و اتفاقات خوبی 
را برای کشــور رقم خواهد زد. همان گونه که قانون حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، راهی را برای توســعه این زیســت بوم هموار کرد این قانون 
جدید نیز زمینه را برای هموارتر شــدن مسیر کسب و کارهای دانش بنیان 
و خلاق فراهم می کند. ســتاری با بیان این که تلاش مستمر و رنج  بی شمار 
فعالان زیســت فناوری اکنون در تولید محصولات دانش بنیان قابل ارائه به 
بازارهای جهانی  اســت،  گفت: اکنون با سرمایه  گذاری بخش خصوصی در 
پژوهش که به محصولات  ســاخت ایران  رســیده، به ایجاد یک زیست بوم 

وابســته است و  مهم تر از ســرمایه گذاری های دولتی، حضور سرمایه گذار 
بخش خصوصی در پژوهش اســت. معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
با بیان این که حضور بخش خصوصی نیازمند وجود این زیســت بوم اســت 
،ادامه داد: اگر اکنون شــرکت های دانش بنیانی در صنعت زیســت فناوری 
داریــم که صدها میلیارد تومان را فقط صرف تحقیق و توســعه می کند، به 
این دلیل اســت که سرمایه گذاری بخش خصوصی نقش آفرین بوده و یک 
نیاز مهم را هدف گرفته و اگر دولت صدها برابر در این میان هزینه می کرد 

نمی توانســتیم به چنین موفقیتی دست پیدا کنیم.

»قانون جهش تولید دانش بنیان« زیست بوم نوآوری و فناوری را توسعه می دهد

بینید این تعرفه ها با مردم چه کرده؟بینید این تعرفه ها با مردم چه کرده؟

جلوگیری از قطع عضو دیابتی 
با دستگاه ایرانی پلاسمای 
سرد اتمسفری درمان زخم

فناوریفناوری

این دستگاه در سال ۱۳۹۳ ثبت اختراع شده و در این هفت سال گذشته 
درحال گذراندن مراحل سلولی، حیوانی و بالینی بوده است.

وی بیان کرد: این دستگاه در حال حاضر تاییدیه بالینی دارد و در کلینیک 
های دیابت برای درمان بیماران دیابتی به کار می رود.

این مخترع ادامه داد: کاری که این دســتگاه انجام می دهد این است که 
سطح زخم را کاملا از باکتری منفی می کند و باعث می شود وقتی پانسمان 

ها روی سطح زخم قرار می گیرند، روند ترمیم زخم را تسریع کنند.
فتح الله افزود: کار دیگری که این دستگاه انجام می دهد این است که به 
دلیل ذراتی که تولید می کند، تحریک سلولی انجام می دهد و یک مرحله 
سرعت روند درمان زخم را بالا می برد، پلاسمای سرد فشار اتمسفری با روش 
های مختلف از جمله گاز هلیوم، آرگان یا بدون گاز با دی وی دی تولید می 

شود که هر کدام مزایای خود را دارد.
وی در خصوص کاربرد کلینیک و خانگی این دستگاه گفت: این دستگاه 
برای استفاده افراد به تنهایی در منزل طراحی نشده است، بلکه برای بیمارانی 
که زخم بســتر دارند، با توجه به اینکه این دستگاه قابل حمل است، توسط 

پرستاران خانگی استفاده می شود.
مدیرعامل این شرکت فناور یادآور شد: این پلاسمای سرد است که منجر 
به پاکی سطح زخم می شود، پلاسما مجموعه ای از ذرات واکنش پذیر یون، 
الکترون و رادیکال های آزاد است که این ذرات هر کدام خواص مختلفی دارند 

و باعث می شود کشت باکتری روی سطح زخم کاملا منفی شود.
جلوگیری از قطع عضو دیابتی با دستگاه ایرانی پلاسمای سرد اتمسفری 

درمان زخم 
فتح الله افزود: این دستگاه برای زخم های گرید ۲ و ۳ از قبیل زخم بستر 
و دیابت قابل استفاده است. همچنین در حالتی که استخوان کاملا درگیر زخم 
شده و بیمار در بیمارستان بستری می شود و باید تصمیم گیری برای قطع 

کردن آن عضو شود، پلاسما را برای استخوان استفاده می کنیم.
وی گفت: استفاده از این دستگاه، سرعت ترمیم زخم را یک مرحله افزایش 
می دهد و در برخی موارد دیده شده که در برخی موارد تا ۶0 درصد سرعت 

ترمیم زخم افزایش یافته است.
این فناور ادامه داد:  در حال حاضر علاوه بر استفاده در داخل کشور، برای 
صادرات از کشــورهای مالزی و آمریکای جنوبی درخواست داریم ولی چون 
استاندارد بین المللی برای این محصول هنوز در داخل و خارج از کشور تعریف 
نشده است، در حال تعریف مجوز در اداره کل تجهیزات پزشکی سازمان غذا و 

دارو و از سوی دیگر در حال اخذ تاییدیه اروپا برای صادرات هستیم.
فتح الله یادآور شد: هیچکدام از روش ها به تنهایی برای ترمیم و درمان زخم 
کافی نیستند بلکه مکمل هم هستند. اگر تنها از پانسمان برای ترمیم زخم 
استفاده شود، سرعت درمان کم می شود و استفاده از پلاسما در کنار پانسمان 

باعث می شود ما به مرحله قطع عضو نرسیم و سرعت ترمیم افزایش یابد.

بنابــر ماده ۲۳ قانون مطبوعات انتظار می رود که این جوابیه در اســرع 
وقت در همان ســتون منتشر شــود. ضمن آنکه این سازمان حق هرگونه 
شکایت و اقدام قانونی در این خصوص را بر اساس ماده ۶ قانون مطبوعات 

برای خود محفوظ می داند.
جوابیه: متن 

در خصوص یادداشــت منتشــر شده در شــماره ۵۱۲۹ روزنامه اعتماد 
مورخ۱400/۱0/۳0 تحت عنــوان »ترندهای جعلی و بیت المالی که به باد 
می رود« و اکاذیب و اتهامات بی پایه و اساسی که به سازمان فضای مجازی 
سراج و شبکه مرتبط با آن وارد شده است، نکات ذیل به اطلاع خوانندگان 

روزنامه می رسد:  محترم 
الف( یادداشــت مذکور حاوی مطالب کذبی اســت که ابتدا برای تنویر 

آنها می پردازیم: به توضیح  افکار عمومی 
۱ - نوشــته شــده مخاطب صحبت های بــرادر ارجمنــد جناب آقای 
رائفی پور، ســازمان سراج بوده اســت. حال آنکه خود ایشان نیز بیان کرده 
است، مخاطبش مجموعه های دیگری بوده و ارتباطی با این سازمان ندارد.

۲- نوشته شده که ترندسازی هشتگ مبتنی بر فرآیندهای جعلی )فیک( 
توسط سراج انجام شده است. در حالی که حوزه شبکه های اجتماعی سراج 
ســال های متمادی است که چنین اقدامات ســاده انگارانه ای را خط قرمز 
خود قرار داده و در آموزش های خود به فعالان مستقل نیز آنها را از چنین 

اقداماتی برحذر می دارد.
۳- نویســنده این یادداشــت عنوان کرده که در سال های ۹۷ تا ۱400 
هشــتگ نگاری ســازمانی در فضای مجازی توســعه پیدا کرده و سراج را 
مخاطب خود قرار داده اســت؛ در حالی که در تمام این ســال ها حتی یک 
مورد ترند کردن هشــتگ با روش های عجیبی که بیان شــده توســط این 

سازمان صورت نگرفته است.
4- نوشــته شده که سازمان سراج با گزارش سازی های بی ربط و دروغ و 
خــلاف واقع تلاش دارد تصویــر غلطی به مدیران ارایه دهد که این مطلب 
نیز آشــکارا خلاف واقع اســت! چگونه می توان تصور کرد در شرایطی که 
نویسنده یادداشت، این موضوع ساده را متوجه است که هشتگ ها نمایانگر 

نیستند، جامعه  واقعیت 
 مدیران کشور این مطلب را درک نکرده و به سادگی فریب می خورند؟ 
مضافا بر اینکه موضع گیری های این سازمان همواره خلاف این رویه بوده و 

ســراج خود مدعی مقابله با دروغ انگاری های اینچنینی است.
۱- در این یادداشت، سازمان سراج به عنوان سازمان پروژه بگیر رسانه ای 
معرفی شــده است. این مطلب نیز از اساس دروغ است، تا امروز حتی یک 
مورد پروژه رســانه ای توسط ســراج از هیچ فرد یا نهاد حقوقی و حقیقی 

اخذ نشده است.
۲- همچنین در این یادداشــت عنوان شده است که سازمان سراج برای 
فعالیت رســانه ای در توییتر و... به کاربران حق الزحمه پرداخت می کند؛ در 
حالی که رویه ســراج کاملا خلاف این مطلب بوده و مبلغی بابت اینچنین 
فعالیت هایی پرداخت نشــده اســت و اساسا جز یک ســتاد بسیار کوچک، 

شبکه ســراج کاملا مردمی و بدون ارتباط مالی با این سازمان هستند .
ب( با توجه به این حجم از اتهامات و اکاذیب که نســبت به ســراج در 
یادداشت مذکور وارد شده لازم است معرفی کوتاهی از سازمان سراج برای 

پذیرد. خوانندگان محترم صورت 
ســازمان فضای مجازی سراج یک ســتاد چابک و فعال در حوزه فضای 
مجازی است که رســالت اصلی آن، توانمندسازی فعالان فضای مجازی از 
بین مردم و ایجاد شبکه های مردمی با حضور این فعالان در فضای مجازی 
اســت. این جریانات مردمی هیچ گونه نفع مالی از کنش و فعالیت خود در 
فضای مجازی از ســمت ســراج نخواهند داشت و هزینه های امکانات اولیه 

این کنشــگری را نیز خودشــان پرداخت می کنند چه برســد به پرداخت 
حق الزحمه. هدف این جبهه مردمی، ایجاد تحول هوشــمندانه در لایه های 
مختلف فضــای مجازی به منظور کاهش آســیب های عمدتــا فرهنگی و 
اجتماعی این فضا اســت. این سازمان ضمن تأکید بر لزوم حضور و فعالیت 
در فضای مجازی و اســتفاده از فرصت های آن، نسبت به تهدیدها نیز آگاه 
اســت و آگاهی بخشــی می نماید. به زعم این سازمان، فضای مجازی بستر 
تحول تمدنی اســت که می تواند فرصت های بی نظیری پیش روی انقلاب و 

نظام قرار دهد. برخی موضوعات فعالیت این ســازمان عبارتند از: 
- تربیــت و آموزش ده ها هزار نفر فعال مردمــی فضای مجازی از بین 

جریانات مردمی و جوانان علاقه مند.
- تولید محتوا و کنشگری در فضای مجازی توسط این جریانات مردمی 
کــه در تمام موارد به صورت خودجوش یا تولید محتوای شــخصی انجام 
می شود و اگر هماهنگی نیز صورت پذیرد صرفا در موضوعات کلان است و 
نه بیشتر، تا امروز مبلغی بابت فعالیت در شبکه های اجتماعی )لایک و ریت 
و توییت و...( به شــخصی پرداخت نشده و اساسا مشی سازمان این نیست.

- رویکرد ســراج، تحول فرهنگی، اجتماعی در فضای مجازی اســت نه 
گزارش ســازی بی خاصیت مدیریتی از ترند هشــتگ ها! هدف اول و اصلی 
فعالیت ها، ایجاد جریان های رســانه ای و فرهنگی واقعی و زنده در کشــور 
حول یک موضوع اســت که طبیعی اســت در خیلی از موارد این جریانات 
به ترند شــدن هشتگ ها )به صورت واقعی و نه بر اساس فرمول بیان شده 

بینجامد. یادداشت مذکور(  در 
- بخــش عمده ای از فعالیت ســراج تربیت و ایجــاد تیم های متخصص 
در حوزه های تخصصی تولید بازی، نرم افزار اپلیکیشــن و حوزه های فنی و 
زیرساختی فضای مجازی است. این تیم ها که در سراسر کشور حضور دارند، 
هــزاران محصول مختلف در قالب های گوناگــون تولید و روزانه در فضای 
مجازی منتشــر می کنند که نمونه این تولیدات، اپ استور »توپ مارکت«، 

اپلیکیشــن »قرآن برای کودکان« و بازی »دلاور« است.
- تحقیقــات و آینده پژوهی فضــای مجازی نیــز از اقدامات دیگر این 
سازمان است که ده ها پژوهشگر با رویکرد تمدنی در این سازمان تربیت و 
صدها گزارش و محصول علمی تولید و منتشــر شده یا در اختیار مسوولان 

مربوطه قرار گرفته است.
- یکی دیگر از اقدامات ســازمان ســراج ارتقای سواد فضای مجازی و 
آگاهی بخشــی به عموم جامعه در خصوص فرصت هــا و تهدیدهای فضای 
مجازی است، سراج زمانی این حرکت را آغاز کرد که در کشور هنوز تفاوت 
بین ســواد رسانه و سواد فضای مجازی فهم نشــده بود، اما امروز هزاران 
نفر در ســطح کشور در دوره های تربیت مربی سواد فضای مجازی شرکت 

کرده و به فعالیت در این زمینه مشــغول اند.
 این کار منجر به ایجاد جریان عمومی ارتقای ســواد فضای مجازی در 
کشــور شــده است و صدها هزار نفر به صورت مســتقیم و غیرمستقیم در 
خصوص فضای مجازی و تبعات آن آگاهی یافته اند. همچنین اولین کلینیک 
تخصصی ســلامت ذهن در فضای مجازی و کاهش مخاطرات و تهدیدهای 

فضای مجازی با حمایت این ســازمان ایجاد و در حال فعالیت است.
این موارد تنها نمونه کوچکی از فعالیت هایی اســت که جبهه گســترده 
مردمی مرتبط با ســراج )به صورت خودجوش و خلاقانه( در ســطح کشور 

انجــام می دهد و بیان همه آنها در این مجال نمی گنجد. 
ج( متأســفانه چند ماه است که جریانات رسانه ای دشمن، با رصد نقش 
موثر ســراج در شــکل دهی جریانات مردمی فضای مجازی و ایجاد جبهه 
مردمی در مقابل دشــمن بیرونی از یک سوی و برخی نگاه های غیرمنطقی 
به فضای مجازی در داخل کشــور از ســوی دیگر، بــه هجمه، اتهام زنی و 
شــبهه افکنی علیه این سازمان می پردازند و برخی افراد و جریانات داخلی 
نیز بلندگوی ایشان شده اند. البته تا امروز مشی سراج غالبا بر سکوت بوده 

و بر ادامه این سیاســت نیز اصرار می ورزیم. 
ولــی در صورت تداوم اتهام زنی به خیــل عظیم جریان مومن و انقلابی 
مرتبط با ســراج و فعال در لایه های مختلف فضای مجازی اقدامات حقوقی 
و قانونــی علیه جریانات خاصی که هدایت شــده از بیرون مرزها اقدام به 

لجن پراکنــی و تخریب می نمایند را آغاز خواهیم نمود.
در پایان از آن دســته قلیل از فعالان رســانه ای که تحت تأثیر شایعات 
و اخبار جعلی قرار گرفته و به نگارش یادداشــت های بی پایه و اساســی از 
این دست مبادرت می ورزند دعوت می گردد در دوره های سواد رسانه ای و 

مقابله با اغتشــاش اطلاعاتی این سازمان شرکت نمایند.

توضیحات سازمان سراج درباره مطلب »ترندهای جعلی و بیت المالی که به باد می رود«
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